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هفته دولت، هفته دفاع مقدس و تقارن آن با آغاز بهار علم و دانش
به نام آنکه جان را فکرت آموخت 
 چراغ دل به نور جان بر افر وخت

به نام خداوندی که قلم را آفرید و آن را شایسته سوگند خویش قرار داد. به نام یگانه آفریدگاری 
که انسان را به زیور »اندیشه« و »تفکر« آراست و او را امانتدار این ودیعه الهی قرار داد.

جانمایه تلاش برای تعالی و تکامل آدمی پس از توحید، دانش است. اندیشه و آموختن، 
پله های ترقی تا قله های افتخار است و مهر آغاز فصل تلاش و دانش و بهار علم.

 سلام و درود می فرستیم به اصحاب فکر و فرهنگ و پیشتازان علم و معرفت. این فصل 
پرامید را به پیشکسوتان عرصه دانش، استادان، و به ویژه به دانشجویان دانشگاه تبریک 
می گوییم. این فصل آغاز زندگی عالمانه و فرهیختگی برای همه جویندگان علم و دانش 
است.  این فصل همواره با شور و هیجان و حرکت همراه بوده است. از گذشته های دور، 
نیاکان ما ردای مباهات به تن می کردند و با نگاهی سرشار از مهربانی به انتظار آمدن 
مهر، اشک شوق جاری می کردند. بر همین اساس زدودن غبار ظلمت و جهل، رویش 
غنچه های علم و دانش، گام نهادن در سرزمین نور، گسترانیدن سفره های موفقیت، در 

سر آغازی فصل مهر نهفته است.
تجدید خاطرات دفاع مقدس همزمان با آغاز سال تحصیلی جدید، نشاط خاصی را در 
کشور و در مجموعه آموزشی ایجاد می کند. و اینک یاد عزیزانی را گرامی می داریم که در ۸ 
سال دفاع مقدس در هنگامه کسب دانش، جهاد را سرلوحه خود قرار دادند و حماسه آفرینی 
کردند. هفته دفاع مقدس و یاد و خاطره شهدای گرانقدر ایران اسلامی را گرامی می داریم.

دانشجویان امروز ما، باید با الگو قرار دادن راه شهدای انقلاب اسلامی، راه درست 
زیستن را انتخاب نمایند. 

استقلال، آزادی، سرافرازی وعظمت امروز نظام جمهوری اسلامی ایران مرهون  همه 
از حیثیت و شرافت  کسانی است که عزتمندانه و شجاعانه در عرصه جهاد و شهادت 

کشور عزیزمان پاسداری و حفاظت کردند.
ایران اسلامی برای پیشرفت بیشتر در عرصه های مختلف نیازمند همت دانشجویان 
است و  پیام این روزها این است که جوان امروز این انقلاب در اعتقاد و عقیده با جوان 

دیروز که دفاع مقدس را رقم زده بود، هیچ تفاوتی ندارد.
در روزهایی که گذشت، ایام هفته دولت گرامی داشته شد. این هفته نمادی از وحدت مردم و 
دولت و یادآور فداکاری های فرزندان انقلاب و احیا کننده روزهای پرشور خدمتگزاری؛ شهیدان 
رجایی و باهنر است.مسئولان دانشگاه  به عنوان عضوی از اعضای بزرگ خدمتگزاران کشور 

در مدت فعالیت خود در حوزه های مختلف دستاوردهای چشمگیری داشته اند.
در این شماره، همکاران مدیریت روابط عمومی ضمن گفتگو با اعضای هیات رییسه
     و روسای دانشکده ها، سعی در انعکاس فعالیت های صورت گرفته طی یکسال 

       گذشته دانشگاه را داشته اند. از این فرصت استفاده کرده و تلاش مسوولان 
          متعهد دانشگاه را ارج می نهیم و به همه تلاش گران و زحمت کشان نظام 

                جمهوری اسلامی درود می فرستیم.
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این  در  دانشجو  پذیرش  15درصدی  کاهش  از  دانشگاه  رئیس 
دانشگاه خبر داد و گفت: این اتفاق که برای اولین بار در طول دهه 

اخیر رخ می دهد، در راستای ارتقای کیفیت آموزش دانشگاه است.
محمدتقی احمدی در گفتگویی با بیان اینکه دانشگاه تربیت مدرس 
در سال تحصیلی جدید یک طرح راهبردی را برای تطبیق اقدامات اجرائی 
با اهداف راهبردی کلان تدوین کرده است، افزود: همه اقدامات در سال 
تحصیلی جدید بر مبنای این طرح راهبردی طراحی می شود. این طرح 
از مهرماه به صورت روال های جدید در  اتمام است و  راهبردی در شرف 

دانشگاه جاری خواهد شد.
وی افزود: دانشگاه طی این طرح تصمیم گرفته است همه فعالیت های 
استراتژیک،  را هدفمند کند و سرمایه گذاری در رشته های مهم و  خود 
آمایش رشته هایی که مورد نیاز جامعه نیستند، جایگزینی رشته های جدید 
به جای رشته های قدیمی که در جامعه تقاضا ندارند و... بر اساس این طرح 

راهبردی صورت خواهد گرفت.
رئیس دانشگاه با تاکید بر اهمیت ارتقای کیفیت در این دانشگاه،اظهار 
کرد: در راستای ارتقای کیفیت،برای اولین بار در طول یک دهه اخیر کاهش 
از  تا استانداردهای آموزشی را برای پشتیبانی  ظرفیت دانشجو داشته ایم 
دانشجویان تحصیلات تکمیلی سامان دهیم و از رشد کمی نابسامان گذشته 
احتراز کنیم. کاهش ظرفیت در همه مقاطع و رشته ها صورت گرفته است 
و به طور متوسط حدود 15درصد در پذیرش دانشجو تجدید نظر کرده ایم، 
زیرا کیفیت دانشگاه به دلیل رشد بی حساب و کتاب در سال های اخیر به 

خطر افتاده است.
دکتر احمدی در ادامه از فعال کردن پارک علم و فناوری مدرس خبر 
داد و گفت: حدود 10 سال است که امتیاز تاسیس یک پارک علم و فناوری 
بزرگ و ملی به دانشگاه تربیت مدرس داده شده اما در فعال کردن آن تاخیر 
داشته ایم. برنامه همکاری با شهرداری تهران و معاونت علم و فناوری ریاست 
جمهوری جهت تقویت و راه اندازی بخش های اصلی پارک علم و فناوری 
آغاز شده است. امیدواریم از ابتدای سال 95 ظرفیت متنوع پارک علم و 

فناوری اجرایی شود.
وی با تاکید بر اینکه دانشگاه، ایجاد ارزش افزوده و ایجاد ارتباط قوی با 
صنعت در نوآوری ها کمبودهای جدی داشته است. البته یکی از دلایل این 
موضوع استغنا و رویکرد نسبتا منفی اساتید به مفاهیم تجاری سازی علم 
است، اما جامعه از دانشگاه انتظار دارد که درصدی از اعضای هیات علمی 
و فارغ التحصیلان به منافع جامعه بپردازند و در تجاری سازی علم پیشتاز 
باشند.در این زمینه تاخیر زمانی داشته ایم امیدوار هستیم توسعه پیدا کنیم.

کاهش 15 درصدی پذیرش دانشجو در دانشگاه تربیت مدرس

رئیس دانشگاه در ادامه با اشاره به فضای این دانشگاه،اظهار کرد: این 
عقیده در بین همه و مخصوصا دانشجویان وجود دارد که محیط دانشگاه 
تربیت مدرس محیط خشک و جدی است،باید توجه داشت شاید یکی از 
دلایل این موضوع این است که تحصیلات تکمیلی بحث جدی و مهمی 
است و دانشجو فرصت مانور خارج از برنامه های کلاسیک دانشگاه ندارد اما 
با این وجود باید نشاط و شادی در دانشگاه رونق پیدا کند. اکثر دانشجویان 
ما دارای بلوغ ذهنی هستند و باید برای این نخبگان طراحی هوشمندانه ای 

کنیم که قادر باشند نشاط روحی و احساس شادی قلبی داشته باشند.
دکتر احمدی افزود: امیدوارم بتوانیم تحولی در دانشگاه ایجاد کنیم 
که دانشجویان انتظار تعامل با مسئولین داشته باشند و دچار نگرانی های 
عادی و عوام زدگی نباشند و با توجه به اینکه در آستانه انتخابات قرار داریم، 
فرصت خوبی است که میزان موثر بودن برنامه های خود در این زمینه را 

ارزیابی کنیم.
وی با اشاره به کمبود بودجه در تامین پروژه های عمرانی،اظهار کرد: 
حدود 20 پروژه عمرانی در دست داریم که برای تامین آن ها با کمبود 
بودجه مواجه هستیم، اما در تامین بودجه هزینه های جاری مانند حقوق 
و دستمزد و بودجه پژوهشی در سال گذشته وضعیت نسبتا خوب بود. 
تخصیص بودجه ای که به دانشگاه داده شد، 50 درصد بودجه مصوب بود 
که باعث شد همه برنامه های توسعه دانشگاه به تعویق بیفتد، اما از آنجائی 
که درآمدهای دانشگاه بیش از 20 میلیارد تومان است، بخشی از پروژه های 
عمرانی از طریق درآمدها جبران شد به طوری که یک الی دو ساختمان مهم 

قبل از مهر سال جاری افتتاح می شود.
رئیس دانشگاه در مورد ساختمان های در دست تاسیس یا ساختمان هایی 
که اخیرا تاسیس شده اند،توضیح داد: یک ساختمان در سایت دانشگاه مربوط 
به دانشکده ریاضی،معاونت فرهنگی و استخر در هفته آینده افتتاح می شود 
که دارای حدود 8 هزار متر زیربنا است. همچنین یک مجموعه خوابگاهی 
برای دانشکده کشاورزی، دو هفته گذشته با بودجه درآمدی افتتاح شد که 
400 دانشجو که در خوابگاه های استیجاری سطح شهر بودند در این خوابگاه 

سامان پیدا کردند.
احمدی با بیان اینکه دانشگاه ها از دولت تدبیر و امید انتظار دارند به 
دانشگاه ها،مخصوصا دانشگاه های برتر توجه ویژه ای شود،افزود:حمایت ها در 
گذشته منفی بوده است، نه اینکه ایراد به وزارت خانه و دولت وارد باشد،بلکه 
به سیستم وارد است.در طول دو سال آخر دولت دهم حدود 80 دانشگاه 
تاسیس شد که بار سنگینی روی دوش وزارت علوم بود زیرا مقدمات بدیهی 
این دانشگاه ها هم تامین نبود. از طرف دیگر نمایندگان مجلس به شهر و 
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دانشگاه های جدید خود علاقه داشتند،به طوری که بودجه این دانشگاه ها 
حدود 25 تا 27درصد بود، در حالی که بودجه دانشگاه ها برتر فقط 12 

درصد بود.
وی ادامه داد: البته بودجه در سال 94با همت معاونت پشتیبانی وزارت 
خانه از 12 الی 13 درصد به 19 درصد رسید. مطمئنا دولت برای این مساله 
در برنامه ششم همت ویژه ای را صرف می کند، ما هم طرح مناسب آن را 
تهیه کرده ایم که یک مرحله آن تقدیم شده و مرحله بعد آخر شهریور 

تقدیم می شود.
دکتر احمدی رئیس دانشگاه در بخش دیگری از سخنان خود با بیان 
اینکه حدود 30 درصد بودجه جاری صرف پژوهش می شود،اظهار کرد:حدود 
30 درصد بودجه جاری صرف پژوهش می شود که این میزان در دانشگاه های 
دیگر زیر 20 درصد است. دانشگاه تربیت مدرس،دانشگاه چابکی بوده و از 
مشکلات دوره های کارشناسی فارغ است به همین دلیل توانسته در پژوهش 
بودجه های خوبی را صرف کند. بودجه پایان نامه ها و رساله های دانشگاه برای 
مقطع کارشناسی ارشد بین دو الی سه میلیون تومان و برای مقطع دکتری تا 

14 میلیون تومان پشتیبانی مالی دارد.
دکتر احمدی در ادامه با اشاره به فعالیت های بین المللی اظهار کرد: 
المللی در دانشگاه تربیت مدرس به میزانی که  میزان همکاری های بین 
درخور دانشگاه ما باشد تامین نشده بود. در حال حاضر حدود 50 موافقت 
نامه برای همکاری بین المللی وجود دارد اما بسیاری از این موافقت نامه ها 

اجرائی و عملیاتی نشده است.
وی با تاکید بر اینکه جایگاه مناسب در عرصه بین الملل برای اعتلای 
سازمان لازم است،افزود: در همین راستا یک واحد بین برای افزایش پذیرش 
دانشجویان خارجی و تعامل با اساتید خارجی به صورت جدی امسال کار 

خود را در تهران شروع می کند.
دکتر احمدي رییس دانشگاه در خصوص همکاري همه دانشکده ها 
در تدوین برنامه راهبردي دانشگاه اظهار کرد: تیم هایي که در دانشگاه، 
حاضر به همکاري در تدوین طرح راهبردي دانشگاه بودند، برنامه هاي 

خود را ارائه و پروپوزال آنها جمع آوري گردید.
با توجه به شناخت از دانشگاه و هزینه های این طرح، با تایید شوراي 
راهبردي به این نتیجه رسیدیم که تیم کنوني در دانشکده صنایع مي 
تواند زودتر به اهداف مورد نظر در تدوین طرح راهبردي نائل شود و این 

کار با هم افزایي همه بخش هاي دانشگاه قابل انجام است.
وي در خصوص توقف گسترش دانشکده هاي جدید تصریح کرد: 

دانشکده فرهنگ و تمدن ایران و اسلام،  دانشکده حقوق و مهندسي 
صنایع، مسیرهایي از تصویب براي راه اندازي را طي کرده بودند و در 
شوراي دانشگاه، شوراي گسترش آموزش عالي،  کمیسیون هیات امنا 
مورد تصویب قرار گرفته اند. ما با مشورت هیات امنا ایجاد دانشکده 
مهندسي صنایع را آخرین حلقه از توسعه شانه اي دانشگاه تلقي کردیم 
و سعي مي کنیم از این پس انسجام لازم به خانواده دانشکده هاي جامع 
را برگردانیم. بر این اساس امتیازات و ساختمان هاي که در اختیار این 
دانشکده ها قرار مي گیرد با رعایت عدالت و با همفکري مورد استفاده 

قرار می گیرد.
رییس دانشگاه در خصوص سیر تعاملات بین المللي دانشگاه توضیح 
داد و گفت: درهاي دانشگاه باید براي ایجاد تعاملات بین المللي باز 
شود و همه اساتید اگر مسیرهاي موثر و قابل توجهي را براي بازکردن 
درهاي ارتباط بین المللي دارند باید از این مسیرها استفاده نمایند و ما 
در همکاري با دانشگاهها و سازمانهاي بین المللي به عنوان یک بازیگر 
وارد عمل شویم تا هم اقدامات انفرادي رشد کند و هم استعداد رشد و 

شکوفایي براي همکاري سازماني شکل گیرد.
وي با اشاره به رسالت دانشگاه در زمینه تربیت استاد خاطر نشان 
کرد: با توجه به گسترش دانشگاهها به ویژه در سطوح تحصیلات تکمیلي 
سهم دانشگاه تربیت مدرس براي تربیت استاد بیش از سایر دانشگاهها 
نیست و همه دانشگاهها در این مسیر گام برداشته اند اما رسالت مهم 
دانشگاه تربیت مدرس داشتن فارغ التحصیلاني است که بهره اي از 
بینش، روشن بیني معنوي، اسلامي و انساني و آرمان هاي جمهوري 
اسلامي داشته باشند و اساتید ما باید هرچه بیشتر روحیه ایمان و 

معنویت را در دانشجویان تبیین و القا کنند.
تاکید  دانشجو  و کرامت  به حقوق  توجه  لزوم  بر  احمدي  دکتر 
کرد و گفت: ما درصدد تهیه منشوري براي حقوق دانشجو هستیم تا 
دانشجویان با حقوق خود آشنا شوند و بتوانند با حفظ احترام از حقوق 

خود بهره مند شوند.
تا همچون  از مدیران گروهها خواست  پایان  دانشگاه در  رییس 
یک پدر و راهنماي معنوي در زندگي دانشجویان نقش داشته باشند 
و با کمک اساتید بتوانند در جهت رفع مشکلات روحي و خانوادگي 

دانشجویان نیز گام بردارند.
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دکتر مختار جلالی معاون آموزشی دانشگاه ارتقاء 
کیفیت فعالیت های آموزشی را سرلوحه اقدامات این 
معاونت  قرار داد و از فعال نمودن کمیته نانو فناوری 
دانشگاه و توجه ویژه به برگزاری کارگاههای آموزشی 
ویژه اساتید به عنوان دو مورد از این اقدامات نام برد.

دکتر جلالی در تشریح فعالیت های یکسال اخیر 
معاونت آموزشی دانشگاه گفت: معاونت آموزشی در 
یک سال اخیر و با نگاه به افق بلند مدت، ارتقاء کیفیت 
فعالیت های آموزشی را سرلوحه اقدامات خود قرار داده 
است و در این زمینه اقداماتی نظیر کاهش رشد کمی 
پذیرش دانشجو، برنامه ریزی برای جذب دانشجویان 
مستعد و خلاق را در برنامه خود دارد. بازنگری برنامه 
آئین  واصلاح  نمودن  روزآمد  ها،  رشته  درسی  های 
نامه ها و شیوه نامه ها، اجرای دقیق قوانین و مقررات، 
تشکیل کمیته های چهارگانه مشورتی شامل -1 کمیته 

مشورتی-تخصصی امور هیات علمی -2 کمیته مشورتی-تخصصی بررسی 
مسائل آموزشی دانشجویان -3 کمیته مشورتی-تخصصی توسعه کمی و کیفی 
آموزش -4 کمیته مشورتی-تخصصی برنامه راهبردی آموزش برای بررسی 
موضوعات کلان در حوزه آموزش و ارائه پیشنهادات و راه حل های قانونی 
برای رفع مشکلات و طرح های نو برای توسعه و ارتقاء کیفی فعالیت ها، 
تعیین کمیته هایی برای بررسی رویکردها و رویه های آموزشی و مهندسی 
مجدد آنها جهت مد نظر قرارگرفتن در تدوین برنامه راهبردی دانشگاه ، توجه 
جدی به برگزاری کارگاههای آموزشی ویژه اساتید و عقد قرارداد با معاونت 
آموزشی وزارت متبوع، برگزاری دو گردهمایی مدیران گروههای آموزشی با 
حضور هیات رییسه و مدیران ارشد دانشگاه، فعال نمودن کمیته نانو فناوری 
دانشگاه، تشکیل کارگروهی برای بررسی و ارتقاء کیفیت و برگزاری کلاسهای 
دروس مدرسی با همکاری دانشکده علوم انسانی و برگزاری المپیاد علمی 
دانشجویی کشوردر دو مرحله مقدماتی)غیرمتمرکز( و مرحله نهایی)سراسری( 
در اردیبهشت و مرداد ماه سال جاری از جمله فعالیت های معاونت آموزشی 

می باشد.
وی افزود: در یک سال گذشته تلاش های مستمر و فشرده ای صورت 
گرفته است تا روند ارتقاء کیفی فعالیت های آموزشی دانشگاه به ویژه در زمینه 
پذیرش دانشجو مورد توجه جدی قرار گیرد و این موضوع همسو با برنامه 
های راهبردی و بلند مدت دانشگاه انجام شود. با توجه به ارزیابی های بیرونی 
و رتبه بندی های مختلف صورت گرفته از مجموعه فعالیت های آموزشی 
دانشگاه و بازخوردهای دریافتی از دانشجویان و اساتید، وضعیت آموزشی 
دانشگاه را خوب و رو به پیشرفت ارزیابی می کنم و از تلاشهای ارزنده و 
اقدامات معاونین و مدیران )سابق و فعلی( و زحمات بی دریغ کارکنان حوزه 

آموزش تشکر ویژه می نمایم. 
دکتر جلالی در خصوص جایگاه و نقش شورای مدیران آموزشی دانشگاه 
گفت: موضوعات و موارد مطرح شده در شورای مدیران آموزش پس از 
بررسی کارشناسی و طرح در جلسه و اتخاذ تصمیم، در قالب صورتجلسه 
جهت اجرا به مدیران مربوط ابلاغ می گردد و پیگیریهای لازم نیز پس از آن 

صورت می گیرد.
وی از کاهش 20 درصدی پذیرش دانشجو به عنوان یک فرصت یاد کرد 
و اظهار داشت: نظارت توام با برنامه ریزی دقیق علمی در خصوص کاهش 

تقریبا 20 درصدی پذیرش دانشجو در دانشگاه برای سال 
1394 می تواند فرصتی را برای مسئولین و گروههای 
آموزشی جهت رسیدگی بیشتر به دانشجویان موجود، 
بررسی و بازنگری در رویه ها و اقدامات گذشته و برنامه 

ریزی برای پیشبرد بهتر برنامه ها فراهم نماید.
دکتر جلالی در اشاره به ویژگی های خاص دانشگاه 
نهادی  مدرس  تربیت  دانشگاه  گفت:  مدرس  تربیت 
انقلابی و برخاسته از آرمانهای بلند و ارزشمند انقلاب 
شکوهمند اسلامی است که با وجود نسبتا جوان بودن، 
از نیروهای توانمندی در سه رکن اصلی دانشگاه یعنی 
اساتید، دانشجویان و کارکنان برخوردار است. دانشگاه 
تربیت مدرس از امکانات و فضاهای آموزشی و پژوهشی 
مطلوبی برخوردار است از دیگر برجستگی های این 
تحصیلات  های  دوره  در  فعالیت  و  تمرکز  دانشگاه 
تکمیلی بمنظور تربیت استادانی متعهد و متخصص است. 
دانشگاه تصریح  آموزشی  از وضعیت تجهیزات  ارزیابی خود  وی در 
کرد: برابر بررسیهای انجام شده و گزارش های دریافتی از مسئولین مربوط 
و دانشجویان محترم و بازدیدهای دوره ای انجام شده وضعیت تجهیزات 
آموزشی کلاسهای درسی دانشگاه از وضعیت نسبتا مطلوبی برخوردار است و 
با برنامه ریزی صورت گرفته و اقدامات در دست انجام  امید است وضعیت 

از این نیز بهتر شود.
معاون آموزشی دانشگاه از تعهد و تخصص به عنوان دو ویژگی توأم در 
ارتقاء و جذب اساتید در دانشگاه تربیت مدرس نام برد و گفت: تمام  تلاش 
مسئولین دانشگاه در جذب اعضای هیات علمی بر این مهم متمرکز است  که 
استاد دانشگاه تربیت مدرس به دو بال قدرتمند : -1 تعهد -2 تخصص  مجهز 
باشد چرا که با این دو بال است که می تواند اوج گرفته و مرزهای دانش را 
درنوردد و یک بال برای این مهم کافی نیست. در خصوص وضعیت ارتقاء 
اعضاء هیات علمی بدلیل انباشته شدن پرونده طی سالهای گذشته لازم است 

سرعت و دقت کار افزایش یابد.
دکتر جلالی با اشاره به اهمیت نقش کارمندان در تعالی دانشگاه خاطر نشان 
کرد: کارمندان شریف و ارزشمند دانشگاه یکی از سه رکن مهم و تاثیر گذار 
در فعالیت های جاری دانشگاه هستند و همگام با اساتید و دانشجویان نقش 
بسزایی در رشد و تعالی دانشگاه دارند.بسیاری از برنامه ریزی های آموزشی 
و پژوهشی در سطح دانشگاه با مد نظر قراردادن تجربیات کارشناسی کارکنان 

فهیم،ارزشمند و زحمتکش دانشگاه انجام می شود.
وی در ادامه جو حاکم بر دانشگاه در یک سال گذشته را خوب ارزیابی 
کرد و گفت: نه تنها به نظر بنده بلکه در گزارشات واصله از استادان، دانشجویان 
و کارکنان شریف دانشگاه، طی یک سال اخیر جو صمیمی وهمدلی توام با 
آرامش روحی روانی بر دانشگاه حاکم شده و مجددا روحیه همکاری، امید و 

تلاش برای بهتر شدن در ارکان مختلف دانشگاه حاکم شده است. 
تربیت مدرس  دانشگاه  برای  را  آرزوها  بهترین  پایان  در  دکتر جلالی 
اینگونه توصیف کرد: بهترین آرزوی من برای دانشگاهی که خود افتخار اخذ 
کارشناسی ارشد را از آن دارم این است که ان شاءا... در آینده ای نزدیک رتبه 
اول ملی، رتبه پنجم در آسیا و منطقه و رتبه 50 در سطح دانشگاههای جهان 
را در عبور از مرزهای دانش، فناوری و نوآوری به خود اختصاص دهد و 

دانشگاه الگو برای کل جهان اسلام باشد.

معاون آموزشی دانشگاه : تعهد و تخصص توأم با هم، 
رکن اصلی جذب اساتید دانشگاه است
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تربیت  دانشگاه  اساسنامه کانون خیرین  نویس  پیش 
دانش  حمایت  و  مشارکت  جذب  هدف  با  مدرس 

آموختگان دانشگاه تدوین شد. 
دکتر محسن محمدزاده با اعلام این خبر گفت: پس از 
تصویب اساس نامه، کار این کانون بطور رسمی آغاز می شود.
دکتر محمدزاده معاون پشتیبانی و منابع انسانی دانشگاه در 
گفتگویی با اشاره به فعالیت های یکسال گذشته این معاونت 
گفت: در حوزه معاونت وسعت کار خیلی زیاد است. در این 
مدت یکسال که عهده دار مسئولیت هستم، سعی و تلاش 
ما این بر بوده است که امور ضابطه مند و قانونمند باشد، 
به نظرات کارشناسی همکاران اهمیت بسیار داده شود و با 

استفاده از همین نظرات کارشناسی سعی کردیم اگر امکاناتی 
مورد نیاز بوده، ضوابط، قوانین و مقررات لازم را تهیه و به تصویب هیأت امنا 

برسانیم.
وی در تشریح برنامه های آتی معاونت اظهار داشت: ساماندهی وضع موجود 
همکاران از ابعاد مختلف جزء اهداف اساسی این معاونت است. ما همکاران 
خوبی در حوزه های مختلف داریم که نیاز است در کنار تجربیات ارزنده خود 
با فنون روز آشنا شوند تا در نهایت از کیفیت کاری بالاتر و بهره وری بیشتری 

برخوردار شوند. در این راستا طرح دوره های آموزشی انجام می شود.
دکتر محمدزاده ادامه داد: با توجه به تغییر و تحولات ایجاد شده و تبدیل 
دانشکده ها، تعداد پست ها افزایش یافته و این افزایش مستلزم استخدام های 
جدید است، از سویی همکارانی داریم که در حوزه های مختلف فعالیت دارند 
و ما درصددیم تا از همین همکاران با توجه به تنوع کاری ایجاد شده بهره 
ببریم. بر همین اساس طرح بهره وری را به اجرا گذاشتیم تا همکارانی که از 
عهده وظایف بیشتری بر می آیند و می توانند کار بیشتر و با کیفیت بالایی انجام 

دهند، از این طرح استفاده کرده و البته تأمین شوند.
وی در ارزیابی خود از فعالیت شورای صنفی اعضای غیر هیأت علمی 
با تجربه  افراد  این شورا،  نمایندگان واحد های مختلف در  تصریح کرد: 
و  ها  طرح  ایم،  داشته  نمایندگان  با  خوبی  جلسات  هستند.  دلسوزی  و 
پیشنهادهای خوبی تهیه شده است و در اختیار ما قرار گرفته که با بررسی و 
انجام اصلاحات لازم از آنها استفاده می کنیم. نکته مهمی که بر آن تأکید دارم 
استفاده از تجربیات و نظرات کارشناسی است که باید بیشتر شود. مدیران 

و باید در حوزه خودشان اختیارات بیشتری  باشند  داشته 
کارشناسان هر حوزه هم باید قادر باشند 
نظرات و پیشنهادهای بیشتری در اختیار 

مدیر مربوط قرار دهند.
معاون پشتیبانی و منابع انسانی در 
آیا معاونت  این سؤال که  به  پاسخ 
پشتیبانی و منابع انسانی برنامه ای 
برای فعالیت مجدد تعاونی ها دارد، 

گفت: در خصوص عملکرد تعاونی 
ها مطالعاتی صورت گرفته و نقاط قوت و ضعف آنها 

بررسی گردیده است. اما در مورد اینکه آیا این تعاونی ها باید احیا شوند یا 
خیر، به نتیجه گیری و جمع بندی واحدی نرسیده ایم.

وی با اشاره به تدوین پیش نویس  اساس نامه کانون خیرین دانشگاه 
تربیت مدرس اظهار داشت: به منظور بهره گیری از ظرفیت خیرین، کمیته 
ای تشکیل دادیم که کار آن تدوین اساس نامه کانون خیرین دانشگاه تربیت 

مدرس است. تا کنون پیش نویس این اساس نامه تدوین شده 
و جلسات متعددی در این زمینه برگزار گردیده است که طی 
آنها موضوعات و افرادی که می توانند به عنوان خیر همکاری 
داشته باشند، شناسایی شدند. با توجه به این نکته که دانش 
آموختگان دانشگاه تربیت مدرس عموما” در مصادر مهم 
مشغول فعالیت هستند و می توانند دانشگاه را مورد حمایت 
قرار دهند، استفاده از این ظرفیت مورد توجه قرار گرفت. به 
هر روی پس از تصویب اساس نامه، کار این کانون بطور 

رسمی آغاز می شود.
دکتر محمدزاده در بخش دیگری از این گفتگو از شور 
و هیجان اساتید جوان در سال های نخست فعالیت دانشگاه 
تربیت مدرس یاد کرد و گفت: قرار گرفتن در فضای سالهای 
اول پیروزی انقلاب و همینطور فرمایشات امام )ره(، انگیزه های ویژه ای در 
جوانان ایجاد می کرد. این انگیزه در میان اساتید جوان مدرسه تربیت مدرس 
هم موج می زد. در آن زمان مدرسه تربیت مدرس محدود به افراد و جوانان 
خاص نبود و تفاوتی بین هیچکس وجود نداشت. همه دست در دست هم 
این دانشگاه را ایجاد کرده و جلو بردند. فضا فضای مناسبی بود و شرایطی 
وجود داشت که باعث انگیزه مضاعف می شد. هم اکنون زیرساخت ها فراهم 
شده و نگاه ها به جلو دوخته شده است. شاید شور و هیجان آن سالها در 
میان اساتید جوان نباشد اما در حال حاضر هم اساتید جوان و پرانگیزه ای 
در دانشگاه حضور دارند که با همکاری آنها و جذب دانشجویان مشتاق این 

دانشگاه به پیشرفت خود ادامه می دهد.
وی تأکید کرد : یکی از مهم ترین عوامل توسعه علمی کشور در سال 
های اخیر، وجود دوره های تحصیلات تکمیلی به خصوص دوره دکتری 
تخصصی می باشد که سر منشأ راه اندازی دوره های دکتری در داخل کشور، 
دانشگاه تربیت مدرس است. دانشگاه تربیت مدرس بنا بر فرمایش حضرت 
امام مبنی بر دعوت از اساتید خارجی و راه اندازی دوره های دکتری و تربیت 
و تحصیل دانشجویان تحصیلات تکمیلی در کشور خودمان، در تدوین اولین 
دوره های دکتری و گرفتن مجوز برای راه اندازی این دوره ها پیش قدم بود 
و دانشگاه های دیگر به شدت در این زمینه دنباله رو دانشگاه ما بودند و راه 

اندازی دوره های دکتری را در دانشگاه های خود پیگیری کردند. 
دکتر محمد زاده ادامه داد: کارکنان دانشگاه تربیت مدرس هم انگیزه ویژه 
دارند. پرسنل مؤمن و معتقد دانشگاه در مقایسه با کارکنان دیگر دانشگاه ها، با 
یک نگاه ایثارگرانه در این محیط علمی- فرهنگی فعالیت می کنند. زحمات، 
گذشت، ایثار و نوع نگاه متفاوت اساتید و کارکنان دانشگاه 
است که آن را در این عمر کوتاه به چنین 
و سبب  رسانده  رفیعی  جایگاه 
تربیت  دانشگاه  تا  است  شده 
دانشگاه  با  مقایسه  در  مدرس 
های مشابه، از دستاوردهای غنی و 

ارزنده ای برخوردار باشد.
انسانی  منابع  و  پشتیبانی  معاون 
پایان از برگزاری مراسم  دانشگاه در 

کارمند  روز روز  ویژه  مراسم  گفت:  و  داد  خبر 
نمونه دانشگاه به نحو مطلوبی برگزار می کارمند پس از شناسایی کارمندان 

شود و تمام سعی ما این است که مراسم در شأن همکاران بوده و از آنها به 
بهترین وجه تجلیل شود.

معاون پشتیبانی و منابع انسانی: 

پیش نویس  اساسنامه کانون خیرین دانشگاه تربیت مدرس تدوین شد

بر اساس طرح بهره وری همکارانی که از عهده وظایف بیشتری بر می آیند و 

می توانند کار بیشتر و با کیفیت بالایی انجام دهند، از این طرح بهره مند می شوند

ت، ایثار و نوع نگاه متفاوت استادان و کارکنان دانشگاه است که آن 
گذش

را در این عمر کوتاه به چنین جایگاه رفیعی رسانده و سبب شده است تا 

دانشگاه تربیت مدرس در مقایسه با دانشگاه های مشابه، از دستاوردهای 

غنی و ارزنده ای برخوردار باشد
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معاون  اصلاحچی  محمدرضا  دکتر 
راه  زمان  اعلام  ضمن  دانشگاه  دانشجویی 
اندازی استخر مرکزی در آبان ماه سالجاری و 
احداث سالن ورزشی اختصاصی برای بانوان از 
ذخیره چهار میلیاردی بودجه دانشگاه با تبدیل 

خوابگاههای اجاره ای به تملکی خبر داد.
های  خوابگاه  وضعیت  خصوص  در  وی 
دانشگاه گفت: در خصوص خوابگاه ها با دو بحث 
تبدیل وضعیت اجاره ای به تملیکی و ساماندهی 
خوابگاه ها مواجه هستیم. ریاست دانشگاه نگاه 
در هفت سال  ما  دارد.  ها  به خوابگاه  ای  ویژه 
گذشته به سمت تبدیل خوابگاه های اجاره ای 
به خوابگاه های تملیکی نرفته بودیم، اما از سال 
93 تاکنون 730  ظرفیت خوابگاهی اجاره ای به 
تملیکی تبدیل شده و این امر موجب ذخیره چهار 
میلیارد تومان گردیده است. تا 3 سال آینده نیز کل 
ظرفیت اجاره ای به تملیکی تبدیل خواهد شد. 
در خصوص ساماندهی خوابگاه ها نیز از زمان 
حضور دکتر احمدی در راس دانشگاه، دو خوابگاه 
مورد ساماندهی قرار گرفت و با دو میلیارد هزینه، 

3 هزار متر مربع توسط پیمانکار بازسازی اساسی شد. خوابگاه شهید باقری که 
ساختمانی 50 ساله و غیر قابل سکونت داشت به همراه خوابگاه کوثر مورد 
بازسازی اساسی قرار گرفت. همچنین در سایت دانشکده کشاورزی نیز توسعه 

خوابگاهی خواهیم داشت.
دکتر اصلاحچی ادامه داد: از 730 ظرفیت خوابگاهی تملکی، 340 مورد 
آماده بهره برداری خواهد بود. بدین صورت که پیمانکار، ساختمان را ساخته 
و در شش ماه تحویل داده است و برای سال تحصیلی جدید با چیدمان کامل 

در اختیار دانشجویان قرار می گیرد.
وی در تشریح شیوه تجهیز خوابگاه های تملیکی افزود: ساخت ساختمان 
با پیمانکار می باشد. تجهیز شبکه های آب، برق، تلفن و ... با دفتر فنی است، 
اما تجهیزات، وسایل و چیدمان اتاق های دانشجویی نیز با پیمانکار خواهد 
بود. وسایل و چیدمان مورد نظر و دلخواه دانشجویان طی درخواست هایی 

شده و در اختیار دانشگاه قرار به پیمانکار ارائه می شود، فاکتورها تهیه 
تجهیزات می گیرد و پس از 5 سال کلیه وسایل و 

متعلق به دانشگاه خواهد بود.
در  دانشگاه  دانشجویی  معاون 
کاهش  تأثیر  که  سؤال  این  به  پاسخ 
20 درصدی ظرفیت پذیرش دانشجو 

بر خوابگاه ها چه خواهد بود گفت: سیاست 
دانشگاه بر کاهش 20 درصدی ظرفیت دانشجو قرار گرفته است، به 

دلیل کاهش جمعیت دانشجویی سال گذشته 2 خوابگاه و امسال نیز 3 خوابگاه 
برگردانده می شود و 2 و نیم میلیارد تومان صرفه جویی صورت می گیرد.

وی در حوزه بهداشت و درمان با اشاره به وظایف جدیدی که رییس 
دانشگاه به مرکز بهداشت محول کرده است گفت: مرکز بهداشت و درمان 
دانشگاه بنا بر وظایف جدیدی که بر عهده اش گذارده شده، در تمام خوابگاه 

های دانشجویی رابطین بهداشت را مستقر کرده و 
این رابطین با کارشناس مرکز ارتباط مداوم داشته 
و گزارش وضعیت بهداشتی خوابگاه را ارائه می 
دهند.همچنین بر اساس هشدارهای کارشناس مرکز 
بهداشت، رابطین درخوابگاه ها اطلاعات و آگاهی 

لازم را در اختیار ساکنین قرار می دهند.
دکتر اصلاحچی افزود: علاوه بر این، کنترل 
بهداشت عمومی دانشگاه نیز از جمله وظایف 
جدید مرکز بهداشت و درمان دانشگاه می باشد. 
بر این اساس بهداشت فضاهای عمومی دانشگاه و 
خیابان ها و کنترل زباله ها در محیط دانشگاه نیز با 
مرکز بهداشت است؛ به نحوی که مرکز بهداشت 
نظارت کرده و به صورت ماهیانه گزارش هایی 
را تهیه می کند و برای بهتر شدن امور مربوط به 
بهداشت عمومی توصیه های لازم را به واحد های 

ذی ربط ارائه می دهد.
وی ادامه داد: با نظر رییس دانشگاه علاوه بر 
طرح سلامت دانشجویان که یک طرح وزارتی 
است، طرح سلامت کارکنان و اعضاء هیأت علمی 
هم به زودی انجام می شود. در خصوص طرح 
سلامت دانشجویان نیز با توجه به تحصیلات تکمیلی بودن این دانشگاه آیتم 

ها و تست های بیشتری از دانشجویان گرفته می شود. 
معاون دانشجویی دانشگاه در ارزیابی مرکز بهداشت و درمان گفت: مرکز 
بهداشت و درمان با نظر مثبت ریاست دانشگاه به لحاظ تجهیزات به روز است. 
به عنوان مثال مرکز دندانپزشکی از مدرن ترین و پیشرفته ترین تجهیزات و 
دستگاه ها برای رادیوگرافی دندان و استرلیزه کردن وسایل دندانپزشکی جهت 
جلوگیری از انتشار بیماری های خاص برخوردار است. طبق نظرسنجی های 
به عمل آمده این مرکز رضایت دانشگاهیان را جلب کرده و از نظر مراجعین، 
مرکز خدمات قابل قبولی ارائه می دهد. ما نیز درصدد هستیم به منظور بهره 
مندی هر چه بیشتر از خدمات مرکز دندانپزشکی برای دانشجویان و کارمندان 

تخفیف هایی قائل شویم.
دکتر اصلاحچی در بخش دیگری از این گفتگو از راه اندازی قریب الوقوع 
استخر مرکزی دانشگاه خبر داد و گفت: با توجه به تأکیدات رئیس دانشگاه در 
خصوص راه اندازی استخر مرکزی، این مجموعه حداکثر تا آبان ماه امسال راه 
اندازی می شود. همچنین با دستور رییس دانشگاه در زمین تنیس خاکی که 
مدتی است بلا استفاده مانده، سالنی برای ورزش بانوان 
احداث می شود. این سالن ورزشی 
که تاکنون مقادیری از اعتبارات 
مالی آن تأمین گردیده با همکاری 
دفتر فنی دانشگاه احداث و تجهیز 

خواهد شد.
به  ادامه  در  عدم استقبال دانشجویان از ورزش وی 

اشاره کرد و افزود: کمترین افرادی که از فضای ورزشی دانشگاه استفاده می 
کنند دانشجویان هستند؛ این در حالی است که دانشجویان همواره اولویت 
اول ما بوده اند و در میان دانشجویان نیز خانم ها اولی تر هستند. به منظور 

و مقاله دادن نیست. 
اند که زندگی فقط درس خواندن 

دانشجو باید بد

دانشجویان ما کمتر به وضعیت بدنی و سلامت خود رسیدگی می کنند. آنها 

شده اند و این بی 
بیشتر بر روی اهداف پژوهشی و آموزشی خود متمرکز 

توجهی به سلامت، در نقطه ای از زندگی خود را نشان می دهد

معاون دانشجویی دانشگاه : 

طرح سلامت کارکنان و اعضاء هیأت علمی به زودی انجام می شود 
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تشویق دانشجویان اقداماتی صورت گرفته است. به عنوان مثال جهت استفاده 
از مکان های ورزشی در ساعات پایانی روز سرویس هایی قرار داده شده یا 
برای استفاده از استخر دانشکده کشاورزی بنا به درخواست خوابگاه های 
مختلف در روزهای پایانی هفته سرویس هایی در نظر گرفته شده است. 

از  استقبال  عدم  در  اصلی  مشکل  دانشگاه، اما  ورزشی  امکانات 
سبک زندگی افراد است. 

اصلاحچی تصریح کرد: ما باید بر 
روی سبک زندگی دانشجویان کار 

کنیم. دانشجو باید بداند که زندگی فقط 
درس خواندن و مقاله دادن نیست. با توجه به میانگین بالای 

سنی دانشجویان دانشگاه تربیت مدرس نسبت به سایر دانشگاه ها، دانشجویان 
ما کمتر به وضعیت بدنی و سلامت خود رسیدگی می کنند. انها به فکر تغذیه 
صحیح و ورزش خود نیستند، بلکه بیشتر بر روی اهداف پژوهشی و آموزشی 
خود متمرکز شده اند و این بی توجهی به سلامت در نقطه ای از زندگی خود 
را نشان می دهد. در این راستا باید کارگاه هایی جهت آشنایی دانشجویان با 
سبک زندگی سالم برگزار شود. اساتید و مدیران گروه های آموزشی نیز بر 
روی دانشجویان کار کرده و نه تنها در زمینه علمی و آموزشی تأثیرگذار هستند، 

بلکه در مسیر رسیدن به سبک زندگی سالم نیز راهنمای آنها باشند. 
وی در خصوص تجهیزات مرکز تربیت بدنی و نحوه نگهداری از وسایل 
این مرکز گفت: ما در زمینه نگهداری از وسایل و تجهیزات مرکز تربیت بدنی به 
کار فرهنگی و فرهنگ سازی نیاز داریم. سپردن این مرکز به بخش خصوصی 
برای کاستن از هزینه ها و سرویس دهی بهتر چاره کار نیست. در اثر استفاده 
نادرست از تجهیزات ورزشی حتی اگر این مرکز را بخش خصوصی اداره 

در کند، باز هم نیازمند تعمیرات و هزینه های  پس  بود.  خواهیم  گزافی 
توانیم عمر نهایت با مراقبت قوی تر و کار فرهنگی می 
وسایل را طولانی تر کرده و از تجهیزات 

این مرکز استفاده بهینه کنیم.
در  دانشگاه  دانشجویی  معاون 
پاسخ به سؤالی در زمینه نحوه فعالیت 
با  تعامل  و  دانشجویی  های  تشکل 
این تشکل ها اظهار داشت: تشکل 
معاونت  نظر  زیر  دانشجویی  های 

فرهنگی و اجتماعی می باشند و تنها شورای 
صنفی دانشجویان زیر نظر این معاونت فعالیت می کند. پس 

از چند سال، امسال برای نخستین بار انتخابات این شورای صنفی بصورت 
الکترونیکی انجام شد. با وجود تمام مشکلات، ارزیابی من بسیار مثبت است. 
شورای صنفی دانشجویی خوب کار می کند و قطعا” تعاملات در سال های 
آتی بیشتر و بهتر می شود. اعضای شورای صنفی در چارچوب و در راستای 

محورهای اساسی بسیار خوب عمل کرده اند. آنها مسائل دانشجویی را به 
بهترین نحو انتقال می دهند و در مسیر شناسایی و حل مشکلات کمک خوبی 
محسوب می شوند؛ به عنوان مثال تعمیرات سلف دانشجویی یکی از مطالبات 

شورای صنفی بود که اجرا شد.
دکتر اصلاحچی در ادامه به برنامه های این معاونت در بحث تغذیه اشاره 
کرد و گفت: ما در بحث تغذیه با 3 دسته برنامه مواجه هستیم که شامل 
برنامه کوتاه مدت، برنامه میان مدت و برنامه بلند مدت می باشد. با اجرای 
برنامه کوتاه مدت، آشپزخانه فعلی به لحاظ ساختاری 
و بهداشتی دچار تحولات اساسی 
دانشکده  آشپزخانه  ظرفیت  شد. 
کشاورزی گسترش یافت و با انتقال 

ت  ا به آنجا ، این ظرفیت از 600 به 1600 تجهیز
1000 ظرفیت رسید. ظرفیت آشپزخانه  به   400 از  نیز  شکرانه  تالار 

گسترده شد. تجهیزات جدید برای آشپزخانه پایین مهیا شد و به لحاظ مسائل 
بهداشتی، سطح و کف آشپزخانه، کاشی ها و تمام کانال های فاضلاب تغییر 
اساسی کرد. وسایل آشپزخانه که می تواند مبدأ بروز مشکلات بهداشتی باشد، 

نو شدند. 
وی افزود: در گام دوم یک آشپزخانه جدید در ضلع جنوب غربی دانشگاه 
تأسیس خواهد شد. نقشه این آشپزخانه آماده و تدوین شده است. این برنامه 
تصویب شده و پس از برگزاری جلسات متعدد با مشاور در محدوده زمانی 1 
و نیم تا 2 سال آینده این آشپزخانه به بهره برداری می رسد. با آشپزخانه فعلی 
نیز پس از تعمیرات می توانیم برای نخستین بار از مهرماه امسال، دو نوع غذا 

برای دانشجویان آماده و ارائه دهیم.
دکتر اصلاحچی در پایان تأکید کرد: در حال حاضر 33 خوابگاه در سطح 
شهر داریم که انتقال غذا به آنها نه تنها موجب پائین آمدن کیفیت غذا می شود، 
بلکه عدم استفاده به موقع غذا می تواند مشکلات جدی برای دانشجویان ایجاد 
کند. بنابراین از انتقال غذا به خوابگاه ها جلوگیری می 
شود و به منظور استفاده دانشجویان 
از سلف دانشگاه سرویس هایی 
برای خوابگاه ها مهیا می گردد. 
اجرا می  ای  برنامه  آینده  ترم  از 
شود که طی آن غذا وکیوم شده 
و در محافظ قرار می گیرد تا مدت 
بیشتری سالم و قابل استفاده باشد. 
همچنین به توصیه مرکز بهداشت و 

به  دانشگاه  دلیل غیربهداشتی بودن انتقال غذا به درمان 
محیط خوابگاه ها، دانشجویان ساکن در خوابگاه های داخل پردیس مرکزی 

دانشگاه از ترم آینده، شام منحصرا” در سلف دانشگاه سرو خواهد شد. 

سبک زندگی نادرست اصلی ترین علت عدم 

استقبـال از امکانات ورزشی دانشگاه است

سال راه اندازی 
استخر مرکزی مجموعه ورزشی حداکثر تا آبان ماه ام

می شود. همچنین با دستور رییس دانشگاه در زمین تنیس خاکی، 

سالنی برای ورزش بانوان احداث می شود

برای نخستین بار از مهرماه امسال، 

دو نوع غذا به دانشجویان ارائه می دهیم
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حرکت علمی منبعث بر تفکر دینی می تواند 
آثار فزاینده علمی را برجا بگذارد که الهام بخش 

کشورهای منطقه و کشورهای اسلامی باشد.
الهی معاون پژوهشی و  فتح  دکتر یعقوب 
فناوری دانشگاه در گفتگویی با اشاره به اهمیت 
موضوع علم و فناوری و لزوم برنامه ریزی برای 
این موضوع اظهار داشت: موضوع علم و فناوری 
و تحقیقات علمی، امروز یک موضوع استراتژیک 
با تاسیس دوره های  انقلاب  از  است که بعد 
تحصیلات تکمیلی آغاز شد و دانشگاههای ایران 
با شروع این دوره ها به عرصه تحقیقات علمی 

علم و فناوری و نوآوری روی آوردند.
وی افزود:در دانشگاههای کشور نیز علاوه 
بحث  علمی،  مختلف  های  آموزش حوزه  بر 
تحقیقات علمی و تولید علم در دستور کار قرار 
گرفت و از آن زمان تاکنون این جریان علمی 
در ایران هر روز با شتاب بیشتری پیش می رود 

و این روند علمی در راستای تحقق اهداف جمهوری اسلامی پیش بینی 
شده است.

فتح الهی ادامه داد: برای ارزیابی این حرکت شتابان علمی در ایران، 
شاخص های مختلفی به کار گرفته می شود که یکی از این شاخص ها 

شمار مقالات علمی و پژوهشی و مقالات علمی ترویجی است.
وی گفت: آمارها نشان می دهد تعداد اسناد نمایه شده به نام جمهوری 
اسلامی ایران حدود 319 هزار سند علمی است که فقط 2 هزار سند از این 

تعداد مربوط به قبل از انقلاب می باشد.
معاون پژوهشی دانشگاه خاطر نشان کرد: دستاوردهای علمی ایران 
نشان می دهد در کنار رشد کمی، تولید علم ما از رشد کیفی نیز برخوردار 
بوده است و در تمامی حوزه ها مانند اختراع، چاپ کتاب و مجلات، انرژی 

حوزه هسته ای و صنایع دفاعی، هوا فضا،  سایر  و  کشاورزی 
های علمی رشد داشته ایم.

دانشگاه  نقش  به  اشاره  با  وی 
تربیت مدرس در رشد و شکوفایی 
علمی کشور یادآور شد: دانشگاه 

موج  این  آغازگر  مدرس  تربیت 
از تحقیقات علمی،  بسیاری  پایه گذار  بوده و  علمی 

دانشگاه تربیت مدرس بوده است. دانشگاه تربیت مدرس در یک حرکت 
جهادی علمی و در تولید علم در میان دانشگاهای کشور و جهان جایگاه 

خوبی را از آن خود کرده است.
وی افزود : بر اساس آمار و گزارش های معتبر، دانشگاه تربیت مدرس 

جزء 3 دانشگاه برتر کشور بوده و دانشگاه برتر 
ساختار شکن در حوزه علم وفناوری می باشد. 
دانشگاه تربیت مدرس در عمر حدود سه دهه 
خود دستاوردهای بسیار خوبی را کسب نموده 
است. این موفقیت مرهون نیروی انسانی معتقدی 
در دانشگاه است که کارکرد علمی خود را با تفکر 
انقلابی و اعتقادی پیش می برند و این روحیه و 
رویکرد می تواند در ایجاد راه میانبر در توسعه 

علمی ایران نیز موثر باشد.
بر تفکر  وی گفت: حرکت علمی منبعث 
دینی می تواند آثار فزاینده علمی برجا بگذارد 
که الهام بخش کشورهای منطقه و کشورهای 

اسلامی باشد.
وی با اشاره به تحول در علوم انسانی اظهار 
کرد: بحث علوم انسانی و نقش و کارکرد آن 
در زایش، توسعه و تعالی یک نظام اجتماعی 
و اقتصادی بسیار حیاتی است. اگر به جوامع 
پیشرفته نگاهی بیندازیم می بینیم پیشرفتگی آنها فقط مربوط به علم و 
تکنولوژی، علوم مهندسی، طب و ... نیست؛ بلکه در این جوامع ما با 
یک علوم انسانی پیشرفته مواجه هستیم. یعنی ایجاد یک اقتصاد و جامعه 
پیشرفته و تمدن نو و اساسا” جهت گیر و مدیریت و ایجاد فضای متعالی 

بر عهده علوم انسانی است.
معاون پژوهشی و فناوری دانشگاه ادامه داد: با توجه به اینکه موضوع 
اصلی علوم انسانی، انسان است و ما بینش خاصی متفاوت از فضای حاکم 
بر غرب نسبت به مساله انسان، عقل، علم و زندگی داریم و علوم انسانی 
در شرایط حساس کنونی در معرفی مدل های اجتماعی، اقتصادی، سیاسی 

و ... بسیار حائز اهمیت است.
وی خاطر نشان کرد: یک ماموریت سرنوشت ساز و حیاتی بر دوش 
متفکران علوم انسانی ایران است و آن اینکه باید با روش سازی مناسب و 
برخاسته از تفکر دینی در معرفی حوزه های جدید دانش برای جهان امروز 
کار اساسی انجام دهند و به همین منظور تحول در علوم انسانی در 

دستور کار قرار گرفته است.
در  تحول  خصوص  در  وی 
علوم انسانی و اسلامی کردن آن 
توضیحاتی داد و گفت: این بدان 
معنا نیست که فضای پیچیده غرب 

بلکه باید از آن استفاده کنیم، اما برای را کنار بگذاریم؛ 
جامعه بشری، علوم انسانی جدیدی منبعث بر تفکر دینی رقم بزنیم.

وی با اشاره به نقش دانشگاه در این ماموریت گفت: همه این جریان 

 آینده آزمایشگاه مرکزی برای ارائه 
قرار است طی سه تا پنج سال

خدمات به دانشجویان داخل و خارج از دانشگاه ایجاد شود. 

ی را ارائه خواهد داد.
این آزمایشگاه خدمات تخصصی و پیشرفته ا

معاون پژوهشی و فناوری دانشگاه:

حرکت عـلمی منبعث برتفــکر دینی، 
باید در دانشگاهها مورد توجه قرار گیرد



ویژه نامه گزارش سالانه دانشگاه تربیت مدرس 94 - 1393 

11

توسط دانشگاه پیش می رود و هدف اصلی کارکرد علمی و فنی در تربیت 
نیروی انسانی این است که تاثیرات بسزایی در اینکه شعارهای بزرگ 

انقلاب را با ساختارهای علمی به دنیا عرضه کند داشته باشد.
وی در خصوص ارتباط دانشگاه با صنعت اظهار داشت: دانشگاه به 
عنوان واحد اجتماعی مجموعه ای از متفکران و افراد برگزیده علمی است 

بلند و برای اینکه بتواند محرک جامعه به  اهداف  سوی 
باشد همواره جلوتر از جامعه در حال 
حرکت است. رسالت دانشگاه این 
است که جلوتر از جامعه حرکت 
کند و به اموری فکر کند که شاید 
در وضع موجود عینیت ندارد، اما 
برای پیشرفت به سمت جلو باید 
به آن فکر کند. دانشگاه باید به 

اموری فکر کند که ناشناخته اند و محرکی 
برای تعالی هستند.

فتح الهی افزود: در حال حاضر دانشگاه برای ایجاد ارتباط بهتر با جامعه 
و صنعت در حال تلاش است و آثار کارکرد دانشگاهی بر جامعه و تاثیر 
آن به کندی اتفاق می افتد و باید با ارائه برنامه ها و روش های پویا بتوانیم 

تاثیرات متفاوت و ساختار شکنی را در صنعت داشته باشیم.
وی با بیان اینکه ارتباط میان صنعت و دانشگاه یک طرفه نیست تصریح 
کرد: افرادی که در بخش صنعت کار می کنند باید طرز تفکر خود را منطبق 
بر این مساله کنند و اینکه چه رویکردی به فناوری و علم بومی دارند و 
تاثیرات آن را در برنامه های خود چگونه می بینند. صاحبان صنعت باید 
مطالبه کننده تعالی باشند تا علم و فناوری و نوآوری در نوسازی مستمر 
تولید آنها موثر باشد و این دو در کنار هم معنا پیدا می کنند و دانشگاه با 

دانشگاه تربیت مدرس در عمر حدود سه دهه خود، دستاوردهای 

بسیار خوبی بدست آورده است. این موفقیت مرهون نیروی انسانی 

معتقدی در دانشگاه است که کارکرد علمی خود را با تفکر انقلابی و 

اعتقادی پیش می برند. این روحیه و رویکرد می تواند در ایجاد راه 

میانبر در توسعه علمی ایران موثر باشد

معرفی ساختارهای جدید می تواند آرام آرام در صنعت تاثیر بگذارد.
وی با توضیحاتی درباره دانشگاههای ماموریت گرا خاطر نشان کرد: 
اینکه ما در مقطع کاردانی و کارشناسی چنان ظرفیت سازی کنیم که تک 
تک ایرانیان دسترسی به آموزش عالی داشته باشند کار پسندیده و خوبی 
است. این ظرفیت سازی می تواند بدنه صنعت و خدمات را در کشور 
متفاوت است.  امر  این  تکمیلی  اما در حوزه تحصیلات  کند،  متحول 
تحصیلات تکمیلی به برنامه ویژه ای با دانشگاههای توانمند و امکانات 
پویا،اساتید مجرب و دانشمندان متعالی نیاز دارد. در این 
زمینه بحث ماموریت مطرح می شود 
و دانشگاههایی که از این ظرفیت 
برخوردار هستند باید رسالت و 
در  خود  برای  خاصی  ماموریت 
رقابت ملی و منطقه ای رقم بزنند و 
باید آنقدر آزادی عمل داشته باشند 
که بتواند فضای رقابتی را ایجاد کنند 
و بتوانند برنامه های پویای علمی و 

پیشروی فنی را رقم بزنند تا گوی  دانشگاههای  از  را  سبقت 
جهانی بربایند.

وی با اشاره به ساخت آزمایشگاه مرکزی در دانشگاه خاطر نشان کرد: 
برخی از تجهیزاتی که برای برخی آزمایش های سطح بالا نیاز داریم گران 
قیمت و سرویس و نگهداری و ارائه خدمات آنها پیچیده است و تمرکز در 
این حوزه در قالب آزمایشگاه مرکزی ضرورت دارد. قرار است طی 3 تا 5 
سال آینده این آزمایشگاه برای ارائه خدمات به دانشجویان داخل و خارج 

از دانشگاه ایجاد شود و خدمات تخصصی پیشرفته ای ارائه دهد.



ویژه نامه گزارش سالانه دانشگاه تربیت مدرس 94 - 1393 

12

رئیس دانشکده علوم پزشکی از مراحل نهایی 
بافت،  مهندسی  های  رشته  برای  مجوز  دریافت 
بیولوژی تولید مثل و مشاور مامایی و فعالیت مجدد 
برای جذب دانشجو در رشته های ژنتیک پزشکی، 

سم شناسی و بهداشت باروری خبر داد.
دکتر محمدی در گفتگو با خبرنگار مدیریت روابط 
عمومی به دغدغه های متفاوت دانشکده علوم پزشکی 
اشاره کرد و گفت: یکی از ویژگی های دانشگاه های 
علوم  دانشکده  بودن  دارا  جامع  تکمیلی  تحصیلات 
پزشکی است. دانشکده علوم پزشکی دانشگاه تربیت 
مدرس تأمین کننده این ویژگی می باشد. این دانشکده 
با وجود اینکه زیر مجموعه وزارت علوم است اما به 
دلیل ماهیت خاص خود، در مواردی نظیر تأسیس، راه 
اندازی و مجوز رشته ها و دوره های اجرایی، ارزشیابی 
مدارک و حتی استخدام به وزارت بهداشت برمی گردد. 

این وضعیت ویژه مشکلات و دغدغه های متفاوتی برای دانشجو، استاد و 
حتی خود دانشگاه ایجاد می کند.

وی در ادامه از امضاء تفاهم نامه ای بین دانشگاه تربیت مدرس و وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی خبر داد و تصریح کرد: برای حل مشکلات 
موجود، تفاهم نامه ای در بحث آموزشی بین دانشگاه و وزارت بهداشت امضاء 
و به دو معاون آموزشی دو وزیر تفویض شد تا مسائل آموزشی دانشکده 
شفاف، روشن و نظام مند شود. با وجود این تفاهم نامه برخی مسائل برطرف 
شد، ظرفیت های خوبی ایجاد گردید و دانشگاه توانست با مراکز خوب و 
مناسبی جهت گسترش آموزش و پژوهش قرارداد بسته و با حرکت در این 
مسیر روشن و تحت نظارت وزارت بهداشت و کاسته شدن از چالش های 

آسیب رسان، سطح کیفی آموزش و پژوهش دانشکده را ارتقاء دهد.
دکتر محمدی خاطر نشان ساخت: با تعامل با وزارت بهداشت دست 
پژوهشگران دانشکده در استفاده از منابع اطلاعاتی، کتابخانه و مراکز اسناد 
علمی برطبق موازین کنسرسیوم وزارت بهداشت باز شد و به زودی امکان 

دسترسی اساتید و دانشجویان به منابع پژوهشی آسانتر می گردد. 
وی به تفاوت در نحوه برگزاری کنکور دو وزارتخانه، انتخاب و رقابت 
دانشجویان دکتری اشاره کرد و گفت: دانشگاههای زیر مجموعه وزارت 
بهداشت کمک هزینه بهتر و مناسبتری به دانشجویان پرداخت می کنند و این 
امتیاز، انتخاب دانشجویان را دچار چالش می کند. از سویی حق محرومیت 
مطب اساتید نیز باعث شده تا اساتید کمتری نسبت به استخدام در دانشکده 
های علوم پزشکی زیر مجموعه وزارت علوم علاقه نشان دهند. البته برای 
حل این مشکل پس از ده سال با توجه به قانونی که وجود داشت، اعتباراتی 
آورده شد و از نیمه دوم سال 93 این قانون اجرایی و حق محرومیت از مطب 
به اساتید تعلق گرفت. به هر روی با حضور اساتید مجرب کیفیت آموزش و 

پژوهش بالا می رودو هزینه های حق تدریس نیز کاهش پیدا می کند.
دکتر محمدی در خصوص سطح پژوهش در دانشکده علوم پزشکی 
گفت: دانشکده علوم پزشکی دانشگاه تربیت مدرس در بین دانشگاههای علوم 
پزشکی تیپ 2 ) دارای رشته های غیر بالینی و پایه( از رتبه سوم برخوردار 

است. تولید علم و مقالات در سطح خوبی قرار دارد، بیش 
از 740 مورد ثبت مقاله داشتیم و برخی طرح های پژوهشی 
و کارهای ارزنده ای هم در دانشکده در حال انجام است. 
برای مثال طرحی که دکتر سلیمانی جهت تولید کبد برای 
پیوند به بیماران نیازمند انجام می دهند. همچنین 3 طرح 
در  بنیان  دانش  های  شرکت  قالب  در  دیگر  پژوهشی 
خصوص درمان سرطان در حال اجرا و انجام است. از 
سال گذشته مراکز فناوری دانشکده علوم پزشکی نیز در 
کنار دانشگاه تجدید مدیریت شدو فعالیت های ارزنده و 
تأثیرگذاری در جهت رفع نیازهای کشور در آنها در حال 

پیگیری و انجام است.
جدید  مجوزهای  از  پزشکی  علوم  دانشکده  رئیس 
رشته های بین رشته ای خبر داد و افزود: در حال حاضر 
در دانشکده 23 رشته در 21 گروه آموزشی فعال هستند. 
اما حرکت ما به سمت راه اندازی بین رشته ای هست و 
در حال انجام مراحل نهایی دریافت مجوز برای رشته های مهندسی بافت، 
بیولوژی تولید مثل و مشاور مامایی هستیم. همچنین در رشته های ژنتیک 
پزشکی، سم شناسی و بهداشت باروری که توقف ایجاد شده بود، بار دیگر 

مجوزها اخذ شد و به زودی دانشجو جذب می کنیم.
وی به روند رو به افزایش جذب اساتید در دانشکده اشاره کرد و گفت: 
برای مدتی با رکود در جذب هیأت علمی مواجه بودیم و سن اساتید بالا رفته 
بود. اما 14 عضو هیأت علمی در رشته های مختلف جذب شدند که اکثرا 
اساتید جوان هستند و فرصت بسیار مغتنم و خوبی ایجاد شده است. انتقال 
تجارب اساتید پیشکسوت که برخی شهرت بین المللی دارند به اساتید جوان 
در یک پروسه 5 ساله پیش بینی شده است. به هر صورت وزارت بهداشت 
شرایط بهتری برای جذب اساتید مهیا می کند و مزایای بیشتری برای آنها در 
نظر می گیرد اما با رتبه ای که دانشکده علوم پزشکی دانشگاه تربیت مدرس 
بدست آورد، هم برای اساتید و هم برای دانشجویان جاذبه ای ایجاد شد که 
امیدواریم این جاذبه بیشتر شده و با توسعه شاخص های کیفی روز به روز 

جایگاه بهتری کسب و به تولید دانش در کشور کمک کنیم.
وی در پایان با اشاره به تجهیزات فرسوده دانشکده گفت: اکثر تجهیزات 
در دهه های 60 و 70 خریداری شدند و همچنان مورد استفاده قرار می گیرند. 
متأسفانه در تعمیر و نگهداری این تجهیزات با مشکلاتی روبرو هستیم از 
طرفی این تجهیزات فرسوده پاسخگوی نیازهای پژوهشی کنونی نیست. به 
لحاظ فضای آزمایشگاهی و درسی، ساختمان جدید که در فاز نخست آن 8 
گروه را در خود جای داد برخی مشکلات مربوط به فضاهای کاری را کم 

کرد. در فاز دوم نیز 13 گروه دیگر در ساختمان جدید مستقر خواهند شد.
گفتنی است دکتر عیسی محمدی از سال 66 به عنوان دانشجوی مقطع 
کارشناسی ارشد و سپس دکتری رشته پرستاری وارد دانشگاه تربیت مدرس 
شد. وی از سال 70 به عنوان عضو هیأت علمی گروه پرستاری مشغول 

فعالیت شد.
و  دانشکده  فرهنگی  دانشجویی-  مدیریت  پرستاری،  گروه  مدیریت 

معاونت دانشجویی دانشگاه از جمله سوابق اجرایی وی می باشد.

رئیس دانشکده علوم پزشکی : 

امضاء تفاهم نامه با وزارت بهداشت،
 مسائل آموزشی دانشکده را نظام مند کرد
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دکتر علی اکبر تقوایی از تجهیز اولیه ی مرکز 
اسناد دانشکده و به روز رسانی کتب تخصصی هنر 

و معماری خبر داد.
و  فضا  توسعه  از  گفتگویی  در  تقوایی  دکتر 
امکانات پژوهشی و آموزشی دانشکده در سال 93 
به عنوان یکی از مهمترین اقدامات صورت گرفته 
در دانشکده هنر و معماری نام برد و تشریح کرد: 
سایت جدید کامپیوتر دانشکده در ساختمان جدید 
به نام ساختمان دکتر مظلومی موجبات تسهیل در 
امر پژوهش و آموزش را فراهم کرد. فضاهایی در 
تا  اساتید جدید تجهیز شد  برای  ساختمان جدید 
مشکل کمبود فضای دو گروه از ده گروه آموزشی 
ما بطور نسبی کاهش یابد. بخشی از بودجه به تجهیز 
اختصاص  دانشکده  کتابخانه  و  اسناد  مرکز  اولیه 
یافت. در سال 93 مجموعا بیش از 550متر مربع به 
فضای دانشکده افزوده شدو طی جلسات فراوان و 
طولانی بین دانشکده و دانشگاه مصوب شد زمینی 
به مساحت 6000 متر مربع جهت تأسیس ساختمان 

جدید دانشکده هنر با بودجه اولیه 9 میلیارد تومان در اولویت قرار گیرد.
وی افزود: ما همچنین موافقت دانشگاه را با ساخت گالری هنری دائمی 
دانشکده اخذ کردیم و امیدواریم با داشتن امکانات بیشتر و بهتر و مساعدت 
های بی دریغ مسئولین، سطح کیفیت دانشکده را ارتقاء داده گام های محکم 

تری رو به پیشرفت برداریم.
رئیس دانشکده هنر و معماری از روند صعودی فعالیت های پژوهشی 
از سال 89 تا کنون خبر داد و گفت: دانشکده به خصوص در زمینه پژوهش 
معماری و شهرسازی پیشگام بوده است. چند طرح ملی همچون طراحی و 
برنامه ریزی شهر ایرانی – اسلامی توسط دکتر پورجعفر در حال اجرا است. 
در هر 4 گروه آموزشی که در مقطع دکتری فعالیت می کنند، رساله های 
دانشجویی با مسائل و نیازهای کشور برنامه ریزی و پژوهش های خوبی انجام 
می شود. برگزاری کنگره افق های جدید در معماری و شهرسازی که از 50 
دانشگاه مطرح شرکت کننده داشت و 900 مقاله در آن به چاپ رسید، نشست 

های علمی اساتید دانشگاه با اساتید دانشگاههای 
بزرگ  همایش  برگزاری  و   ... و  نروژ  دانمارک، 
انیمیشن از جمله فعالیت های موفقیت آمیز دانشکده 
در یکسال گذشته بود. یکی دیگر از اقدامات مهم در 
راستای بالا بردن سطح پژوهش دانشکده، به روز 
تا دانشجویان  رسانی کتاب های تخصصی است 

امکان دسترسی مناسبتری به منابع داشته باشند.
در  برجسته  اساتید  حضور  به  ادامه  در  وی 
دانشکده هنر و معماری اشاره کرد و افزود: ما در 
دانشکده از محضر اساتیدی همچون دکتر پورجعفر، 
دکتر بمانیان، دکتر خزایی و ...بهره می بریم که هر 
با  یک در رشته تخصصی خود مرجع هستند.اما 
وجود این اساتید برجسته سال گذشته دو نفر عضو 
هیأت علمی جدید جذب شدند. امور ارتقاء اعضاء 
هیأت علمی نیز نسبت به گذشته از سرعت بیشتری 
برخوردار شده به نحوی که دو نفر از اساتید از درجه 
علمی مربی به استادیار و دو نفر دیگر از استادیار به 

دانشیار ارتقاء پیدا کردند.
تقوایی در ادامه با اشاره به برگزاری جلسات منظم با اساتید و کارکنان 
اظهار داشت: جلسات آموزشی- پژوهشی بطور مرتب در درون گروه ها و در 
سطح هیأت رئیسه جهت تبادل نظر و رسیدن به وحدت رویه برگزار می شود. 
در طول سال نیز با کارکنان نشستهایی برگزار می گردد و نتیجه این همدلی، 
تسریع امور دانشکده و رسیدن به پیشرفت است. پتانسیل بالایی در دانشکده 
وجود دارد و علی رغم کمبودهایی که در نیروی انسانی با آن مواجه هستیم 

همه همکاران برای ارتقاء جایگاه دانشکده تلاش می کنند.
گفتنی است دکتر علی اکبر تقوایی پس از اخذ مدرک کارشناسی ارشد 
پیوسته عمران از دانشگاه شیراز راهی آمریکا شد و با اخذ مدرک فوق لیسانس 
برنامه ریزي منطقه اي و توسعه محله اي از دانشگاه ایالتي کانزاس به ایران 
بازگشت. وی از سال 74 و پس از دریافت درجه دکتری در رشته برنامه ریزي 
توسعه شهر و روستا ازدانشگاه آدلاید استرالیا به عنوان عضو هیأت علمی 

دانشگاه تربیت مدرس فعالیت می کند.

رئیس دانشکده هنر و معماری : 

دانشگاه با ساخت گالری هنری دائمی 
در دانشکده هنر و معماری موافقت کرد
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ایجاد  خبر  اعلام  ضمن  امینی  مسعود  دکتر 
پژوهشکده مجازی ریاضیات از توسعه مرزهای دانش 
به عنوان اصلی ترین هدف پژوهشی علوم ریاضی 

نام برد.
رئیس دانشکده علوم ریاضی در تشریح اهم فعالیت 
های دانشکده ریاضی به خبرنگار نشریه گفت: توسعه 
تحکیم  کاربردی،  و  های جدید  و شاخه  ها  گرایش 
ریاضی،  زیست  دروس  تصویب  مراحل  صنعت،  با 
ریاضیات مالی، گسترش شاخه علوم کامپیوتر و آمار و 
ریاضیات محض از جمله فعالیت های مهم آموزشی 
در یکسال گذشته بود. در زمینه توسعه فضای کاربردی 
دانشکده تلاش گسترده ای صورت گرفت و برای تأمین 
هزینه ها نیز ارتباطات خوبی با منابع بیرونی برقرار شد 

ومبالغ قابل توجهی بدست آمد.
دکتر امینی بر نقش محوری ریاضیات در سایر علوم 

تأکید کرد و گفت: گسترش همکاریها با مراکز تحقیقاتی و دانشکده ها از 
مهمترین مسائل پیش رو در دانشکده ریاضی است. ارتباط دانشکده ریاضی 
با سایر دانشکده ها چندان فعال و قابل قبول نیست. هم اکنون با دانشکده 
های فنی، علوم انسانی و کشاورزی که مدلسازیهای آماری قابل توجهی انجام 
می دهند همکاری داریم اما این همکاری مقطعی و موردی است. یکی از 
برنامه های دانشکده پیدا کردن راهکارهای توسعه همکاریهای بین دانشکده 

ای است.
وی در ادامه به برنامه ایجاد پژوهشکده مجازی اشاره کرد و اظهار داشت: 
در حال حاضر برنامه ای در شرف تدوین جهت ایجاد یک پژوهشکده مجازی 
که در آن خدمات ریاضی ارائه شود در دست اقدام داریم. پژوهشکده مجازی 
پورتالی خارج از پورتال دانشگاه است که شبکه ای از افراد را ایجاد می کند. 
امیدواریم تا پایان سال، فاز اول این پژوهشکده شامل کلینیک ریاضی جهت 
برطرف کردن مشکلات مرتبط با ریاضیات و ساخت شبکه ای از افراد مرتبط 
و ارائه توانمندیها آغاز شود و در فاز دوم برقراری ارتباطات وسیع تر و حل 

مسائل بزرگتر را مدنظر داریم.
دکتر امینی افزود: دروس ریاضی به طور موازی در دانشکده ها ارائه 
می گردد. اما در واقع دانشکده ریاضی باید متولی ارائه دروس ریاضیات در 
دانشگاه باشد. پتانسیل بسیار خوبی در این مورد وجود دارد که نهایتا این 
موازی کاریها را به حداقل برساند. طرحی از سوی دانشکده ریاضی آماده شده 
که طی آن این دانشکده مسئولیت ارائه دروس ریاضی را به عهده بگیرد و در 
واقع به سایر دانشکده ها سرویس دهد. با اجرایی شدن این طرح در برخی 

هزینه ها هم صرفه جویی می شود.
علوم  سایر  با  ریاضیات  در  پژوهش  ماهیت  تفاوت  به  اشاره  با  وی 
اظهار داشت: پژوهش در علوم نظری متفاوت است. در علوم ریاضی، کار 
آزمایشگاهی وجود ندارد. نتایج آزمایشات است که منجر به یافته های علمی 
و دستاوردهای قابل لمس می شود که این در مورد علوم ریاضی مقدور نیست. 
پژوهش در ریاضیات بنیادی است و همین باعث تفاوت این رشته با سایر 
علوم می شود اما بسیاری از مدل هایی که در پژوهش های علوم دیگر مثل 
رشته های فنی و مهندسی بکار می آید حاصل تحول در ریاضیات و تلاش 
محققان این علم است. در یک جمله می توان گفت توسعه مرزهای دانش 

اصلی ترین هدف پژوهشی علوم ریاضی است.
رئیس دانشکده علوم ریاضی در خصوص سطح 
دانشکده  اساتید جوان در  اساتید و جذب  علمی 
گفت: اساتید دانشکده علوم ریاضی از قدیمی ترین 
اساتید دانشگاه هستند و به لحاظ علمی و مدیریتی 
بسیار فعال می باشند و دارای جایگاه ممتازی در 
سطح دانشگاه هستند. اساتید جوان با دقت نظر و 
ملاحظه بسیار انتخاب می شوند و در شرف جذب 

اساتید جدید هستیم.
وی در پاسخ به این سؤال که نقطه قوت دانشکده 
علوم ریاضی چیست، گفت: نقطه قوت ما ریاضیات 
است که البته می تواند نقطه ضعف هم باشد. همه 
بر اهمیت علم ریاضی اذعان دارند و از نقش آن 
در تصمیم گیری های مسئولین با خبر هستند. اما 
با وجود اینکه هسته مهم و مرکزی حل معضلات 

ریاضیات است، از جایگاه شایسته ای که باید برخوردار باشد محروم است.
دکتر امینی در ادامه افزود: برای قرار گرفتن ریاضیات در جایگاه شایسته 
باید در قدم  باید گام به گام پیش برویم. ما که در دانشگاه هستیم  خود 
نخست دانشکده علوم ریاضی را به دانشکده های دیگر اثبات کنیم. اساتید 
علوم ریاضی باید از ابعاد مسائل مهم کشور و معضلات موجود مطلع باشند. 
مسائل را شناخته و نوع ورود به آنها را تبیین کنند. باید ارتباط دانشکده با 
وزارتخانه و مراکز مهم تصمیم گیری بیشتر شود. باید با پروژه های کوچک 
شروع کنیم. بسیاری از پایان نامه ها و رساله های دانشجویان سایر دانشکده 
ها باید با مشارکت ریاضیات انجام شود. با توسعه ارتباطات و ورود به طرح 
های کوچک باید کاری کنیم تا اثر مشارکت ریاضی دیده شود. علم در سایه 
ارتباطات رشد می کند و امیدواریم این ارتباطات از سطوح بین دانشکده ای 

تا بین المللی گسترش یابد.
وی به عدم حضور فعال ریاضی در کشور اشاره کرد و اظهار داشت: بخش 
عمده معضل عدم حضور فعال ریاضی در کشور به نوع نگاه دانشکده های 
ریاضی بر می گردد. در دانشکده های ریاضی نگاه نسبتا منفعل وجود دارد. 
مسائل بطور شخصی مطرح، حل و مقالات چاپ می شود اما ما به نگاه فعال 
در این عرصه نیازمندیم. کسانی که توانمندی های چندگانه دارند باید نقش 
محوری ریاضیات را با ارائه توانمندیهای خودشان جابیندازند. مسائل بزرگ 
کشور همچون ترافیک، خشکسالی و آلودگی هوا بدون مدلسازی ریاضی 
قابل حل بنیادی نیست. همگانی ساختن ریاضیات و شناساندن آن به خانواده 
ها بسیار مهم است. حضور ریاضی در صدا و سیما کمرنگ است اگر بدنه 
اجتماع آگاه و علاقمند شوند، علم ریاضی به جایگاه تأثیرگذار و قابل قبول 

خود خواهد رسید.
گفتنی است دکتر مسعود امینی دانشیار رشته ریاضیات گرایش آنالیز 

هارمونیک و آنالیز تابعی می باشند.
وی در مقطع کارشناسی دردانشگاه فردوسی مشهد و در مقطع کارشناسی 
ارشد ریاضیات در دانشگاه تربیت معلم تهران تحصیل کردند. دکتر امینی 
مدرک دکتری ریاضیات خود را از دانشگاه ایلینوی در اوربانا آمریکا اخذ و از 
سال 85 به عنوان عضو هیآت علمی دانشگاه تربیت مدرس فعالیت می کنند.

رئیس دانشکده علوم ریاضی : 

علم در سایه ارتباطات رشد می کند
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رئیس دانشکده حقوق : 

پژوهش باید بر حل معضلات حقوقی کشور متمرکز شود
دکتر مرتضی شهبازی نیا با تأکید بر اینکه پژوهش در 
رشته حقوق دچار اشکال های اساسی است از نظام 
های حقوقی ملی و نظام حقوقی آمیخته با فقه کشور 
ما به عنوان عوامل ایجاد و تحمیل محدودیت ها  در 
درج مقالات در سطح بین المللی و عدم همکاری 

مجلات خارجی با حقوقدان های ایرانی نام برد.
دکتر شهبازی نیا از احراز رتبه اول رشته حقوق 
دانشگاه تربیت مدرس در رتبه بندی QS  سال 2014 
خبر داد و گفت: رشته حقوق در دانشگاه تریبت مدرس 
جزء رشته های بسیار موفق بوده است و با اینکه امکانات 
بسیار محدودی نسبت به دانشکده های حقوق دانشگاه 
های تهران و شهید بهشتی دارد و آنها از اساتید متعدد 
و گروه های آموزشی بیشتری برخوردارند، دانشگاه 
تربیت مدرس توانست در رشته حقوق در رتبه بندی 

QS سال 2014 رتبه اول را به خود اختصاص دهد.
وی افزود: رشته حقوق دانشگاه تربیت مدرس در سطح فعالان عرصه 
حقوق ) وکلا- قضات( و دانشگاهیان از جایگاه ویژه ای برخوردار است، به 
نحوی که فارغ التحصیلان این دانشگاه در حال حاضر نیمی از اعضاء هیأت 
علمی دیگر دانشکده های حقوق را تشکیل می دهند و این دانشکده توانسته 
نقش و وظیفه اصلی دانشگاه که تأمین کادر علمی دانشگاه هاست را به خوبی 

انجام دهد.
رئیس دانشکده حقوق تصریح کرد: در دنیا بیش از 200 گرایش برای رشته 
حقوق وجود دارد که در کشور ما 30 تا 35 گرایش در مقطع کارشناسی ارشد 
فعال است. گسترش فعالیت های رشته حقوق در دانشگاه تربیت مدرس در 
قالب گروه نمی گنجید و برای برقراری گرایش های جدید و با داشتن ظرفیت 
های توسعه، این دانشکده از سال 91 رسما تأسیس و از سال 92 از دانشکده 
علوم انسانی جدا و مستقل شد. در یک سال گذشته بیشتر درگیر مسائل مربوط 
به استقرار و تفکیک بودیم تا زیر ساخت های لازم فراهم شده و جایگاه خود 
را حفظ کنیم. هم اکنون نیز در حال تهیه برنامه ده ساله برای دانشکده هستیم.

دکتر شهبازی نیا در خصوص وضعیت پژوهش در دانشکده گفت: در 
دانشکده حقوق تحقیقات و برنامه های پژوهشی نقش محوری دارند. با توجه 
به این مهم که دانشگاه تربیت مدرس به دلیل تحصیلات تکمیلی بودن بر امور 
پژوهشی متمرکز است، این دانشکده هم با همین درک کارهای پژوهشی 
پراکنده ای دارد. پژوهش در رشته حقوق دچار اشکال های اساسی است و 
با وجود آفت هایی که در کارهای عملی حقوق وجود دارد، پژوهش در این 
رشته وضعیت مناسبی ندارد و کمتر بر نیازها و مسائل مهم کشور متمرکز 

است. 
وی ادامه داد: با اینکه حقوق با زندگی روزمره مردم در ارتباط تنگاتنگ 
است و این توقع وجود دارد که دانشکده ها پژوهش را بر حل معضلات 
حقوقی کشور متمرکز کنند اما تا کنون بصورت پراکنده کارهایی صورت گرفته 
است. ما در دانشکده این برنامه را شروع کردیم که کارهای پژوهشی در مقطع 
دکتری را بر نیازها و مسائل حقوقی کشور متمرکز کنیم و برای آنها راه حل 
بیابیم. در جهت پروژه محور کردن رساله ها، از اساتید برنامه خواستیم تا رساله 
ها در راستای مسائل و معضلات کشور تعریف شوند. پژوهش باید نظام مند 

شود و نتیجه آن در اختیار نظام حقوقی کشور قرار گیرد.
دکتر شهبازی نیا از دانشکده حقوق به عنوان محروم ترین دانشکده به لحاظ 
امکانات و تجهیزات نام برد و افزود: دانشکده های حقوق ویترین دانشگاه ها 
هستند و استقبال بسیار زیادی از این رشته وجود دارد و باید امکانات مناسبتری 

هم در اختیار داشته باشند. در حال حاضر با توجه به تازه 
تأسیس بودن دانشکده محدودیت ها پذیرفته شده اما 
امیدواریم فضای مناسب شامل محل استقرار ساختمان 
اداری، اتاق اساتید و به ویژه کلاس های آموزشی تا 
نیمسال آینده از سوی مسئولین در اختیار دانشکده قرار 
گیرد تا کمبودها بر عملکرد و کیفیت علمی- پژوهشی 
تأثیر نگذارد. به هر حال اگر بخواهیم به ایده آل ها برسیم 
و در سطح اول دانشکده های حقوق فعالیت کنیم باید 

در همان سطح از امکانات هم برخوردار باشیم.
وی در ادامه به معضل مقالات و نقش آن در روند 
اشاره کرد و گفت:  اساتید حقوق  رتبه علمی  ارتقاء 
وضعیت ارتقاء اساتید به نسبت خوب است اما بطور 
کلی یکی از معضلات در مسئله ارتقاء اعضاء هیأت 
علمی بحث مقالات است. این مورد بطور کلی در علوم 
انسانی وجود دارد اما در رشته حقوق به ویژه سخت تر 
است چراکه نظام های حقوقی ملی است و این مورد امکان درج مقالات در 
سطح بین المللی را محدود می کند. نظام حقوقی ما نیز که آمیخته با فقه است 
و به همین علت مجلات خارجی محدودیت های بسیاری را بر حقوقدان های 

ایرانی تحمیل می کند.
دکتر شهبازی نیا در خصوص جذب اعضاء هیأت علمی جدید اظهار 
داشت: جذب اساتید روند کندی دارد که البته با بررسی رئیس دانشگاه و 
تلاش وی در جهت تسریع امور، گام های تأثیرگذاری  برداشته شده است. در 
دانشکده تازه تأسیس حقوق به اساتید جدید نیاز داریم و در این مورد برنامه 
ریزی هایی هم صورت گرفته است. از سویی برای انتقال اساتید با تجربه و 
برجسته دیگر دانشگاهها هم اقداماتی انجام شده. برخورداری از همکاری 
اعضاء هیأت علمی خانم در دانشکده نیز یکی دیگر از برنامه های ما در جذب 

اساتید جدید می باشد.
وی با اشاره به کادر علمی یکدست، منسجم و توانمند دانشکده حقوق 
به عنوان نقطه قوت این دانشکده گفت: تحصیلات تکمیلی بودن دانشکده، 
هدفمند بودن پژوهش ها و کادر علمی بسیار یکدست، منسجم و توانمند به 
لحاظ علمی و اخلاقی از نقاط قوت دانشکده محسوب می شود. اساتید در 
محیطی اخلاقی توأم با همدلی و رفاقت به فعالیت می پردازند و این ویژگی 
امکان برنامه ریزی خوب را ایجاد می کند. اختلاف نظر جدی وجود ندارد و 

همه اساتید همراه و همدل در جهت توسعه دانشکده گام بر می دارند.
دکتر شهبازی نیا ادامه داد: ما کادر اداری بسیار زحمت کشی داریم. با 
کارمندان محدود و مشکلات ناشی از عدم تکمیل کادر اداری، همه همکاران 
تلاش می کنند تا دانشکده به اهداف عالی خود دست یابد. در این راستا بطور 
مستمر جلساتی برگزار می شود. شورای دانشکده، جلسات گروه ها و شورای 
عمومی از جمله نشست هایی است که در جهت توسعه آموزش و پژوهش، 

تبادل نظر و رفع مشکلات بطور مرتب برگزار می گردد.
گفتنی است دکتر مرتضی شهبازی نیا دانشیار حقوق خصوصی، پس از 
کسب مدارج کارشناسی و کارشناسی ارشد حقوق از دانشگاه شهید بهشتی، 
مدرک دکتری خود در حقوق خصوصی را از دانشگاه تربیت مدرس اخذ 
کرد. وی که به عنوان عضو هیأت علمی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری در 
آن وزارتخانه مشغول فعالیت بود در سال 84 به دانشگاه تربیت مدرس انتقال 
یافت و از سال 86 به عنوان مدیر گروه حقوق دانشکده علوم انسانی منصوب 
شد. با تفکیک گروه حقوق و تأسیس دانشکده به عنوان رئیس دانشکده حقوق 

معرفی گردید.  
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دانشکده  رییس  مومني  رضا  حمید  دکتر 
دانشجویاني  تربیت  کامپیوتر  و  برق  مهندسي 
که عهده دار پژوهش هاي کاربردي و مورد 
نیاز جامعه باشند را از اهداف مهم این دانشکده 

برشمرد. 
درباره  توضیحاتي  ارائه  با  گفتگویی  در  وي 
وضعیت آموزشي و پژوهشي دانشکده مهندسي 
برق و کامپیوتر به خبرنگار ما گفت: این دانشکده 
یکي از دانشکده هاي طراز اول و برتر برق در 
مرهون  را  موفقیت  این  که  است  کشور  سطح 
تلاشهاي اعضاي هیات علمي خود، کارکنان و 

دانشجویان کوشا و توانمند است.
گروههاي؛  شامل  علمي  گروه  افزود: 6  وي 
پزشکي،  مهندسي  کنترل،  قدرت،  الکترونیک، 

مخابرات و کامپیوتر در این دانشکده فعال هستند.
تاکید  دانشکده  در  ما  کرد:  نشان  خاطر  وي 
که  داریم  کاربردي  هاي  پژوهش  بر  بسیاري 
تحقیقات دانشجویان به طور مستقیم در جامعه 

اثرگذار باشد و ارتباط سیستماتیکي با مراکز بیرون از دانشگاه داشته باشیم. در 
این راستا ما تفاهم نامه هایي با وزراتخانه هایي همچون نیرو و مراکز و صنایع 

پیشرفته کشور امضا کردیم تا این اهداف هر چه بیشتر تحقق یابد.
مومنی تصریح کرد: هدف ما تربیت دانشجویاني است که پژوهش هاي 

از اتمام تحصیل خود نیز فعالیت کاربردي را عهده دار شوند و پس 
را انجام دهند.هاي پژوهشي در سطوح بالاتر 
چاپ  به  اشاره  با  وي 
دانشکده  عملکرد  کتابچه 
گفت:   93-1392 سال  در 
عملکرد  از  اي  کتابچه  ما 

دانشکده در سال گذشته منتشر کردیم 
فعالیت هاي دانشکده در آن مکتوب و  تمامي  که 

مستند سازي شده است که امیدواریم با شناخت نقاط قوت و ضعف 
خودمان بتوانیم در جهت بهبود عملکرد دانشکده گام هاي موثرتري برداریم.

وي در خصوص ارتقاي اعضاي هیات علمي دانشکده اظهار کرد: ما در 
زمینه روند ارتقاي اعضاي هیات علمي دانشکده به ندرت با مشکل مواجه 
هستیم و سرانه تولید مقاله هر عضو هیات علمي دانشکده به طور میانگین 

سالیانه 5 مقاله است که رقم خوبي است.
رییس دانشکده مهندسي برق و کامپیوتر با تاکید بر اهمیت ایجاد شور و 
نشاط در دانشجویان افزود: ایجاد نشاط در دانشجویان دانشکده بسیار براي 
ما حائز اهمیت است و ایجاد انجمن هاي علمي یکي از راه هاي ایجاد شور 
و نشاط در دانشجویان است که انجمن علمي IEEE دانشکده توانست در 

انجمن جهاني برق و کامپیوتر جایزه فعال ترین 
شاخه دانشجویي را از آن خود کند.

وي با اشاره به نقش تحریم ها در  دسترسي به 
تجهیزات آزمایشگاهي جدید اذعان کرد: به دلیل 
وجود تحریم ها دسترسي ما براي خرید تجهیزات 
جدید کمتر شده و به دلیل وجود برخي مشکلات 
اقتصادي کشور ما نیز با کاهش بودجه مواجه بوده 
ایم که امیدواریم با هموار شدن مشکلات، ما نیز 

امکانات بهتري را در اختیار بگیریم.
مومني افزود: یکي از راه هاي جبران کمبود 
تجهیزات آزمایشگاهي استفاده از تجهیزات سایر 
دانشگاههاي دنیاست که با فرستادن دانشجویان 
دکتري به کشورهاي برخوردار از این تجهیزات مي 
توانیم شرایط لازم براي استفاده آنها از امکانات به 

روز را فراهم آوریم.
و  سیاسي  وضعیت  بهبود  به  اشاره  با  وي   
اجتماعي دانشگاه اظهار داشت: وضعیت سیاسي و 
اجتماعي دانشکده در دولت تدبیر و امید بهتر شده 
و وقتي دغدغه سیاسي کم شود و ترس از آینده کمتر باشد، بهتر  و صحیح تر 
مي توان برای آینده برنامه ریزي کرد. در حال حاضر اساتیدي از سایر کشورها 
نیز آمادگي خود را براي همکاري با دانشکده اعلام نموده اند که نشان از بهتر 

شدن شرایط موجود دارد.
وي با تاکید بر نقش الگویي استاد براي دانشجویان یادآور شد:  استاد 
مي تواند الگوي خوبي براي دانشجویان و فارغ التحصیلانش باشد و فراتر 
از وظیفه آموزشي و پژوهشي، استادان یک رسالت اجتماعي بر عهده دارند 
و آن هم آموختن سبک زندگي درست به دانشجویان است تا بتوانند 
با خودباوري در جهت ایجاد تحولات بزرگ در جامعه 

بکوشند.
گفتنی است دکتر حمید 
مدرک  داراي  مومني  رضا 
برق  مهندسي  کارشناسي 
شریف،   صنعتي  دانشگاه  از 

سي  شنا ر برق-کنترل کا مهندسي  ارشد 
دکتري مهندسي برق از دانشگاه از دانشگاه ویسکانسین آمریکا و 

امپریال کالج لندن مي باشد.
وي از سال 66 به عنوان عضو هیات علمي در دانشگاه تربیت مدرس 
مشغول به فعالیت شد و هم اکنون داراي رتبه دانشیاری مي باشد. از دکتر 
مومني تاکنون بیش از 70 مقاله در مجلات معتبر داخلي و خارجي به چاپ 
رسیده که بیشتر آنها مقالات ISI  هستند. وي قریب به یک سال است که عهده 

دار ریاست دانشکده مهندسي برق و کامپیوتر مي باشد.
 

رییس دانشکده مهندسي برق و کامپیوتر:

اساتید سبك زندگي صحیح را به دانشجویان بیاموزند

وقتي دغدغه سیاسي کم شود و ترس از آینده کمتر باشد، 

بهتر  و صحیح تر مي توان برای آینده برنامه ریزي کرد
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رییس دانشکده عمران و محیط زیست در 
گفتگویی با خبرنگار ما ضمن معرفي کوتاهي از 
دانشکده متبوع خود اظهار داشت: ما در دانشکده 
عمران و محیط زیست 9 گروه تخصصي داریم 
و 34 عضو هیات علمي در این گروهها مشغول 
به فعالیت هستند که 12 نفر از آنها استاد تمام 

می باشند.
در  دانشکده  علمي  گروههاي  افزود:  وي 
دو بخش آموزشي و پژوهشي فعالیت دارند و 
هاي  دانشکده  بهترین  از  یکي  عمران  دانشکده 
عمران کشور محسوب مي شود که نقش اساسي 

در پروژه هاي ملي کشور بر عهده دارد.
شکیب تصریح کرد: دانشکده در حال حاضر 
467 دانشجو دارد که 132 نفر از آنها در مقطع 
دکتري مشغول به تحصیل هستند. همچنین تعداد 
که  است  نفر   1217 دانشکده  آموختگان  دانش 
1100 نفر در مقطع کارشناسي ارشد و 117 نفر از 

آنها در مقطع دکتري مي باشند.
وي با اشاره به نقاط قوت دانشکده یادآور شد: 

با توجه به اینکه دانشگاه مقطع کارشناسي ندارد، اعضاي هیات علمي وقت 
بیشتر و آزادتري دارند و پژوهش هاي ملي و کاربردي نقطه قوت این دانشکده 

است.
اعضاي  ارتقاي  وضعیت  هیات علمي دانشکده را مثبت وي 
نسبت  گفت:  و  کرد  دانشجو به استاد ارزیابي 
و هرم مرتبه علمي اعضاي هیات 
وضعیت  از  دانشکده  علمي 
با  و  است  برخوردار  خوبي 
توجه به پژوهش هاي مفید و 
موفق اعضاي هیات علمي، 

ارتقاي آنها نیز آسان تر صورت 
مي گیرد.

وي با اشاره به نقش کارمندان در پیشرفت و ارتقاي دانشکده 
اذعان کرد: کارمندان در کنار اعضاي هیات علمي و دانشجویان تیمي منسجم 

را تشکیل داده اند که همگي در جهت پیشرفت دانشکده تلاش مي کنند.
وي با توضیحاتي درخصوص آزمایشگاه هاي دانشکده اظهار کرد: ما 5 
آزمایشگاه در زمینه سازه و مهندسي زلزله، ژئوتکنیک، حمل ونقل، محیط 
زیست و سازه هاي هیدرولیکي و هیدرولیک داریم که تلاش مي کنیم 
وضعیت آنها بهتر شود. همچنین ما هر ساله در دانشکده یک برنامه داریم و 

شوراي نظارت آن را کنترل مي کند و گزارش 
روند برنامه و هدف گذاري آن انجام مي شود تا 
بتوانیم همواره جزء برترین دانشکده هاي عمران 

کشور باقي بمانیم.
دکتر شکیب افزود: ما تلاش مي کنیم در رده 
بین المللي نیز جایگاه مناسبي پیدا کنیم و براي 
دستیابي به این امر ما تفاهم نامه اي با بخشي از 
دانشگاههاي خوب چین منعقد کردیم تا بتوانیم 
ضمن تبادل استاد و دانشجو، دوره هاي آموزشي 

و پروژه هاي مشترکي داشته باشیم.
وي با اشاره به نقش تحریم ها در وضعیت 
دانشکده تصریح کرد: تحریم ها هم تهدید و 
هم فرصت است و ما در دانشکده از تحریم 
ها به عنوان فرصت استفاده کردیم و در گروه 
ژئوتکنیک دانشجویان موفق شدند دستگاههاي 
خوبي را بسازند؛ هر چند تحریم ها نیز بي تاثیر 
نبوده و قطعا” آثار منفي نیز به همراه داشته است.
وي اظهار داشت: طبق ارزیابي دانشگاه در 
سال گذشته، دانشکده عمران و محیط زیست 
جزء 5 دانشکده برتر دانشگاه معرفي شد که امیدوارم این روند با تلاش و 

همت اساتید، دانشجویان و کارکنان دانشکده استمرار داشته باشد.
وي در پایان به نقش مهم اساتید در پرورش دانشجویان اشاره و تاکید کرد: 
ما اساتید نباید خود را صرفا” به علم و هنري که داریم محدود کنیم. باید در 
کنار انتقال علم و هنر، رفتار و منش و اخلاق صحیح مبتني بر فرهنگ ایراني و 

اسلامي را نیز به دانشجویان بیاموزیم.
دکتر حمزه شکیب متولد 1340 شهرستان لارستان مي باشد. داراي 
مدرک کارشناسي مهندسي عمران از دانشگاه بنگلور 
 – عمران  ارشد  کارشناسي  و  هند 
سازه  و دکتري دینامیک 
سازه و مهندسي زلزله از 

دانشگاه  IIT هند است.
 1370 سال  از  وي 
مدرس  تربیت  دانشگاه  در 

به  فعالیت شد و در حال حاضر مشغول 
مي باشد. شکیب تاکنون 200 داراي رتبه علمي استاد تمام 

ارائه و به چاپ رسانده است که مقاله در ژورنال ها و کنفرانس هاي علمي 
حدود 50 عنوان آن ISI مي باشد. تالیف و ترجمه 4 عنوان کتاب نیز از دیگر 

فعالیت هاي پژوهشي دکتر شکیب مي باشد.
 

رییس دانشکده مهندسي عمران و محیط زیست :

دانشکده مهندسي عمران سهم مهمي 
در پروژه هاي عـمـراني کشور دارد

ت با دارا بودن 
 دانشکده مهندسي عمران و محیط زیس

اساتید با تجربه و دانشجویان توانمند سهم مهمي را در 

پروژه هاي کاربردي و ملي ایفاء مي نماید

کارمندان در کنار اعضای هیأت علمی و دانشجویان تیمی منسجم را 
تشکیل داده اند که همگی در جهت پیشرفت دانشکده تلاش می کنند
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علوم  دانشکده  رییس 
داشت:  اظهار  انسانی 
از  صحیحی  برداشت 
کاربردی کردن علوم انسانی 

در جامعه وجود ندارد.
دکتـــر غـــلامحــسین 
غلامحســین زاده با اشاره به 
حوزه  در  دانشکده  عملکرد 
سال  یک  طي  مختلف  هاي 
در  داشت:  اظهار  گذشته 
حوزه مدیریتي اساس کار ما 
بر مشارکت و مشورت بوده 
و بیش از ده شورا در دانشکده 
درصداعضاي   90 و  داریم 
این شوراها  هیات علمي در 
حضور دارند و از آراي آنها 

استفاده مي کنیم.
هاي  دوره  همچنین 
شوراي  جلسات  برگزاری 
مدیران را کوتاه تر کردیم و 
عمده تصمیم هاي دانشکده را 

آنجا به مشورت مدیران گروه ها مي گذاریم.
وي افزود: از جمله کارهای خوب در این دوره، راه اندازی بخش بین الملل 
در دانشکده است. همچنین طرح راهبردي را براي دانشکده تدوین نمودیم و 

بلند مدت،  میان مدت و کوتاه گروهها را ملزم کردیم تا برنامه هاي 
ارائه  این راستا  دهند.مدت خود را در 
به اهداف مهم  با اشاره  وي 
کرد:  نشان  خاطر  دانشکده 
حرکت براي مرجعیت علمي 
اهداف  از  و کرسي محوري 
براي  و  ماست  مدت  بلند 
زمینه  در  امر  این  تحقق 
آموزشي هریک از اعضاي 

هیات علمي دانشکده باید تخصصي را براي 
خود انتخاب نموده و روي یک حوزه خاص متمرکز شوند 

و در آن زمینه تدریس کنند،  مقاله بنویسند و رساله و پایان نامه تعریف نمایند.
رییس دانشکده علوم انسانی با اشاره به اهمیت ارزشیابي در تصمیمات 
دانشکده گفت: ما در برنامه ریزي درسي به نمره هاي ارزشیابي توجه مي 
کنیم و همچنین بر روي کیفیت تدریس اساتید مدعو دقت کرده تا در صورت 

کیفیت پایین تدریس، مجددا” از آنها دعوت به عمل نیاید.
وي در ادامه اظهار داشت: مشکل عمده در علوم انساني روش تحقیق است 

مشکل  این  حل  براي  و 
اعضاي هیات علمي ملزم به 
نوشتن کتاب در مورد روش 
تحقیق در حوزه کاري خود 
و  کارگاهها  و  شوند  مي 
در  مختلفي  هاي  همایش 
کنند  برگزار می  این زمینه 
تا در همه موضوعات رشته 
ها کتاب هاي مفیدي در این 

زمینه تدوین شود.
افزود:  زاده  غلامحسین 
ما در یکسال گذشته بیش از 
100 نشست علمي داشتیم. 
طرح   35 این  بر  علاوه 
کاربردي نیز تهیه کردیم که 
19 طرح از میان این طرح 
ها انتخاب شد تا به معاونت 
ریاست  وفناوري  علمي 

جمهوري ارائه شود.
ما  کرد:  تصریح  وي 
براي اولین بار در دانشکده 
و دانشگاه و براي ایجاد نشاط در دانشجویان،  شوراي نمایندگان دانشجویان را 
تشکیل دادیم و این شورا هر دو ماه یکبار تشکیل جلسه مي دهد و تاکنون در 
این جلسات نظرات مختلفي مطرح گردیده که ما همه آنها را پیگیري کرده و 

برخي نیز تا به امروز به نتیجه رسیده است.
وي به نقطه قوت دانشکده علوم انساني اشاره کرد و گفت: نقطه قوت 
دانشکده و دانشگاه، تحصیلات تکمیلي بودن آن است و اعضاي هیات علمي 
دانشکده، هم از نظر علمي برجسته ترین ها در کشور هستند و هم 
در ارکان تصمیم گیري کشور صاحب نفوذ هسند 
از حوزه هاي تصمیم  و جایي 
علوم  حوزه  در  گیري 
که  ندارد  وجود  انساني 
عضوي از اعضاي هیات 
حضور  دانشکده  علمي 
نداشته باشند؛ به عناون مثال 
در برنامه ریزي برنامه ششم 

ر  ما کشو سیاسي  جغرافیاي  گروه 
حضور فعال دارد.

از کاربردي کردن علوم انساني در وي با بیان اینکه برداشت صحیحي 
جامعه وجود ندارد گفت: در حوزه کاربردي کردن علوم انساني نه خود ما 
مطالعه صحیحي داشتیم و نه جامعه برداشت درستي از آن دارد. نوع تولید علم 

رئیس دانشکده علوم انسانی :

نوع تولید علم در علوم انسانی متفاوت است

جایي از حوزه هاي تصمیم گیري در حوزه علوم انساني 

وجود ندارد که عضوي از اعضاي هیات علمي دانشکده 

حضور نداشته باشند؛ به عنوان مثال در برنامه ریزي برنامه 

ششم کشور گروه جغرافیاي سیاسي ما حضور فعال دارد 
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در علوم انساني متفاوت است و کار علوم انساني بیشتر جلوگیري از هزینه 
است تا به گونه اي برنامه ریزي هاي کلان را شکل دهد که از هزینه هاي 

بعدي جلوگیري به عمل آید.
وي افزود: علوم انساني در حوزه برنامه ریزي اجتماعي کشور و در حوزه 
فرهنگ و رفتارهاي انساني مي تواند به خوبي عمل کند، اما متاسفانه نظام 
پاسخگویي کشور، دنبال آمار عیني است و نظام مدیریتي کشور نتوانسته از 

علوم انساني به خوبي استفاده کند.
وي به نبود زیرساخت هاي مناسب براي نظریه پردازي در دانشگاهها 
اشاره و اذعان داشت: اینکه ما در حوزه نظریه پردازي ضعیف هستیم و کرسي 
هاي نظریه پردازي خیلي به نتیجه نمي رسد این است که نظریه پردازي 

نیاز دارد و براي نظریه به زیرساخت هاي علمي خاص 
پردازي باید فضا خیلي باز باشد 
نقد  و  بیان  مطالب محقق،  تا 

شده و به نتیجه برسد.
کرد:  نشان  خاطر  وي 
پشتوانه  به  پردازي  نظریه 
تحقیقاتي  و  مطالعاتي 
احتیاج دارد و بودجه هاي 

تحقیقاتي باید به اندازه اي باشد که کار 
تحقیقاتي را پشتیباني کند.

وي ادامه داد: مشکل ما این است که نظام آموزشي ما طوري تعریف 
شده که چارچوب هاي محدود کننده دارد و در این فضا انتظار رشد و نمو 
فکري را نیز دارند. همچنین نظام هاي خارج از آموزش عالي که براي آموزش 
عالي تصمیم مي گیرند بسیار زیاد است که خود سبب ایجاد مشکل خواهد 

شد.
رییس دانشکده علوم انسانی تاکید کرد: اگر بخواهیم به سمت نظریه 
پردازي در دانشگاهها برویم باید دانشگاههاي برتر و سطح یک را از قید و 
بندها آزاد کنیم و با نظارت و کنترل بتوانیم در جهت حرکت علمي خوب 

برنامه ریزي کنیم.

اگر بخواهیم به سمت نظریه پردازي در دانشگاهها برویم باید 

ها آزاد کنیم و با نظارت 
ک را از قید و بند

دانشگاههاي برتر و سطح ی

و کنترل بتوانیم در جهت حرکت علمي خوب برنامه ریزي کنیم

وي با توضیحاتي درخصوص تحول در علوم انساني تصریح کرد: تحول 
در همه امور علمي لازم است و دانشگاههاي ما نباید مصرف کننده باشند. 
آنها باید تولید علم کنند و ما باید تولیدات علمي خود را با نیازهاي جامعه 

متناسب کنیم.
وي به اسلامي کردن علوم انساني در بخش خاصي از این علوم اشاره و 
تاکید کرد: علم در مرحله توصیف نمي تواند رنگ ایدئولوژیک بگیرد و فقط 
در بخش هاي توصیه اي مي تواند این معیارها را مورد توجه قرار دهد. در عین 
حال اصول دیني باید مبناي کار ما قرار گیرد اما این بدان معني نیست که یک 

ظاهر اسلامي براي هر چیزي درست کنیم و آن را اسلامي بدانیم.
وي در پایان ضمن ابراز رضایت از عملکرد مدیران و اعضاي هیات علمي 
دانشکده اظهار داشت: ما توانستیم در یک سال اخیر فضاي حاکم بر دانشکده 
را تغییر داده و به سمت فضاي علمي زنده و پویا سوق دهیم. ما برخي از 
اساتید را از انزوا بیرون آوردیم و فضاي مشورتي را در دانشکده ایجاد 

نمودیم.
وي تصریح کرد: اهداف بلند ما مانند 
کرسي  علمي  مرجعیت 
اي  ساده  سخن  محور 
بتوانیم  باید  ما  و  نیست 
در  که  کنیم  تولید  علمي 
نباشد و همه  جاي دیگري 
آن را از ما بگیرند که این کار 
دشوراي است، اما زمینه این کار 

بسیار  ما  دانشکده  فراهم است و این دانشکده قوي در 
انساني در سطح  علوم  دانشکده  کشور می باشد.ترین 

مدرک  داراي  است.   1335 متولد  زاده  غلامحسین  غلامحسین  دکتر 
کارشناسي زبان و ادبیات فارسي از دانشگاه فردوسي مشهد و کارشناسي ارشد 
و دکتري از دانشگاه تربیت مدرس مي باشد. وي از سال 67 به عنوان عضو 
هیات علمي در دانشگاه مشغول به فعالیت بوده و تاکنون 40 مقاله علمي و 

پژوهشي و 8 عنوان کتاب از وي به چاپ رسیده است.
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و  فنی  دانشکده  رئیس 
پرشتاب  حرکت  بر  مهندسی 
تعریف  سوی  به  پژوهشگران 
کاربردی  های  پروژه  اجرای  و 

تأکید کرد.
در  زاده  عبداله  امیر  دکتر 
تشریح فعالیت های دانشکده فنی 
و مهندسی گفت: دانشکده فنی و 
مهندسی در حوزه های مختلف 
و  فرهنگی  پژوهشی،  آموزشی، 
اجرایی  مالی،فعالیت های  اداری 
بر عهده دارد. در  و محتوایی را 
حوزه آموزش تمرکز دانشکده بر 
کوتاه کردن طول مدت تحصیل و 
در  است.  بوده  دروس  بازنگری 

حوزه پژوهش نیزتمرکز ما بر افزایش کمی و کیفی یافته های پژوهشی، انتشار 
مقالات و برقراری ارتباط مؤثر  با صنعت بود. برای مثال در زمینه انتشار 
مقالات بطور میانگین به ازاء هر استاد حدود 2/4مقاله در مجلات تولید شد که 
از این تعداد 5/2 مقاله ISI و 7/1 مقاله علمی پژوهشی بوده است. همچنین 
دانشجویان دکتری دانشکده در حالیکه هدفگذاری ما به ازاء هر دانشجوی 
دکتری چاپ 2 مقاله علمی-پژوهشی بود، به میانگین چاپ 5/2 مقاله دست 

یافتند.
وی در ادامه افزود: در حوزه ارتباط با صنعت، هر سال نسبت به سال 
گذشته، شاهد رشد 10 درصدی مبالغ قراردادهای پژوهشی هستیم. در سال 

مواجه شدیم اما به هر حال گذشته اگرچه با محدودیت هایی 
سعی کردیم با تأکید بر پژوهش های کاربردی 
بیاید  وجود  به  گفتمان  این  که 
که پایان نامه ها و رساله های 
باشند  کاربردی  دانشجویی، 
و نتایج آنها در صنعت بکار 

گرفته شود.
در  زاده  عبداله  دکتر 
خصوص روند طی شده در 

خصوص کاربری سازی پروژه ها گفت: باید 
سعی شود پایان نامه ها و رساله ها از ابتدا با رویکرد کاربردی 

تعریف شوند.با تشویق اساتید به حرکت در این مسیر، برضرورت توجه به 
آینده و نتیجه ی پروژه ها تأکید می شود. در همین زمینه،فرهنگ سازی خوبی 
در زمینه فعالیت مراکز رشد و شرکت های دانش بنیان انجام شده که موجب 
شده چشم انداز روشنی را برای کاربردی شدن تحقیقات و طرح های علمی 
بخصوص رساله ها متصور باشیم. با وجود این، هنوز اطلاعات اساتید در 
زمینه فعالیت مراکز رشد و شرکت های دانش بنیان کافی نبوده و نیازمند کار 

بیشتری است.
سؤال  این  به  پاسخ  در  وی 
اساتید  اطلاع  افزایش  برای  که 
است،  شده  انجام  اقداماتی  چه 
آگاهی  افزایش  برای  گفت: 
برگزار  هایی  سخنرانی  اساتید، 
با  که  هایی  نشست  با  و  شده 
دانشگاه داشتیم، برنامه دعوت از 
و  فناوری  و  علم  پارک  مدیران 
صندوق نوآوری و شکوفایی و 
برگزاری نشست هایی با اساتید 
و دانشجویان را در دست اقدام 
داریم. امیدواریم که این نشست 
دانشجویان  نیاز  پاسخگوی  ها 
فرآیند  خصوص  در  اساتید  و 
تأسیس و تأمین بودجه مراکز رشد و شرکت های دانش بنیان باشد تا در سال 

های آتی بتوانیم این شرکت ها را در حوزه های بیشتری فعال کنیم. 
دکتر عبداله زاده در ادامه با تأکید مجدد بر اهمیت پژوهش های کاربردی، 
از انعقاد قراردادهای پژوهشی با خارج از دانشگاه به عنوان یکی از راه های 
تأمین منابع در دانشگاه ها نام برد و تصریح کرد: با توجه به پتانسیل دانشگاه 
تربیت مدرس، هنوزتعداد و مبلغ قراردادهای پژوهش های کاربردی در حد 
مطلوب نیست. با همفکری و برنامه ریزی دانشگاه و اساتید می توان یک 
کار مشترک ترتیب داد تا در نهایت هم تعداد قراردادها افزایش یابد و هم 
قراردادهای کلان و ملی به دانشگاه آورده شود. با انجام این مهم، درصدی از 
بودجه دانشگاه نیز تأمین می گردد. اهمیت این کار به حدی است که در بعضی 
از دانشگاه های دنیا این درآمدها را در حقوق اساتید تأثیر می دهند و در واقع 

حقوق اساتید در طول ماه هایی از سال منوط به آوردن این قراردادهاست.
وی افزود: دانشگاه باید به دفتر پژوهش های کاربردی به 
صورت یک منطقه آزاد نگاه کند و با اختیارات 
ویژه ای که به آن می دهد زمینه 
ساز شکوفایی وتوسعه 
هرچه بیشتر پژوهش و 
می  بنظر  شود.  دانشگاه 
خصوصی  نیمه  با  رسد 
کردن این دفتر، مسیر برای 
منابع  و  ها  پروژه  جذب 

و تسهیل  تعداد  افزایش  موجب  و 
ارزش قراردادهامی شود.

خصوص تجهیزات و امکانات رئیس دانشکده فنی و مهندسی در 
دانشکده توضیح داد: با وجود بعضی محدودیت هایی که برای تأمین تجهیزات 
پیشرفته آزمایشگاهی داریم، اساتید و دانشجویان خروجی پژوهشی بسیار 

رئیس دانشکده فنی و مهندسی :

همفکری و برنامه ریزی بهتر دانشگاه و اساتید، 
راه افزایش قراردادهای پژوهشی است

و  فنی  دانشکده  کاربردی  های  پژوهش  به  باید  دانشگاه 

طقه آزاد نگاه کرده و با اختیارات 
مهندسی به صورت یک من

ی که به آن می دهد، زمینه ساز شکوفایی و توسعه هر 
ویژه ا

چه بیشتر پژوهش و دانشگاه شود.
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خوبی داشته اند.بر اساس آئین نامه ای که در دانشکده تصویب شده است، 
سعی می شود با بهینه سازی و بهره گیری از تجهیزات داخلی، از تمامی 
تجهیزات به نحو احسن استفاده شود. این اقداماتتا حد بسیار زیادی مشکلات 
و محدودیت ها را مرتفع ساخته است. همچنین اساتید دانشکده با متقبل شدن 
زحمات بسیار، در زمینه جذب منابع خارج از دانشگاه، فعالیت چشم گیری 
داشته اند که بخشی از تجهیزات آزمایشگاهی از همین طریق خریداری شده و 

در حال ارائه خدمات به اساتید در داخل و خارج دانشگاه می باشند.
دکتر عبداله زاده در ادامه با اشاره به فعالیت ها در حوزه نظارت و ارزشیابی 
گفت: در حوزه نظارت و ارزشیابی، در حال حاضر، تمرکز ما بر ارزیابی 
کیفیت تدریس اساتید قرار گرفته است. در این راستا جلسات پرسش و 
پاسخ و همچنین نقد روش تدریس جهت بهره گیری از نظرات دانشجویان 
در خصوص تدریس اعضای هیأت علمی برگزار شده است. همچنین هر 
سال برای اطلاع از نظراساتید، دانشجویان و همچنین کارکنان در خصوص 
وضعیت و فعالیت های دانشکده، نظرسنجی انجام می شود و نتایج آن برای 

افزایش میزان رضایت مندی به واحدها اعلام می شود. 
وی خاطر نشان کرد: مشکلات و نظرات از طریق برگزاری جلسات 
سالانه  عمومی  مجمع  ها،  گروه  مدیران  فصلی  جلسات  اساتید،  عمومی 
کارکنان و جلسات مسئولین بخش ها و گروه ها مطرح و راه حل ها ارائه می 

و شود. درب اتاق رئیس و مدیران  همکاران  همه  روی  دانشکدهبه 
وجود دانشجویان باز است و با ارتباط  که  نزدیکی 
قرار دارد، مسئولین در جریان مسائل 
آنها  رفع  صدد  در  و  گرفته 

برمی آیند.
به  زاده  عبداله  دکتر 
فرهنگی  کمیته  تشکیل 
کرد  اشاره  دانشکده  در 

فرهنگی  کمیته  گفت:  و 
ارتقای سطح فرهنگ دانشگاهیو  با هدف 

و  دانشجویان  اساتید،  فرهنگی  نیازهای  به  پاسخگویی 
کارمندان دانشکده اقدامات متنوعی انجام داده است که از جمله آنها می توان 
به برگزاری سخنرانی با موضوعاتاجتماعی، مذهبی، اقتصادی، روانشناسی، 
سلامت و تغذیه و برگزاری کارگاه های عملی زندگی سالم، گشت های 
جمعی، برپایی جشن های آئینی و مذهبی، تهیه خبرنامه، زیبا سازی و با نشاط 

ه و کارکنان شایسته از 
ه روز، با انگیز

استادان علمی فعال، ب

د که قادرند 
مهمترین نقاط قوت دانشکده فنی و مهندسی هستن

ف، کارهای بزرگ و ارزنده ای انجام دهند.
در حوزه های مختل

کردن محیط و اهداء هدایای فرهنگی اشاره کرد. 
وی در پاسخ به سوالی در خصوص نقاط قوت دانشکده فنی و مهندسی 
گفت: اساتید علمی، به روز، فعال و با انگیزه، کارکنان شایسته و فعالیت های 
ارزشمند پژوهشی توسط دانشجویان و اساتیداز مهمترین نقاط قوت دانشکده 
فنی و مهندسی است. این افراد قادرند در حوزه های مختلف کارهای بزرگ 

و ارزنده ای انجام دهند.
رئیس دانشکده فنی و مهندسی در خصوص فرآیند ارتقاء اعضاء هیأت 
علمی دانشکده اظهار داشت: فرآیند ارتقاء از طریق اتوماسیون و در حداقل 
زمان ممکن انجام می شود. تنها محدودیت، تأیید مستندات پژوهشی در 
دانشگاه است که گاهی وقت گیر است. در چند سال گذشته، تعدادی عضو 
هیأت علمی جدید جذب دانشکده شده اند که در بعضی موارد همراه با 
مشکل تامین فضای اداری و آزمایشگاهی و تهیه تجهیزات آزمایشگاهی بوده 
است. امیدواریم با برنامه ریزی های صورت گرفته، این مشکلات تا حد 

زیادی در آینده نزدیک برطرف شود.
دکتر عبداله زاده در پایان با ابراز امیدواری در خصوص توسعه کمی و 
کیفی دانشگاه تربیت مدرس، بر اهمیت بهره گیری از ظرفیت خیرین در 
آموزش عالی تأکید کرد و گفت: خیرین مدرسه ساز سالیان متمادی در این 
زمینه فعالیت می کنند و بسیار هم تأثیرگذار بوده اند اما این کار در آموزش 
عالی و دانشگاه ها چشمگیر نبوده است. امیدواریم به زودی شاهد بهره مندی 
از این ظرفیت در توسعه آموزشی- پژوهشی دانشگاه ها به ویژه دانشگاه 

تربیت مدرس و دانشکده فنی و مهندسی باشیم.
دکتر امیر عبداله زاده استاد متالوژی، مدرک کارشناسی خود را از 
دانشگاه صنعتی شریف و مدارک کارشناسی ارشد و 
دکترای متالوژی را از دانشگاه ولنگنگ 
استرالیا اخذ کرد. وی از 
عنوان عضو  به  سال 75 
هیأت علمی دانشگاه تربیت 
مدرس مشغول فعالیت شد. 
و  شناسایی  گروه  مدیریت 
آن  از  پس  و  مواد  انتخاب 

ست  یا بخش مهندسی مواد دانشگاه از ر
باشد. دکتر عبداله زاده از سال 84 جمله فعالیت های وی می 

به سمت ریاست دانشکده فنی و مهندسی انتخاب شد.
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عضو هیأت علمی دانشگاه بر 
مرزهای  و گشودن  علم  فراگیری 
تأکید  آغاز  نقطه  عنوان  به  دانش 
کرد و گام بعدی را کاربرد علم و 

منتفع شدن از دانش دانست.
خصوص  در  خواجه  دکتر 
عملکرد دانشکده علوم زیستی در 
یک سال گذشته گفت: این دانشکده 
از اردیبهشت سال 88 راه اندازی شد 
و هم اکنون با 25 عضو هیأت علمی 
و 380 تا 450 دانشجو کارشناسی 
ارشد و دکتری در 5 گروه آموزشی 
بیوشیمی، بیوفیزیک، ژنتیک، علوم 
فعالیت  نانوبیوتکنولوژی  و  گیاهی 

می کند. پذیرش دانشجو از طریق دو 
کد رشته علوم سلولی مولکولی و علوم گیاهی آزمون سراسری می باشد و 
در هر 2 کد رشته سه نفر اول کنکور ابتدا دانشگاه تربیت مدرس را انتخاب 

می کنند.
وی بزرگترین هدف دانشکده را حفظ شرایط موجود دانست و تأکید 
کرد: با وجود نوپا بودن دانشکده علوم زیستی، این دانشکده جزء دانشکده 
های برتر بر اساس شاخص های مختلف آموزشی، پژوهشی و ... شناخته 

نسبت به رشته های ما وجود دارد. می شود و همواره رویکرد مثبتی 
متعدد، در یک سال گذشته با برگزاری  جلسات 
نظارت  شورای  جلسات 
و  اساتید  مجمع  دانشکده، 
جلسات ویژه سیاستگذاری 
حفظ  به  فناوری،  و  علم 
وضعیت  نگهداری  و 
ورزیده  اهتمام  موجود 

استراتژی دانشکده  اولین  ایم. 
و  پژوهشی  آموزشی،  مباحث  که  است  این 

فرهنگی را نهادینه کنیم.
رئیس دانشکده علوم زیستی به افزایش همکاریهای بین دانشکده ای 
اشاره کرد و گفت: به عنوان یک دانشکده مستقل به افزایش همکاریهای بین 
دانشکده ای نگاه ویژه ای داریم. این همکاریها با دانشکده علوم پزشکی، 
کشاورزی و مهندسی شیمی به منظور همگراشدن نظرات جدید آغاز شده 

است. همچنین ارتباط دانشکده با 
صنعت نیز روند صعودی داشته. 
به عنوان مثال در صنعت پزشکی 
های  پروتئین  تولید  زمینه  در 
های  کیت  و  واکسن  دارویی، 
آزمایشگاهی اقدامات ارزنده ای 
گسترش  است.  گرفته  صورت 
ارتباطات در سطح کشوری نیز 
در نهایت به نفع خودمان خواهد 
بود چراکه از منابع و توانمندیهای 
بهره  آزمایشگاهی  و  علمی 
حاضر  حال  در  برد.  خواهیم 
بین  و  گروهی  بین  ارتباطات 
آزمایشگاهی خوبی وجود دارد، 
اما برای بسط و گسترش این ارتباطات به سطوح بالاتر و برداشتن گام های 
بعدی به زیرساخت های بیشتر و فضاهای آزمایشگاهی مناسب تر و بودجه 
بیشتر نیازمندیم. اگر بخواهیم اعتبار بین المللی کسب کنیم، باید همکاریهای  

بین المللی هم داشته باشیم و برای این منظور باید بیشتر هزینه کنیم.
کرد: سطح  دانشکده تصریح  پژوهشی  ارتقاء سطح  به  اشاره  با   وی 
پژوهش در دانشکده با پیشرفت خوبی همراه بوده است. دو برابر شدن مبلغ 
کمک هزینه پژوهشی دانشجویان دکتری یک قدم تأثیرگذار در پژوهش بود؛ 
چرا که طبیعت این رشته و پژوهش در علوم زیستی گران و پرخرج است. 
در حال حاضر بسیاری از علوم با هم جمع شدند و برای حل 4 معضل بزرگ 
جهانی )محیط زیست، غذا، انرژی، سلامت( با بهره گیری از علوم زیستی 
به تقویت ارتباطات بین گروهی می پردازند. برای ارتقاء بیشتر 
سطح پژوهشی دانشکده و پیشرفت روزافزون 
آن باید ارتباط با سایر علوم 
دیگر  خبره  اساتید  و 

دانشکده ها بیشتر شود.
برخی  به  ادامه  در  وی 
طرح های پژوهشی دانشکده 
ملی  های  طرح  به  منجر  که 
گفت:  و  کرد  اشاره  شدند 

علوم  زیستی علاوه بر اینکه در مرزهای دانشکده 
از  بسیاری  دارد  می  بر  گام  اقداماتی که در آن به همت اساتید دانش 

و دانشجویان در قالب رساله های پژوهشی صورت گرفته، منجر به دریافت 

رییس دانشکده علوم زیستي:

اگر بخواهیم اعتبار بین المللی کسب کنیم 
باید همکاریهـای  بین المللی داشته باشیم 

ی و رفتار اساتید و همکاریهای علمی بین آنها 
شهرت علم

بهترین تبلیغ برای دانشکده است و این از جمله دلایل 

انتخاب دانشگاه تربیت مدرس به عنوان نخستین انتخاب 

دانشجویان می باشد
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تولید داروها و پتنت های برگرفته طرح های ملی شده است. ساخت و 
نامه و رساله های گروه  پایان  ساخت از  ژنتیک، 
علوم  گروه  در  تاکسول  داروی 
گیاهی در مزرعه ای که توسط 
گروه تأسیس شده، تولید آنزیم 
اساتید  توسط  صنعتی  های 
گروه بیوشیمی که به عنوان 
دانش فنی فروخته شده و ... 

برخی از این اقدامات می باشند. 
به هر روی نتیجه علم، دانش فنی است و اگر این 

دانش به صنعت فروخته شود، پول آن می تواند دوباره در چرخه 
پژوهش در قالب رساله ها و پایان نامه های دانشجویی خرج شود. فروش 

دانش فنی برگ برنده دانشکده علوم زیستی است.
دکتر خواجه افزود: در یک سال اخیر 4 شرکت دانش بنیان توسط اساتید 
دانشکده تأسیس شد و حدود 11 نفر از فارغ التحصیلان دکتری دانشکده 

مدیره جذب این شرکت ها شدند. به عنوان متخصص یا عضو هیأت 
بسار  دورنمای  ها  شرکت  و این  دارند  خوبی 
اساتید  آن  مهم  و  اصلی  عامل 
و  موفق  دانشجویان  و  خبره 
به  علم  اگر  هستند.  مشتاق 
خوبی فرا گرفته شود قطعا” 
خواهد  دنبال  به  موفقیت 

داشت. اولین قدم علم است و پس از آن 
کاربرد علم مطرح است. وقتی در فراگیری علم استوار و 

موفق باشیم می توان در گام بعدی از کاربرد علم در قالب ارتباط با صنعت 
نفع برد.

رئیس دانشکده علوم زیستی در تشریح امکانات آزمایشگاهی و تجهیزات 
دانشکده متبوع خود گفت: تجهیزات در حد عرف خریداری شده است، اما 
اگر بخواهیم به اهداف اصلی و والا دست یابیم، تجهیزات بیشتری نیازمندیم. 
در خصوص تجهیزات با 4 مسئله استهلاک تجهیزات، سیستم تعمیرات 
تجهیزات، کارشناس آزمایشگاه و معضل فضا مواجه هستیم. با وسایل و ابزار 
موجود بازدهی اساتید بالای 80 درصد است اما ما به تجهیزات پیشرفته ای 
که توسط دانشگاه یا از طریق ساختارهای بیرونی، بودجه خرید آنها تأمین 
شود نیازمندیم. نابسامانی سیستم تعمیرات تجهیزات در کشور هم معضل 
بزرگی ایجاد می کند. اگر قدم مؤثری در راستای سیستم تعمیرات برداشته 
شود استهلاک تجهیزات هم به تأخیر می افتد. نداشتن کارشناس آزمایشگاه 
نیز مشکل دیگری است که با مدیریت صحیح قابل حل و فصل می باشد. 
مسئله فضا نیز بسیار اهمیت دارد. فضای آزمایشگاهی و فضای کنونی به 

ایجاد و استقرار آزمایشگاه مرکزی که به تجهیزات عمومی 

بهینه ای برای پژوهشگران  م 
گران قیمت مجهز باشد، سیست

دانشگاه فراهم می کند

ازای هر دانشجو و استاد با نرم و استانداردهای جهانی فاصله دارد، از سویی 
برخی دستگاههای خاص با ابزار دقیق باید در فضاهای خاص مستقر شوند 
تا کارایی صحیح و مؤثر داشته باشند. ایجاد و استقرار آزمایشگاه مرکزی که 
به تجهیزات عمومی گران قیمت مجهز باشد می تواند سیستم بهینه 

ای پژوهشگران دانشگاه فراهم کند.
وی در ادامه به سطح ایده 
اساتید  ارتقاء  امور  آل 
کرد  اشاره  دانشکده 
ارتقاء  پرونده  افزود:  و 
هیأت  اعضاء  از  تعدادی 
تکمیل  دانشکده  علمی 
زودی  به  و  شده  ارسال  و 

بود. شاهد ارتقاء رتبه  خواهیم  اساتید  علمی 
عمل این دانشکده در خصوص جذب  موفق  هم  جدید  اساتید 

کرده است. اعضاء هیآت علمی دانشکده نه تنها به لحاظ علمی بسیار فعال 
هستند؛ بلکه با ایجاد فضای صمیمیت و دوستی و تأکید بر همکاری های 
دوستانه باعث جذب دانشجویان و اساتید می شوند. شهرت علمی و رفتار 
اساتید و همکاریهای علمی بین آنها بهترین تبلیغ برای دانشکده است و این 
از جمله دلایل انتخاب دانشگاه تربیت مدرس به عنوان نخستین 

انتخاب می باشد.
برگزاری  از  پایان  در  وی 
حضور  با  مختلف  جلسات 
اساتید و کارکنان به عنوان یکی 
از راه های ایجاد همدلی نام برد 
و اظهار داشت: برگزاری جلسات 

ه  ر و ای به بهانه های مختلف از جمله د
و  اعیاد  خاص،  مناسبت های مذهبی در گروهها و روزهای 

دانشکده با حضور اعضاء هیأت علمی و کارکنان در ایجاد فضای همدلی و 
صمیمیت و در نهایت پیشرفت دانشکده بسیار اثرگذار بوده و خواهد بود.

دکتر خسرو خواجه استاد رشته بیوشیمی و علاقمند به حوزه زیست 
فناوری آنزیم هاست.وی پس از اخذ لیسانس زیست شناسی از دانشگاه 
شیراز، در رشته بیوشیمی در مقاطع کارشناسی ارشد و دکتری در دانشگاه 
تهران تحصیل کرد و از سال 1381 به عنوان عضو هیأت علمی کار خود را 

در دانشگاه تربیت مدرس آغاز نمود.
دکتر خواجه از سال 83 به عنوان مدیر گروه بیوشیمی و از سال 84 به 
مدت 5 سال معاون آموزشی دانشکده علوم پایه بود و با تأسیس دانشکده 

علوم زیستی ریاست آن را بر عهده گرفت. 
 

با وجود نوپا بودن دانشکده علوم زیستی، این دانشکده جزء دانشکده های 

برتر بر اساس شاخص های مختلف آمــوزشی، پژوهشی و ... شناختـه 

می شود و همواره رویکرد مثبتی نسبت به رشته های ما وجود دارد. سه 

نفر اول کنکور ابتدا دانشگاه تربیت مدرس را انتخاب می کنند
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رییس دانشکده مهندسی شیمی ارتباط اعضای 
هیات علمی این دانشکده را با صنعت و سازمان 

های ذیربط بسیار خوب و قوی عنوان کرد.
دکتر سید عباس شجاع الساداتي متولد 1337شهر 
دانشگاه  از  شیمی  کارشناسي  مدرک  داراي  یزد، 
اصفهان و کارشناسي ارشد و دکتری تخصصي در 
رشته مهندسي شیمي گرایش بیوتکنولوژي از دانشگاه 
بیرمنگام انگلستان است که در  سال 1367 در دانشگاه 
تربیت مدرس به آموزش، پژوهش وفعالیت اجرایي 

پرداخته است. 
استاد نمونه کشوري و استاد نمونه دانشگاه تربیت 
جشنواره  دوازدهمین  جایزه  برنده  مدرس،دومین 
تربیت  بیوتکنولوژي  برنده جایزه  و  رازي  پزشکي 

مدرس ازجمله برخی از افتخارات وي مي باشد.
در  شده  چاپ  علمي  مقاله   200 بر  بالغ  وي 

و تعدادیا ختراع درداخل مجلات معتبر بین المللي و داخلي دارد 
وي داراي وخارج از کشوربه ثبت رسانده است. 
یکي  که  است  بسیاري  تالیفات 
کتاب  وی  کتابهای  مهمترین  از 
بیوتکنولوژي صنعتی  است که به 

چاپ هفتم رسیده است.
وی پس از شروع فعالیت 
در دانشگاه و با کمک چند تن 
از اساتید و محققان برجسته 
براي اولین بار در کشور رشته 

بیوتکنولوژي را ایجاد کرد و تا به امروز نیز 
در زمینه بیوتکنولوژي به ویژه بیوتکنولوژي صنعتي در زمینه 

هاي آموزشي و پژوهشي مشغول به فعالیت است.
وي در گفتگویی با خبرنگار ما در باره عملکرد دانشکده شیمی اظهار 
داشت: دانشکده مهندسي شیمي به رغم جوان بودن، دانشکده مطرحي است 
و بر اساس آمار و دستاوردهاي پژوهشي یکي از دانشکده هاي برتر در 

کشور به شمار مي آید.
این دانشکده به لحاظ برخوردار بودن از اساتید شناخته شده در کشور و به 
لحاظ علمي و اجرایي و نیز ارتباط گسترده با صنعت و عقد قراردادهاي مهم 

در حوزه نفت، گاز  و پتروشیمي از جایگاه ویژه اي برخوردار است.
وي ادامه داد:  از جمه مزیت هاي این دانشکده دو گروه بسیار قوي پلیمر 
و بیوتکنولوژي مي باشد  که گروه پلیمر به رغم تعداد کم اساتید آن نسبت به 
جمعیت متخصصین پلیمر کشور، تاثیر گذاري بسیاري در صنعت کشور دارد. 
در گروه بیوتکنولوژي نیز به جهت اینکه دانشگاه تربیت مدرس موسس این 

رشته در کشور است، لذا این گروه شناخته شده مي 
باشد. همچنین ما گروه زیست پزشکي را براي اولین 

بار در مقطع کارشناسي ارشد تاسیس کردیم.
ما  کشور  در  امروزبیوتکنولوژي  گفت:  وي 
زمینه بسیار فعال تحقیقاتي،صنعتي و تولیدي است 
و فرآورده هاي استراتژیک و راهبردي را در کشور 

تولید و عرضه مي کنیم.
دانشجویان  تعداد  به  اشاره  با  الساداتی  شجاع 
دانشکده گفت: تعداد دانشجویان ما در مقطع دکتري 
117 نفر و در مقطع کارشناسي ارشد 310 نفر مي 
باشد که با توجه به 32 عضو هیات علمي دانشکده و 
36 ازمایشگاه تخصصي عدد خوب و متعادلي است.

وي در خصوص وضعیت ارتقاي اعضاي هیات 
علمي دانشکده یادآور شد: 50 درصد از اعضاي هیات 
علمي ما استاد تمام هستند و تلاش ما در دانشکده بر 
این است که به طور مداوم جذب هیات علمي داشته باشیم تا زماني که اساتید 
قدیمي بازنشسته مي شوند مشکلي نداشته باشیم و اساتید جوان از تجربه 

اساتید قدیمي تر بهره مند شوند.
نقاط قوت  به  با اشاره  رییس دانشکده مهندسی شیمی 
دانشکده اظهار کرد: تمامي ارگان ها و سازمان 
هاي مرتبط با مهندسي شیمي 
در سطح کشور به نحوي با 
ارتباط  در  دانشکده  اساتید 
هستند و اعضاي هیات علمي 
ما چه به لحاظ ارتباط با صنعت 
و چه ارتباط با سازمان هاي ذي 
ربط قوي و خوب ظاهر شده اند.
وي نمره عملکرد دانشکده را 
مثبت ارزیابی کرد و گفت: نمره ما 

در رقابتیم و از خود راضي نیستیم نمره قبولي است، اما ما 
رو داریم.و با تلاش بیشتر آینده اي عالي پیش 

وي با بیان خاطراتي از سالها حضور خود در دانشگاه افزود: در سال 67 که 
وارد دانشگاه شدم جمع مساحت زیر بنایي دو ساختمان دانشگاه به هزار متر 
هم نمي رسید و کل اعضاي هیات علمي کمتر از 30 نفر بودند. روزي یکي 
از اساتید قدیمي گفت: “اینجا که کار مي  کني توقعي نداشته باش”. این جمله 
همیشه در ذهن من باقي مانده است و تلاش می کنیم همیشه کار خود را بدون 

هیچ توقع و چشمداشتي انجام دهیم.
وي در پایان با بیان جمله اي در توصیف استاد گفت: استاد یعني گذشت 

و فداکاري که همچون شمع مي سوزد و روشن مي کند.
 

رییس دانشکده مهندسي شیمی تأکید کرد :

تأثیرگذاری دانشکده مهندسی شیمی 
در صنعت بیوتکنولوژی و پلیمر کشور

گروه پلیمر دانشکده مهندسی شیمی به رغم تعداد کم استادان آن نسبت به 

جمعیت متخصصان پلیمر کشور، در صنعت کشور بسیار تاثیرگذار است 

ا که کار مي کني توقعي نداشته 
روزي یکي از اساتید قدیمي گفت: “اینج

شه در ذهن من باقي مانده است و تلاش می کنیم 
باش”. این جمله همی

همیشه کار خود را بدون هیچ توقع و چشمداشتي انجام دهیم

گفتنی است، دکتر مهدی رزاقی کاشانی با حکم رییس دانشگاه به سمت ریاست دانشکده 
مهندسی شیمی منصوب گردید. در شماره های آینده نیز با وی گفتگویی انجام خواهیم داد.
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رییس دانشکده علوم پایه استفاده از ظرفیت 
نخبگان دانشگاه و جذب آنها در دوره های 
پسادکتری را ماموریت مهم و اساسی دانشگاه 

عنوان کرد.
دکتر نادر علیزاده مطلق در گفتگویی ضمن 
ارائه توضیحاتي در خصوص وضعیت آموزشي 
و پژوهشي دانشکده اظهار داشت: دانشکده علوم 
پایه رتبه علمي خوبي در سطح ملي و بین المللي 
دارد. در حال حاضر سه گروه شیمی، فیزیک و 
زمین شناسي در آن فعال هستند. این دانشکده 
همچنین داراي دانشمندان برجسته اي است که 

جزو برترین هاي علمي کشور و جهان اند.
و  علم  کردن  کاربردي  بر  تاکید  با  وي 
فناوري یادآور شد: هر چقدر فاصله میان علم 
و تکنولوژي کم شود پیشرفت جامعه بیشتر مي 

شود و در حال حاضر اکثر کارهاي تحقیقاتي که در سطح دانشکده انجام مي 
شود فاصله کمي با به کارگیری آن در جامعه و صنعت و کاربردي شدن دارد 

و این امر در سطح دنیا اینگونه است.
وي تصریح کرد: ما در یک جهاد علمي فاصله علمي خود را با دنیا کاهش 
دادیم و امروز شاهد رشد علمي خوب و چاپ مقالات در مجلات معتبر 

علمي و پژوهشي دنیا هستیم.
وي با توضیحاتي درباره تجهیزات آزمایشگاهي دانشکده گفت: پس 

تجهیزات  ورود  ها،  تحریم  اعمال  آزمایشگاهي و دستگاههاي از 
مواجه  مشکل  با  کشور  به  نیاز  اکنون مورد  و  شد 
با رفع تحریم ها زمان آن فرا رسیده 
که تجهیزات خود را به روز کنیم. 
ریاست  پشتیباني  با  همچنین 
دانشگاه دستگاه NMR  500 که 
دستگاه بسیار مهمي در تحقیقات 
ما به شمار مي رود در حال راه 
اندازي است تا بتوانیم بیش از 
علمي  جهش  و  رشد  پیش 

خود را به نمایش بگذاریم.
هرم  به  اشاره  با  وي 
علمي  هیات  اعضاي 

دانشکده افزود: در حال حاضر 37 عضو 
هیات علمي در دانشکده مشغول به فعالیت هستند که از 

این تعداد 14 نفر استاد، 14 نفر دانشیار و 9 نفر استادیار مي باشند و دانشکده 
وضعیت رضایت بخشي را از نظر هرم اعضاي هیات علمي دارا مي باشد.

وي به تغییرات فضاي سیاسي و اجتماعي دانشگاه اشاره و تصریح کرد: 
بعد از هر تغییري یک تحرکي وجود دارد و به نظر من با روي کار آمدن دولت 
جدید و حضوردکتر احمدي به عنوان رییس دانشگاه، انتخاب گري و بها دادن 
به نظر جمع دوباره آغاز شده است و روساي دانشکد ه ها بار دیگر با نظر 
جمعي گروه ها انتخاب مي شوند که این امر سبب پویایي و تنفس جدیدي 

در دانشکده ها گردیده است.
وي با تاکید بر استفاده صحیح از ظرفیت 
از  استفاده  داشت:  اظهار  دانشکده  در  خیرین 
این ظرفیت با حفظ شأن دانشگاه کار حساس 
و مشکلي است و به کار گیري این پتانسیل با 
توجه به محدودیت هاي مالي دانشگاه بسیار 

مفید خواهد بود.
 وی با اشاره به نگارش ماموریت دهه چهارم 
از سوي  ماموریت  این  داشت:  اظهار  دانشگاه 
اینجانب و با مشورت و همفکري مسئولان و 
پیشکسوتان دانشگاه نوشته شده است و وزارت 
علوم نیز نظر مثبتي به این موضوع داشته است. 
دانشگاه تربیت مدرس ماموریت ابتدایي خود را 
که تربیت استاد بود را به طور کامل انجام داده 
است و امروز باید بتواند از فارغ التحصیلان خود 

براي رفع حل مشکلات کشور استفاده نماید.
وي افزود: نخبگان دانشگاه یک فرصت براي دانشگاه هستند که اگر از 
آنها استفاده نکنیم ناامیدي، استرس هاي رواني و بي انگیزگي را در  آنها در پي 
خواهد داشت و باید از این نخبگان در دوره هاي فرا دکتري یا پست دکتري 

استفاده نماییم .
عنوان یک جهش  به  دکتري هنوز  نشان کرد: دوره پست  وي خاطر 
علمي در کشور جا نیفتاده است و ما مي توانیم با توازن در جذب دانشجوي 
کارشناسي ارشد و دکتري سالي 100 دانشجوي فرادکتري ر اجذب نماییم و 

از ظرفیت هایي که در اختیار داریم به نحو احسن استفاده کنیم.
وي با بیان خاطراتي از اولین سالهاي حضور خود در دانشگاه تربیت مدرس 
گفت: من در دوران دانشجویی در این دانشگاه مجبور به از استفاده 
از آزمایشگاه تا نیمه هاي شب بودم و آن زمان 
همانند امروز نبود که این مساله 
جاافتاده باشد و ما مجبور 
بودیم به سختي از جلوي 
نگهباني دانشگاه عبور کنیم. 
امروز دانشجویان و محققان 
دانشگاه به راحتي و در هر 
زمان از آزمایشگاههاي دانشگاه 
استفاده مي کنند که جاي بسي 

خوشحالي است. 
دکتر نادر علیزاده مطلق داراي 
مدرک کارشناسي شیمي از دانشگاه 
اصفهان و کارشناسي ارشد و دکتري 

از  تجزیه  دانشگاه تربیت مدرس مي باشد. وي شیمي 
تجزیه از دانشگاه تربیت مدرس فارغ به عنوان اولین دانشجوي دکتري شیمي 

التحصیل شد و از سال 1375 به عنوان عضو هیات علمي در دانشگاه مشغول به 
فعالیت است. وي تا کنون بیش از 116 مقاله در مجلات معتبر به چاپ رسانده 

است و از بهمن ماه سال گذشته مسئولیت دانشکده علوم پایه را بر عهده دارد.

رییس دانشکده علوم پایه :

جذب پژوهشگر فرا دکتری ماموریت دهه چهارم دانشگاه است

باره آغاز 
ي و بها دادن به نظر جمع دو

با روي کار آمدن دولت جدید، انتخاب گر

 ه ها بار دیگر با نظر جمعي گروه ها انتخاب مي شوند 
شده است. روساي دانشکد

که این امر سبب پویایي و تنفس جدیدي در دانشکده ها گردیده است.
 

و   مسئولان  همفکري  و  مشورت  با  دانشگاه  چهارم  دهه  ماموریت  نگارش 

پیشکسوتان دانشگاه انجام شده است. بر این اساس دانشگاه تربیت مدرس 

جام داده و امروز باید بتواند از 
ماموریت تربیت استاد خود را به طور کامل ان

فارغ التحصیلان خود براي رفع حل مشکلات کشور استفاده نماید
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اقتصاد  و  مدیریت  دانشکده  رییس 
کسب مرجعیت علمي و تلاش در جهت 
ارتقاي علمي و پژوهشي اعضاي هیات 
علمي و دانشجویان را از اهدف مهم این 

دانشکده برشمرد.
 دکتر سید حمید خداداد حسیني در 
پاسخ به پرسش خبرنگار ما در خصوص 
وضعیت دانشکده مدیریت و اقتصاد اظهار 
داشت: اولین دانشکده اي که در راستاي 
سیاست ها و راهبردهاي دانشگاه تفکیک 
شد، دانشکده مدیریت و اقتصاد بود که از 
سال 88 من مسئولیت این دانشکده را بر 
عهده دارم. این دانشکده دانشکده جواني 
است و در حال حاضر با  هشت گروه در 
حال فعالیت است که عبارتند از مدیریت 
صنعتي، بازرگاني و دولتي، علوم اقتصادي و 
برنامه ریزي و توسعه اقتصادي، حسابداري، 
مدیریت فناوري اطلاعات و علم اطلاعات 

و دانش شناسي.
وي خاطر نشان کرد: دانشکده داراي 

40 عضو هیات علمي مي باشد و تلاش ما بر این است که بتوانیم رشته هاي 
مختلفي را که به صورت تخصصي در بسیاري از دانشکده ها وجود دارد 

توجه به رسالت دانشگاه در زمینه راه اندازي کنیم و این دانشکده را با 
ارتقا دهیم.مرجعیت علمي و در صحنه جهاني 
وي با اشاره به تعداد دانشجویان 
حاضر  حال  در  گفت:  دانشکده 
حدود 800 دانشجو در 8 گروه 
تحصیل  به  مشغول  دانشکده 
هستند که از این تعداد 250 نفر 
در مقطع دکتري و 550 نفر 

در مقطع ارشد مي باشند.
و  مدیریت  دانشکده  رییس 

اقتصاد تصریح کرد: ما اولین دانشکده اي بودیم که 
رشته مدیریت فناوري اطلاعات را در مقطع دکتري و رشته سیاست 

گذاري علم و فناوري را تاسیس کردیم و تمام تلاش ما در دانشگاه ارتقاي 
علمي و پژوهشي اعضاي هیات علمي و دانشجویاني است که اینجا را براي 
ادامه تحصیل خود بر می گزینند تا بتوانیم با مباحث علمي به ویژه از بعد پایه 

اي و ریشه اي مرجعیت علمي را در میان سایر دانشگاهها فراهم نماییم.

وي بر لزوم اسلامي شدن رشته هاي 
علوم انساني تاکید کرد و گفت: یکي از 
کارهایي که ما به دنبال آن هستیم بحث 
اسلامي شدن رشته هاي مرتبطي است که 
امکان ارتقاي آنها در این حوزه وجود دارد 
و ما مشارکت فعالي را به عنوان اعضاي 
راستاي  در  انساني  علوم  تحول  شوراي 
در  انساني  علوم  اسلامي شدن  و  تحول 

دانشکده انجام داده ایم.
وي با اشاره به کاربردي کردن علوم 
انساني در جامعه تاکید کرد: ما همواره بر 
کاربردي کردن پایان نامه ها و رساله هاي 
علم  تا  داریم  بسیاري  تاکید  دانشجویان 
از حوزه  را  بتواند مشکلاتي  ما  دانش  و 
مدیریتي و اقتصادي جامعه برطرف کند. تا 
کنون نیز جزء بهترین دانشکده هایي بودیم 
که در راستاي رفع مشکلات کلان مدیریتي 

و اقتصادي جامعه گام برداشتیم.
وي با اشاره به برنامه هاي آتي دانشکده 
تصریح کرد: ما در برنامه ده ساله دانشکده  
16 گروه را پیش بیني کرده ایم و امیدواریم بتوانیم با بهره گیري از فرصت ها 
و رفع مشکلات به ویژه مشکلات فضاي کالبدي دانشکده  از توانمندي هاي 

خود به نحو مطلوب استفاده نماییم.
گفتنی است دکتر سید حمید خداداد حسیني متولد 1345 مشهد است 
طباطبایي  علامه  دانشگاه  از  صنعتي  مدیریت  کارشناسي  مدرک  داراي 
،کارشناسي ارشد مدیریت بازرگاني از دانشگاه تهران و دکتري 
مدیریت بازرگاني گرایش استراتژیک از دانشگاه 
ملبورن استرالیا مي باشد. وي 
دانشگاه  در  سال 1377  از 
مشغول به کار شد و در حال 
حاضر داراي رتبه استاد تمام 

مي باشد.
تاکنون  حسیني  خداداد 
فراواني  اجرایي  هاي  مسئولیت 
را همچون رییس مرکز مطالعات 

بهره  و  وري، معاون آموزشي دانشکده علوم مدیریت 
کارآفریني  مرکز  مدیر  دانشگاه و ... را برعهده داشته است. انساني، 

رییس دانشکده مدیریت و اقتصاد :

تلاش ما کسب مرجعیت علمي در میان 
دانشکده هاي علوم انساني کشور است

ت که از این تعداد 250 
این دانشکده دارای  800 دانشجو در 8 گروه اس

نفر در مقطع دکتري و 550 نفر در مقطع ارشد مشغول به تحصیل می باشند

ت که در 
دانشکده مدیریت و اقتصاد نیز جزء بهترین دانشکده هایي اس

امعه گام برداشته است
راستاي رفع مشکلات کلان مدیریتي و اقتصادي ج
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دانشگاه،  پردیس  رییس 
پردیس را فرصتی برای تحصیل 
و  کشور  داخل  در  جوانان 
فعالیت  برای  مناسب  فضایی 

اساتید عنوان کرد.
با  نژاد  حیدری  قاسم  دکتر 
و  وضعیت  درباره  توضیحاتی 
ما  خبرنگار  به  دانشگاه  پیشینه 
مدرس  تربیت  دانشگاه  گفت: 
از  پس  که  است  دانشگاهی 
انقلاب بنیان شده و فعالیت خود 
را از زیر صفر شروع کرد و امروز 
به جایگاه رفیع علمی دست یافته 
است. تنها مشکل ما خوب معرفی 
نشدن دانشگاه در سطح جامعه به 

دلیل نداشتن دوره های کارشناسی است که باید بیشتر مورد توجه قرار گیرد.
وی افزود: دانشگاه با گذشت زمان، استانداردهای خود را بالاتر می برد و 

اساتید بسیار خوب و با تجربه ای در سیستم آن وارد شده اند.
وی با تاکید بر استفاده بهتر دانشجویان از اساتید دانشگاه تصریح کرد: 
دانشجویان باید از فرصتی که برای آنها پیش آمده استفاده کرده و در محضر 
اساتید دانشمند و با تجربه دانشگاه کسب فیض نمایند؛ زیرا اساتید بدون هیچ 
چشمداشتی به دانشجویان کمک می کنند و این فرصت طلایی تکرار نشدنی 

است.
حیدری نژاد خاطر نشان کرد: از نکات مثبت معلمی و استادی این است 
که ما همیشه با دانشجویان جدید مواجه می شویم و این احساس بسیار خوبی 
است که پس از فارغ التحصیلی، آنها را در سمت ها و مشاغل مختلف موفق 

می بینیم.
وی خاطر نشان کرد: ما عمر خود را در این دانشگاه گذاشته ایم و دوست 
داریم این دانشگاه هرچه بیشتر پیشرفت کند و در آینده جایگاه اول منطقه را 

داشته باشیم.
تاسیس  اهداف  به  اشاره  با  اظهار وی  دانشگاه  پردیس 
این بود کرد: در تاسیس پردیس اولین هدف 
که قشر جوان ما به خارج از کشور 
نروند و اگر قرار است که هزینه ای 
را در خارج از کشور بپردازند آن  را 
در داخل کشور هزینه کنند و این 

امر سبب می شود که از مسائل فرهنگی ناشی از 
تحصیل جوانان در خارج نیز جلوگیری شود.

وی ادامه داد: بسیاری از اعضای هیات علمی مایلند زمان فراغت خود را 
در ز مینه های آموزشی و تدریس استفاده کنند و پردیس این فرصت را برای 
آنها فراهم می کند تا فعالیت های اضافه خود را در حوزه دانشگاه انجام دهند.
رییس پردیس دانشگاهی تصریح کرد: با توجه به اینکه مدرک پردیس به 
نام دانشگاه تربیت مدرس است؛ ما به کیفیت آموزشی بسیار اهمیت می دهیم. 
دوره های دکتری پردیس را برگزار نکردیم و به دوره های کارشناسی ارشد 

بسنده شد و باید با توجه به بازار 
کار رشته ها، آنها را توسعه دهیم 
و به همین دلیل نمی توان برای 
پردیس برنامه بلند مدتی داشت و 
باید بر حسب نیاز های هر دوره 

برنامه ریزی شود.
وی  افزود: کیفیت پژوهش 
با  مقایسه  قابل  نیز  پردیس  در 
پایان  دوره های روزانه است و 
این  گواه  دانشجویان  های  نامه 

ادعا است.
وی درخصوص نقش تحریم 
گفت:  دانشگاه  وضعیت  در  ها 
و  خلاقیت  باعث  ها  تحریم 
نوآوری شده ما در دانشگاه نباید 
فقط به فکر خرید دستگاه باشیم؛ بلکه استاد و چند دانشجو باید با یکدیگر و 

با خرید اجزای کوچک؛ یک مجموعه تحقیقاتی بسازند. 
وی با اشاره به نقش مهم استاد در تربیت دانشجو خاطر نشان کرد: استاد 
باید الگو باشد و دانشجو اخلاق، خوش قولی و پشتکار را از استاد خود 

بیاموزد و استاد با عمل خود، ویژگیهای خوب را به دانشجو منتقل کند.
وی در پایان تاکید کرد : ما اگر بخواهیم دانشگاه رشد کند باید خود اعضای 
هیأت علمی به رشد آن کمک کنند و این امر میسر نخواهد بود؛ مگر با حضور 
مستمر استادان در دانشگاه و جلسات مستمر آنان با دانشجویان خود و اینکه 

دانشجو را به کار پژوهشی موظف کنند و این امر بسیار حائز اهمیت است.
وی افزود: ما باید استادسازی کنیم و پس از استخدام اساتید جوان در 
دانشگاه، اعضای هیات علمی قدیمی و پیشکسوت را با آنان همراه کنیم تا آنها 
هرچه بیشتر راه و رسم استادی را فراگیرند و هیچگاه در وظایف و کار اصلی 

خود کوتاهی نکنند.
دکتر حیدری نژاد دارای مدرک کارشناسی و کارشناسی مهندسی مکانیک 
از دانشگاه پلی تکنیک تهران و دکتری مهندسی مکانیک از انستیتو تکنولوژی 

ماساچوست )MIT  (آمریکا می باشد.
وی از سال 1374 به طور دائم در دانشگاه تربیت مدرس مشغول به فعالیت 
شد و هم اکنون با رتبه علمی استادی در دانشگاه حضور دارند. 6 کتاب تالیفی 
و یک کتاب ترجمه و چاپ بیش از 80 مقاله در مجلات 
مقاله در  داخلی و خارجی و 200  معتبر 
از  علمی  های  کنفرانس 
فعالیت  جمله 
پژوهشی  های 
نژاد  حیدری  دکتر 

باشد.  رئیس مرکزتحقیقات می 
ومسکن،رئیس  و ساختمان  فنی  دانشکده 

مکانیک  مهندسي  بخش  ورئیس  دانشگاه تربیت مدرس و مهندسي 
معاون آموزشي دانشگاه شهید چمران اهواز فعالیت های شغلی و اجرایی دکتر 
حیدری نژاد می باشد. وی هم اکنون ریاست پردیس دانشگاه را بر عهده دارد.

رییس پردیس دانشگاه :

حضور مستمر اعضای هیات علمی ضامن 
رشـد و پیشرفت دانشـگاه خواهد بود

با دوره های 
کیفیت پژوهش در پردیس نیز قابل مقایسه 

روزانه است و پایان نامه های دانشجویان گواه این ادعاست
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دکتر یوسف حجت از اساتید، امکانات و دانشجویان 
خوب به عنوان سه نقطه قوت دانشگاه تربیت مدرس 
نام برد و گفت: تاکنون 200 طرح پژوهشی به همت 
نیازها و مشکلات  رفع  دانشکده در جهت  اساتید 

صنایع انجام شده است.
دکتر حجت در گفتگویی با خبرنگار ما، از انجام 
فرآیندهای مستقل سازی دانشکده مکانیک به عنوان 
مهم ترین اقدامات صورت گرفته در یک سال اخیر 
نام برد و گفت: بخش مکانیک از سال 62 در دانشکده 
فنی و مهندسی فعالیت خود را آغاز کرده و در سال 
92 با تصویب هیأت امنای دانشگاه به صورت دانشکده 
استقلال یافت. اما تبدیل شدن یک بخش آموزشی به 
دانشکده مستقل نیازمند تغییر مسائل اداری، آموزشی، 
پژوهشی، فرم ها و ... می باشد. بنابراین مهم ترین کار در 

سال گذشته انجام فرآیندهای مستقل سازی دانشکده در زمینه های مختلف بود.
وی افزود: تقویت اعضاء هیأت علمی دانشکده اقدام ارزنده دیگری بود که 
انجام شد. جذب 10 عضو هیأت علمی جدید باعث شد شکافی که در ده سال 
گذشته وجود داشت و ما به لحاظ اعضاء هیأت علمی با کمبود مواجه بودیم 
را تا حدودی جبران کند. همچنین یک رشته جدید مجوز فعالیت گرفت و از 

مهرماه امسال دانشکده مکانیک در رشته مکاترونیک دانشجو می پذیرد.
رئیس دانشکده مکانیک در خصوص وضعیت پژوهشی دانشکده تصریح 
کرد: دانشکده مکانیک به لحاظ پژوهشی از سطح بسیار بالایی برخوردار است. 
این دانشکده جزء سه دانشکده برتر می باشد و این توفیق با فعالیت پژوهشی 
تمام وقت اساتید میسر گردیده است. اساتید تمام وقت خود را برای پژوهش 

صرف می کنند و دانشکده مکانیک دانشگاه بسیار شناخته شده است.
وی به مجله معتبر مکانیک مدرس اشاره کرد و افزود: این مجله به تنهایی 
به اندازه تمام مجلات مقاله چاپ می کند. در سال گذشته 440 مقاله در این 
مجله به چاپ رسید. مکانیک مدرس تنها مجله تخصصی در این زمینه است 
که بصورت ماهنامه چاپ می شود و مقالات از تمام کشور به سمت این مجله 

سوق پیدا می کند.
دکتر حجت از انجام 200 طرح پژوهشی به همت اساتید دانشکده خبر داد 
و گفت: در این دانشکده صرفا” به کارهای تئوری پرداخته نمی شود، بلکه در 

جهت رفع مشکلات صنایع گام های 
برداشته می شود و اساتید طرح های 
پژوهشی را برای بخش های مختلف 
انجام می دهند. رساله های دکتری در 2 
گروه جای می گیرند؛ یک گروه رساله 

هایی هستند که کاملا” جنبه تئوری داشته و هدف از انجام آنها حرکت دادن 
مرزهای دانش است و گروه دیگر رساله هایی را در برمی گیرد که بنابر نیازهای 
کشور تعریف شده و به منظور رفع مشکلات صنایع از بیرون گرفته شده اند. 
در این راستا 200 طرح پژوهشی به همت اساتید برای رفع نیازهای کشور انجام 

شده است.
وی در ادامه با اشاره به کمبود فضا به عنوان اصلی ترین مشکل موجود 
اظهار داشت: ما با کمبود تجهیزات و دستگاه های آزمایشگاهی تخصصی مواجه 

نیستیم و بنا به نیاز و ضرورت در زمان انجام تحقیقات 
جدید، تجهیزات جدید اضافه می شود و به عنوان سرمایه 
باقی می ماند. فضا و تجهیزات آزمایشگاهی از رشد 
مطلوبی برخوردار بوده و با توجه به اعتبارات، دستگاه 
ها خریداری شده و امکان جذب تجهیزات نیز وجود 
دارد. ما در این زمینه پویا هستیم، اما مهم ترین معضل، 
مشکل مکان و ساختمان است که ما را با محدودیت 

روبه رو می کند.
دکتر حجت از اساتید، امکانات و دانشجویان خوب 
به عنوان سه نقطه قوت دانشگاه نام برد و گفت: دانشگاه 
تربیت مدرس دارای اساتید برجسته ای می باشد که هر 
یک در زمینه کاری خود مرجع هستند و این مهم ترین 
نقطه قوت دانشگاه است. در کنار آن داشتن آزمایشگاه 
های قوی که امکان پژوهش را برای اساتید و دانشجویان 
دانشگاه،  نقطه قوت  باشد. سومین  نقطه قوت می  کند دومین  فراهم می 
دانشجویان خوب آن است که بار اصلی پژوهش به دوش آنهاست و نقش 
مؤثری در پیشبرد پژوهش دارند و اساتید بدون آنها نمی توانند کارهای پژوهشی 
خود را پیش ببرند. دانشگاه تربیت مدرس با وجود نو پا بودن دانشگاه پویایی 
است و این پویایی اجازه نوآوری و خلاقیت را به اساتید و دانشجویان می دهد.
وی در ادامه دانشگاه تربیت مدرس را در زمینه جذب و ارتقاء اساتید 
بسیار سختگیر توصیف کرد و افزود: اصولا دانشگاه تربیت مدرس در زمینه 
ارتقاء اساتید بسیار سختگیر است و با وجود سوابق طولانی اساتید، تعداد بالای 
مقالات و دانشجویان، اما روند مربوط به ارتقاء کند صورت می گیرد. در عوض 
به کیفیت بسیار توجه می شود. این سختگیری در جذب اساتید به خصوص 
اساتید جوان نیز وجود دارد. اساتید جوان باید بسیار کامل باشند تا جذب 
دانشگاه شوند و این یکی از دلایلی است که دانشگاه تربیت مدرس را به سطح 

اول دانشگاههای کشور تبدیل کرده است.
رئیس دانشکده مکانیک در پایان تصریح کرد: با توجه به کارکنان بسیار 
محدودی که این دانشکده داراست بطور روزانه با کارمندان در تماس مستقیم 
هستیم و از نزدیک با یکدیگر کار می کنیم. در اتاق من همیشه به روی 
دانشجویان باز است، اما جلسات مختلفی بطور منظم با حضور هیأت رئیسه 
دانشکده، مدیران گروه ها و اساتید برگزار می گردد و تمامی مجموعه با هدف 
ارتقاء و تعالی دانشکده با یکدیگر تعامل و 

همکاری می کنند.
دانشکده  دانشیار  حجت  یوسف  دکتر 
مکانیک، مدرک کارشناسی خود را از دانشگاه 
صنعتی شریف اخذ کرد و برای ادامه تحصیل 
عازم ژاپن شد و موفق به دریافت مدرک کارشناسی ارشد در رشته مکانیک از 
دانشگاه صنعتي کیوشو گردید. وی مدرک دکتری خود را از دانشگاه توکیو و 
مدرک فوق دکتراي پژوهشي را از مرکز تحقیقات میتسوتویو اخذ و در سال 
68 به عنوان عضو هیأت علمی در دانشگاه تربیت مدرس مشغول فعالیت شد.
از سوابق اجرایی دکتر حجت می توان به فعالیت در پست معاونت وزیر 

صنایع و معادن و معاونت سازمان حفاظت محیط زیست اشاره کرد. 

رییس دانشکده مکانیک :

اساتید برجسته، آزمایشگاه های قوی و دانشجویان خوب 
از جمله نقاط قوت دانشگاه تربیت مدرس است 

دانشکده مکانیک به لحاظ پژوهشی از سطح بسیار بالایی برخوردار 
است. این دانشکده جزء سه دانشکده برتر می باشد و این توفیق با 

فعالیت پژوهشی تمام وقت اساتید میسر گردیده است
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رییس دانشکده منابع طبیعي و علوم دریایي:

حفظ و نگهداري از منابع طبیعي رسالت مهم دانشکده است

دانشکده منابع طبیعي و علوم دریایي در زمینه حفظ 
و نگهداري از منابع طبیعي رسالت مهمي را بر عهده 
دارد و اقدامات خوبي را در این راستا انجام داده است.
دانشکده  رییس  بختیاری  ریاحی  علیرضا  دکتر 
منابع طبیعي و علوم دریایي با توضیحاتي درخصوص 
عملکرد دانشکده طي یک سال اخیر اظهار داشت: در 
زمینه عمراني، ساخت خوابگاه مجردي خواهران را با 
مساحت 3 هزار مترمربع در سه طبقه و گنجایش 250 
دانشجو در دستور کار قرار دادیم که پیشرفت خوبي داشته 
است. همچنین توانستیم بخش هایي از خوابگاه الغدیر را 
بازسازي کنیم و سیستم موتورخانه دانشکده را نیز دوگانه 

سوز کردیم.
وي افزود: در زمینه ایجاد فضاي مناسب براي اتاق 
کار دانشجویان دکتري ،  5 اتاق کار مناسب با ظرفیت 

80 میز کار ایجاد کردیم. همچنین در جهت انجام فعالیت هاي تحقیقاتي در 
دریا تعمیرات اساسي قایق موتوري دانشکده را آغاز کردیم و در حال طراحي 
یک شناور کوچک تحقیقاتي نیز هستیم. براي رفاه حال دانشجویان نیز یک 
رختشورخانه مجهز به دو دستگاه لباسشویي صنعتي و یک دستگاه سینماي 

خانواده را در سالن اجتماعات نصب و راه اندازي کردیم.
وي با اشاره به فعالیت هاي دانشجویي و فرهنگي دانشکده تصریح کرد: 
براي ایجاد روحیه نشاط و شادابي در دانشجویان، تمام اعیاد و مراسم معنوي 
را با مشارکت خود دانشجویان برگزار مي کنیم و اردوي زیارتي مشهد مقدس، 

کارگاه ها و نشست هاي علمي را در دانشکده برگزار نمودیم.
وي در خصوص تجهیر آزمایشگاههاي دانشکده گفت:  با همراهي و 
مساعدت معاون پژوهشي دانشگاه ما موفق به خریداري دستگاههاي مورد 
نیاز و تجهیز آزمایشگاههاي دانشکده شدیم و بسیاري از آزمایشگاهها که فاقد 

تجهیزات لازم بودند به خوبي تجهیز شدند.
علوم  و  طبیعي  منابع  دانشکده  زمینه رییس  در  کرد:  تاکید  دریایي 
نیز  پژوهشي  هاي  طرح  کردن  ما کاربردي  تلاش  تمام 
این است که پایان نامه ها و طرح هاي 
به  را  دانشجویان  و   اساتید  پژوهشي 
سمت کارهاي هدفمند و در راستاي 
سوق  کشور  اساسي  نیازهاي  حل 
دهیم و در جهت حل مشکلات منابع 
هاي  گام  دریایي  علوم  و  طبیعي 

موثري برداریم.
وي افزود: در دانشکده منابع 
طبیعي و علوم دریایي 9 گروه 

مشغول به فعالیت هستند که 5 
گروه در مقطع دکتري نیز دانشجو مي پذیرند. 42 

عضو هیات علمي در دانشکده مشغول به فعالیت مي باشند و حدود 
300 دانشجو در این دو دانشکده مشغول به تحصیل هستند.

وي ادامه داد: سعي ما بر این بوده تا از ظرفیت اعضاي هیات علمي در مسائل 
اجرایي دانشکده استفاده نماییم و همکاري خوبي بین هیات رییسه دانشکده، 
اعضاي هیات علمي و کارکنان وجود دارد و همواره جلسات منظمي در جهت 

پیشبرد اهداف دانشکده برگزار مي شود که براي نتیجه 
گیري بهتر از این جلسات باید کارگروههاي تخصصي و 
کوچک تري ایجاد کنیم و جلسات مربوط به هر موضوع 

با کارگروه مربوط برگزارشود.
براي  فرصت  یک  عنوان  به  را  تحریم  مساله  وي 
دانشکده عنوان کرد و گفت: تحریم ها امکاني را فراهم 
کرد تا کشور بتواند از ظرفیت  و پتانسیل بالقوه خود به 
خوبي استفاده نماید و از حداقل امکانات به بهترین نحو 
ممکن استفاده کند. ما نیز در دانشکده از این فرصت ها 
استفاده کردیم و امکانات خوبي در دانشکده ایجاد کردیم.
وي با اشاره به فضاي سیاسي و اجتماعي دانشگاه و 
دانشکده طي یک سال اخیر یادآور شد: فضاي دانشکده 
نسبت به گذشته فضایي با آرامش بیشتر و رو به جلو است 
و ما نیازمند ایجاد بستر سلامت، نشاط و شادابي در کنار 

آرامش هستیم تا به خوبي در مسائل علمي و تحقیقاتي تمرکز داشته باشیم.
دکتر ریاحي تصریح کرد: دانشکده در زمینه حفظ و نگهداري از منابع طبیعي 
رسالت مهمي را بر عهده دارد و در این راستا ما سعي کردیم پساب رستوران 
دانشکده را جداسازي کنیم همچنین در جمع آوري پسماند جامد و حلال 
شیمیایي تلاش مي کنیم تا به خوبي جداسازي انجام شود و از ورود ضایعات 
به طبیعت جلوگیري کنیم. در خوابگاه الغدیر نیز که فاضلاب آن در محوطه 
جنگل رها مي شد تصفیه خانه بي هوازي در حال احداث است تا فاضلاب آن 

پس از تصفیه براي آبیاري کشاورزي قابل استفاده باشد.
وي با بیان خاطراتي از دوران حضور خود در دانشگاه تربیت مدرس اشاره 
کرد و گفت: ما هر سال سعي مي کنیم با ورودي هاي جدید فضاي بانشاطي 
ر ابه وجود بیاوریم و اردوهایي را با کمک اساتید گروههاي آموزشي برگزار 
مي کنیم که این اردوها همواره از بهترین خاطرات حضور من در دانشگاه 

بوده است.
وي در پایان با بیان اینکه استاد، نوعي مرجعیت علمي و تخصصي است 
از استاد خود دکتر کیابي به نیکي یاد کرد و داشته هاي علمي خود را مرهون 

زحمات و تلاش هاي اساتیدي همچون دکتر کیابي دانست.
دکتر علیرضا ریاحی بختیاری متولد 1347 در تهران است. داراي 
علوم  دانشگاه  از  زیست  محیط  کارشناسي  مدرک 
کشاورزی گرگان، کارشناسي ارشد 
آلودگی محیط زیست از دانشگاه 
تربیت مدرس و دکتري آلودگی 
پوترا  دانشگاه  از  زیست  محیط 

مالزی مي باشد.
وي از سال 74 به عنوان مربي در 
گروه محیط زیست دانشکده مشغول 
به فعالیت شد و در سال 1385 برای 
تحصیل در مقطع دکتری وارد دانشگاه 
مالزی گردید. در سال  پوترا در کشور 

با  کسب رتبه ممتاز موفق به اخذ دکتری در 1388 
محیط زیست گردید. وي از مهرماه سال 93 گرایش فناوری کنترل آلودگی 

مسئولیت ریاست دانشکده منابع طبیعي و علوم دریایي را بر عهده دارد.

مه ها و طرح هاي پژوهشي اساتید و  دانشجویان 
ت که پایان نا

تلاش ما این اس

را به سمت کارهاي هدفمند و در راستاي حل نیازهاي اساسي کشور سوق دهیم 

و در جهت حل مشکلات منابع طبیعي و علوم دریایي گام هاي موثري برداریم

ر و رو به جلو است 
فضاي دانشکده نسبت به گذشته فضایي با آرامش بیشت

ر کنار آرامش هستیم تا 
و ما نیازمند ایجاد بستر سلامت، نشاط و شادابي د

به خوبي در مسائل علمي و تحقیقاتي تمرکز داشته باشیم
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ایسنا میزبان هیئت رئیسه دانشگاه 

تحصیلی  سال  آغاز  آستانه  در  دانشگاه  رئیسه  هیئت 
جدید در ایسنا حضور یافت.

دکتر محمدتقی احمدی، رئیس دانشگاه دوم شهریور ماه در 
نخستین روز هفته دولت به همراه معاونان دانشگاه در ایسنا حضور 

یافت و از تحریریه خبری این رسانه بازدید کرد.
بازدید دکتر جلالی معاون آموزشی، دکتر محمدزاده  این  در 

پایگاه  از  منتشر شده  های  داده  اعلام  به  بنا 
طلایه داران علم تامسون رویترز )ISI( دکتر برات 
قبادیان و دکتر محسن بزرگر از اعضای هیئت علمی 
دانشکده کشاورزی، دکتر مسعود رضایی و دکتر 
حبیب الله یونسی از اعضای هیئت علمی دانشکده 

منابع طبیعی و علوم دریایی، دکتر محمودرضا حقی فام عضو هیئت 
علمی دانشکده مهندسی برق و کامپیوتر، دکتر عیسی یاوری و دکتر 
یدالله یمینی، دکتر عبدالعلی علیزاده و دکتر علی مرسلی از اعضای 
هیئت علمی دانشکده علوم پایه و دکتر مسعود سلیمانی عضو هیئت 
علمی دانشکده علوم پزشکی دانشگاه در زمره یک درصد برتر 

معاون  ناصری  امین  دکتر  انسانی،  نیروی  و  پشتیبانی  معاون 
فرهنگی، دکتر فتح الهی معاون پژوهشی و فناوری و نصرتی مدیر 

روابط عمومی دانشگاه حضور یافتند.
دکتر احمدی و معاونان دانشگاه در ادامه این بازدید در گفتگو 
با خبرنگار دانشگاهی ایسنا، به تشریح برنامه های دانشگاه تربیت 

مدرس در سال تحصیلی جدید پرداختند.

دانشمندان و نخبگان علمی جهان قرار گرفتند.
بنا بر اعلام این پایگاه، معیار انتخاب پژوهشگران 
برتر تعداد استنادهای صورت گرفته به تولیدات علمی 

آنهاست.
بر اساس اعلام این پایگاه، پژوهشگرانی که توانسته 
اند بر اساس تحقیقات خود به بالاترین سطح اعتبار بین المللی دست یابند، 

طبق ارزیابی ISI در گرو نخبگان علمی جهان قرار می گیرند.
بر همین اساس پژوهشگرانی که توانسته اند بر اساس تحقیقات خود به 
بالاترین سطح اعتبار بین المللی دست یابند، بر اساس ارزیابی ISI در گروه 

نخبگان علمی برتر قرار می گیرند.

10 عضو هیأت علمی دانشگاه تربیت مدرس در زمره 
یك درصد برتر دانشمندان جهان قرار گرفتند
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چهارمین نشست شورای هماهنگی پردیس های دانشگاه های برتر 
کشور به میزبانی دانشگاه تربیت مدرس برگزار شد.

در این نشست که با حضور روسای پردیس های دانشگاهی 10 
دانشگاه برتر کشور تشکیل شد، پیش نویس آیین نامه تأسیس و فعالیت 

پردیس های دانشگاهی مورد بررسی قرار گرفت.
در ابتدای این جلسه دکتر جلالی معاون آموزشی دانشگاه پس از 
معرفی کوتاه این دانشگاه از پردیس های دانشگاهی به عنوان فرصتی که 
هم می توانند موجب ارتقاء دانشگاه ها و هم باعث سقوط آنها شوند نام برد 
و گفت: ارتقاء جایگاه پردیس های دانشگاهی هدف مشترک مدیرانی است 
که در شورای هماهنگی پردیس های دانشگاه های برتر کشور همکاری و 
فعالیت می کنند اما در کنار این مهم که تلاش می شود پردیس ها به 
جایگاهی که شایسته است برسند باید نگاه سنگینی که به آنها وجود دارد 

تغییر کند.
وی با بیان اینکه پردیس های دانشگاهی با قرار گرفتن در مسیر درست 
به دانشگاه ها اعتبار می بخشند و موجب توسعه آنها می شوند گفت: این 

تفکر که دانشگاه ها برای پردیس هزینه می کند تغییر خواهد کرد.
معاون آموزشی دانشگاه به جایگاه آموزش خود گردان اشاره کرد 
و اظهار داشت: در حال حاضر تنها 15 درصد از جمعیت چهار میلیونی 
دانشجویان کشور در دانشگاه های دولتی مشغول تحصیل هستند. آموزش 

عالی باید به سمت خود گردان شدن و اداره خود پیش رود.
دکتر جلالی با اشاره به سطح کیفی خروجی پردیس ها گفت: در 
دوره های روزانه بهترین ها در رقابتی سخت جذب دانشگاه ها می شوند 
اما پردیس ها معمولا متقاضیان ضعیف تر را جذب می کنند و این مورد، 
کار را بسیار سخت می کند چرا که در نهایت آن دانشجو نیز مدرک همان 
دانشگاه را می گیرد. پس باید به سمت طرح و برنامه هایی پیش رویم که 
با وجود ورودی راحت پردیس ها، خروجی مطابق استانداردهای دانشگاه و 

با کیفیت بالا باشد.
به گفته وی، پردیس دانشگاه تربیت مدرس علی رغم توانایی راه اندازی 
دوره دکتری برای هر 131 رشته موجود مقطع دکتری ، پذیرش دانشجوی 
دوره دکتری نداشته است و با وجود ضرر مالی، به کیفیت علمی متقاضی و 

خروجی پردیس تأکید دارد.
معاون آموزشی دانشگاه در پایان بر حمایت از نهال نوپای پردیس های 
دانشگاهی تأکید کرد و افزود: هم اکنون در مرحله ای هستیم که نهال 
پردیس ها زده شده و نیاز به حمایت و سرمایه گذاری دارد. از یک نهال 4 
تا 5 ساله نباید انتظار میوه و ثمر داشت. باید با طی زمان و برنامه ریزی و 
مدیریت صحیح، پردیس ها را به جایگاه واقعی خود برسانیم. اگر کیفیت 
علمی نداشته باشیم و تنها از اعتبار دانشگاه هزینه کنیم، پردیس های 

دانشگاهی ماندگار نخواهند بود.
در ادامه این نشست دکتر حیدری نژاد رئیس پردیس دانشگاه به ارائه 
گزارش در خصوص وضعیت پردیس پرداخت و گفت: برای پردیس دانشگاه 
تربیت مدرس در سه مقطع زمانی کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت 
چارت سازمانی تعریف کرده ایم و در حال حاضر مطابق چارت کوتاه مدت 
فعالیت می کنیم و تا دو سال دیگر جهت رسیدن به برنامه های مقطع 
میان مدت زمان خواهیم داشت. طبق چارت تعریف شده با معاون آموزشی 

دانشگاه در ارتباط هستیم.
وی افزود: ما شورای پردیس دانشگاهی را به منظور حل مسائل متعدد 
مربوط به پردیس تشکیل داده ایم. مسائل موجود پس از بررسی در کارگروه 
تخصصی پردیس جهت تصویب و اجرا در شورای پردیس مطرح می شود. 
در پردیس مکمل دانشگاه هستیم و نظارتی کار می کنیم. عملکرد ما در 
برخی موارد مانند گزارش کلاس ها از دانشگاه هم بهتر بوده است و بر آن 

هستیم تا کنترل امور کلیدی را خود در دست بگیریم.
رئیس پردیس دانشگاه در پایان گفت: تاکنون 850 دانشجو در مقطع 
کارشناسی ارشد در رشته های مختلف علوم انسانی، پزشکی، کشاورزی و 
فنی و مهندسی در پردیس جذب کرده ایم که از این تعداد 45 نفر دانش 
آموخته شده اند. دوره دکتری نیز تا کسب اطمینان از سطح کیفیت ورودی 

های مورد انطباق با برند دانشگاه راه اندازی نخواهد شد.
به گزارش روابط عمومی دانشگاه، در ادامه نشست شورای هماهنگی 
پردیس های دانشگاه های برتر کشور پیش نویس آیین نامه تأسیس و 
فعالیت پردیس های دانشگاهی در 5 ماده و دو تبصره، توسط دکتر برزوئی 

رییس شورا ارائه و مورد بررسی قرار گرفت.

در نشست شورای هماهنگی پردیس های دانشگاه های برتر؛
پیش نویس آیین نامه تأسیس و فعالیت پردیس های دانشگاهی بررسی شد
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6  نفر از دانشجویان دانشگاه به عنوان دانشجویان نمونه کشوری 
سال تحصیلي 1393-92  انتخاب شدند.

اکبر حیدری، دانشجوی مقطع دکتری رشته تربیت بدنی در گروه آموزشی 
علوم انسانی، محمدرضا توکلی دانشجوی مقطع دکتری رشته مهندسی معدن 
در گروه فنی و مهندسی، رسول شاهسونی دانشجوی مقطع کارشناسی ارشد 
رشته مهندسی مکانیک در گره فنی و مهندسی، سعادت ساریخانی خرمی 
دانشجوی مقطع دکتری رشته علوم باغبانی در گروه کشاورزی، محمد مهدی 
عرب دانشجوی مقطع کارشناسی ارشد رشته علوم باغبانی در گروه کشاورزی 

و سید شمس الدین اطهاری دانشجوی دکتری رشته ایمنی شناسی پزشکی 
به عنوان دانشجویان نمونه کشوري از دانشگاه تربیت مدرس معرفي شده اند.

به گفته مدیرکل دانشجویان داخل سازمان امور دانشجویان نتایج بررسی 
پرونده دانشجویان نمونه کشوری پس از بررسی سوابق تحصیلی دانشجویان 
به دبیرخانه دانشجویان نمونه اعلام شد و حدود ۶4 دانشجوي نمونه کشوری 
از دانشجویان تحت پوشش وزارت علوم تحقیقات و فناوری و وزارت بهداشت 
درمان و آموزش پزشکی انتخاب شدند که بیست و هفتم مرداد ماه در مراسمی 

با حضور رئیس جمهور از آنان تقدیر خواهد شد .

انتخاب 6 دانشجوي دانشگاه به عنوان دانشجویان نمونه کشوري

اعلام جایگاه دانشگاه تربیت مدرس در نظام رتبه بندی سال ۲015 لایدن

بر اساس آخرین نتایج نظام رتبه بندی سال 2۰15 لایدن، دانشگاه 
برتر جهان مورد شناسایی،  تربیت مدرس در میان ۷5۰ دانشگاه 

ارزیابی و رتبه بندی قرار گرفت.
رتبه بندی سال 2015 لایدن بر اساس دو رکن اساسی مرجعیت و 
تربیت  رتبه دانشگاه  این اساس  بر  دیپلماسی علمی صورت گرفته است. 
مدرس در نظام رتبه بندی لایدن بر حسب شاخص مرجعیت علمی ) میزان 
تولیدات علمی که در دسته 10 درصد برتر تولیدات علمی دنیا قرار گرفته 
اند( 587 و رتبه دانشگاه تربیت مدرس در نظام رتبه بندی لایدن بر حسب 
شاخص دیپلماسی علمی ) میزان همکاریهای علمی بین المللی( 718 می باشد.

بر  بندی لایدن  رتبه  نظام  تربیت مدرس در  دانشگاه  رتبه  همچنین 
حسب شاخص میزان ارتباط با صنعت 701 منظور گردیده است.

لازم به ذکر است برای انجام این رتبه بندی اطلاعات مرتبط با مرجعیت 

و دیپلماسی علمی هر دانشگاه در یک دوره چهار ساله تحلیل شده است. 
برای رتبه بندی سال 2015 اطلاعات مدارک منتشر شده در برترین مجلات 

بین المللی برای سال های 2010 تا 2013 مورد بررسی قرار گرفته اند.
نظام رتبه بندی لایدن یکی از معتبرترین نظام های رتبه بندی بین 
المللی و وابسته به مرکز مطالعات علم و فناوری دانشگاه لایدن در هلند است. 
لایدن برای چهارمین دوره متوالی به معرفی برترین دانشگاه های بین المللی 
پرداخته است. مقایسه عملکرد دانشگاه های ایران در رتبه بندی سال 2014 
و 2015 لایدن نشان می دهد که عملکرد پژوهشی دانشگاه های کشور 

نسبت به سال های گذشته بهتر شده است.
گفتنی است ایران دارای بیشترین تعداد دانشگاه در رتبه بندی سال 

2015 لایدن در بین کشورهای منطقه خاورمیانه است. 
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از   ،)ISC( اسلام  جهان  علوم  استنادی  پایگاه  اعلام  اساس  بر 
مجموع دانشمندان برتر، 5۰ درصد متعلق به دانشگاه  های جامع است 
که دانشگاه های تهران، شیراز، تربیت مدرس به ترتیب داراي بیشترین 

تعداد نخبگان هستند.
تهیه  به  اشاره  با   )ISC( اسلام  استنادی علوم جهان  پایگاه  سرپرست 

فهرست کاملی از نخبگان علمی کشور گفت: تاکنون به طور تقریبی 173 
دانشمند از دانشگاه ها و مؤسسات پژوهشی کشور در زمره دانشمندان یک 

درصد برتر دنیا قرار گرفته اند.
علمی  نخبگان  کرد:  اظهار  دهقانی  محمدجواد  دکتر 

مهمترین عامل رشد و توسعه نظام های علمی هستند، 
از همین رو شناسایی آن ها از اهمیت بسزایی 

علمی  پیشرفته  کشورهای  است.  برخوردار 
جهان  سرتاسر  از  نخبگان  جذب  برای 

برنامه ریزی و سرمایه گذاری می کنند 
که باعث شده است این کشورها به 

بزرگترین مقصد برای مهاجرت 
تبدیل  دنیا  علمی  نخبگان 

شوند.

دانشگاه تربیت مدرس در میان دانشگاههاي داراي بیشترین دانشمند برتر در کشور

وی افزود: از مجموع دانشمندان برتر 50 درصد متعلق به دانشگاه های 
به  مربوط  درصد   21 صنعتی،  دانشگاه های  به  مربوط  درصد   23 جامع، 
دانشگاه های علوم پزشکی، سه درصد مربوط به پژوهشگاه ها و سه درصد متعلق 
به دانشگاه های آزاد و پیام نور است. در بین دانشگاه های جامع، دانشگاه های 
تهران، شیراز، تربیت مدرس، اصفهان، شهید بهشتی، تبریز، مازندران و بوعلی 

سینا به ترتیب دارای بیشترین تعداد نخبگان هستند.
وي خاطر نشان کرد: نخبگان یک درصد برتر دنیا، 14درصد از 
کل علم دنیا را تولید می کنند و همین گروه 24 درصد از کل 
استنادهای دنیا را دریافت می کنند. پایگاه طلایه داران علم 
فهرست   )http://pesi.isc.gov.ir( آی.اس.آی 
دانشمندان یک درصد برتر دنیا را فراهم آورده است، 
هر چند مبتنی بر اصول علم سنجی می توان تا 
زمره  در  را  دنیا  برتر  درصد  پژوهشگران 20 
نخبگان برتر علمی دنیا قرار داد. در واقع 20 
درصد از محققان برتر دنیا ۶۶ درصد از 
علم دنیا را تولید کرده و همچنین 
85 درصد از استنادهای دنیا را 

دریافت می کنند

دانشگاه تربیت مدرس در جایگاه دوم رتبه بندی 
دانشگاههای جامع کشور قرار گرفت

در آخرین رتبه بندی دانشگاه های جامع کشور، دانشگاه تربیت 
مدرس رتبه دوم را از آن خود کرد.

نسخه ایرانی رتبه بندی دانشگاه های کشور منتشر شد. بر اساس آن 
رتبه های دانشگاه های جامع، دانشگاه های کشورهای اسلامی و صنعتی 

و هنر اعلام شده است.
بر این اساس دانشگاه تربیت مدرس در میان دانشگاه های جامع 
ایران با امتیازی که پایگاه استنادی جهان اسلام ISC این رتبه بندی را با 

شاخص پژوهشی 100 انجام داده است، پس از دانشگاه تهران در جایگاه 
دوم قرار گرفته است. 

گفتنی است میزان مرجعیت علمی دانشگاه ها، موفقیت دانشگاه ها در 
دیپلماسی علمی، میزان بهره وری دانشگاه ها از نظر تولیدات علمی و مقدار 
اثرگذاری اقتصادی، چهار شاخص تعریف شده از سوی این پایگاه برای 

رتبه بندی دانشگاه ها و موسسات جهان اسلام هستند.
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امضـاي تفاهــم نامه همـکاري میان دانشــگاه و 
دبیرخانه هیات حمایت از کرسي هاي نظریه پردازي

سومین نشست کمیته 
هاي  کرسي  دستگاهي 
و  نقد  پردازي،   نظریه 
رییس  حضور  با  مناظره 
کمیته دستگاهي دبیرخانه 
کرسي  از  حمایت  هیات 
هاي نظریه پردازي شوراي 
فرهنگي  انقلاب  عالي 
در  ماه  شهریور  یازدهم 
دانشگاه  شوراي  اتاق 

برگزار شد.
که  نشست  این  در 
و  پژوهشي  معاونان  رییس، 
اعضاي  و  دانشگاه  فرهنگي 
کمیته دستگاهي کرسي هاي 

نظریه پردازي، نقد و مناظره دانشگاه حضور داشتند تفاهم نامه اي میان دانشگاه 
و دبیرخانه هیات حمایت از کرسي هاي نظریه پردازي منعقد شد.

در ابتداي این نشست دکتر احمدي رییس دانشگاه در سخناني تصریح 
کرد: کمیته هاي جدید که به صورت ویژه براي ماموریت یا هدف خاصي 
تشکیل شود با روال هاي جاري دانشگاه در تضاد است و این کمیته دستگاهي 
مي تواند چند وقت یکبار تشکیل شود و نقش سیاست گذاري و هدایت فرایند 
را برعهده داشته باشد. این امر به مرجعیت علمي استادان و محققان دانشگاه 

منتهي می گردد و نظریه پردازي جزئي از فرهنگ دانشگاه می شود.
وي افزود: باید از پراکنده کاري در گروه ها خودداري شود و گروه ها زنجیره 
منسجمي را به عنوان نقشه راه داشته باشند. نظریه پردازها اگر ببینند نتیجه 
کارشان به کار گرفته مي شود و هسته حاکمیتي و فرهنگي کشور پشتیبان 

آنهاست دلگرم مي شوند و این مساله بسیار مهمي است. 
در ادامه دکتر فتح الهي معاون پژوهشي دانشگاه در سخناني به فعالیت 
هاي صورت گرفته در دانشگاه در خصوص توسعه و ترویج کرسي هاي نظریه 
پردازي اشاره کرد و گفت:  ما سلسله مباحثي تحت عنوان سخنراني هاي 
موضوعي براي اعضاي کمیته دستگاهي برگزار کردیم تا فضا را براي مفهوم 
سازي کرسي هاي نظریه پردازي در حوزه هاي مختلف باز کنیم و دکتر حافظ 
نیا و دکتر مختاباد تاکنون به ارائه سخنراني پرداخته اند و سخنراني هاي دیگري 

نیز برنامه ریزي شده تا در آینده ارائه گردد.
در ادامه دکتر مصطفي اسماعیلي رییس کمیته دستگاهي دبیرخانه هیات 
حمایت از کرسي هاي نظریه پردازي به مفاد تفاهم نامه میان دانشگاه و کمیته 
ذي ربط اشاره و تاکید کرد: حمایت هاي کمیته دستگاهي شامل حمایت از 
انواع کرسي ها مانند کرسي هاي علمي نظریه پردازي، نقد و نوآوري، کرسي 
هاي ترویجي و کرسي هاي آزاد اندیشي و پاسخ به سوالات و شبهات مي باشد. 
همچنین حمایت از پایان نامه ها و رساله ها که حاوي نوآوري و ایده هاي بومي 
هستند و حمایت هاي ترویجي و گفتماني از نظریات بدیعي که ارائه مي شود و 
حمایت از کارگاهها، میزگردها و سمینارها در زمره حمایت هاي کمیته قرار دارد.

وي خاطر نشان کرد: محفل و محمل اصلي نظریه پردازي، نقد و مناظره 
دانشگاه است و آیین نامه ها نباید مانع از تفکر کردن در دانشگاه ها شود.

وي با اشاره به برخي موانع 
و  تفکر  براي  شده  شناسایي 
داشت:  اظهار  پردازي  نظریه 
برخي  تدبیر  سوء  و  نظر  سوء 
مدیران میاني خارج از دانشگاه، 
و  علمي  هاي  دادن  قرض  نان 
فقر معرفتي از جمله این موانع 

هستند.
وي افزود: روسا و مسئولان 
که  کنند  فکر  باید  دانشگاه 
آزاد  مساله  توان  مي  چگونه 
اندیشي و اتاق فکر شیشه اي را 
در دانشگاه ایجاد کنند و روساي 
دانشگاه باید تمام قد وارد مساله 
در  را  کردن  فکر  آزاد  و  شوند 

دانشگاه راه اندازي و حمایت کنند.
در ادامه دکتر امین ناصري معاون فرهنگي دانشگاه در سخناني اظهار کرد: 
ما نمي توانیم نخبگان و محققان خود را وادار به اندیشیدن کنیم. اگر جامعه با 
مساله اي مواجه باشد و از وجود اندیشمندان خوب نیز بهره مند باشد، خودشان 
به سمت اندیشیدن و حل مساله مي روند، اما نکته حائز اهمیت این است که 

باید بستر مناسب براي اندیشمندان مهیا شود و کار را محتوایي شروع کنیم.
در ادامه دکتر حسن دانایي فرد در خصوص موانع نظریه پردازي و شتاب 

کند تحول در زمینه نظریه پردازي و نقد و مناظره اشاره کرد.
دکتر لطف اله نبوي نیز در این باره خاطر نشان کرد: نظریه پردازي بدون 
دیدن مساله ادعاپراکني است. نظریه پردازي تلاشي است براي حل مساله اگر 

مساله یابي را جدي بگیریم نظریه پردازي معنا مي یابد.
وي تصریح کرد: بسیاري از نظریات ممکن است مفید باشند اما درست 
مساله را حل نکنند. نظریه پردازي علمي مي تواند مساله را درست حل کند و 
این امر نیز باید اعتبار سنجي شود. ما اگر همیشه به قله اشاره کنیم و دو دامنه 

کوه را نبینیم کار ما به ادعاپراکني یا خیال پردازي نزول پیدا مي کند.
دکتر شعبان الهي نیز در ادامه نشست وظیفه ذاتي دانشگاهها را تولید 
نظریه دانست و گفت: رشد علم در کشور داراي شیب مناسبي بوده است، اما 
این روند رشد در همه رشته ها یکسان نبوده و در علوم انساني و هنر متاسفانه 

کمتر دیده شده است.
وي افزود: علوم انساني و هنر اهداف و جهت توسعه را مشخص مي کنند 
و اگر در این حوزه ها خوب کار شود سایر حوزه ها نیز جهت گیري مناسبي 

خواهد یافت.
وي تاکید کرد: باید روند برگزاري کرسي هاي نظریه پردازي در کشور 
آسیب شناسي شود و الگوي حمایت از کرسي هاي نظریه پردازي مجددا تدوین 
و ارائه شود و بر اساس آن برنامه عملیاتي تدوین گردد. همچنین اساتید باید 
برنامه پژوهشي داشته باشند و پژوهش هاي بین رشته اي و چند رشته اي 

توسعه یابد.
در پایان نشست تفاهم نامه همکاري بین دبیرخانه هیات حمایت از کرسي 
هاي نظریه پردازي با اعضاي کمیته دستگاهي نظریه پردازي، نقد و مناظره به 

امضا رسید.
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به همت پژوهشگران دانشگاه و برای نخستین بار در کشور؛

فرمولاسیونی جهت انجماد اسپرم بر پایه گیاهی ارائه شد

امکان  دانشگاه  محققان  پژوهش  نتایج 
را  کشور  در  نیاز  مورد  اسپرم های  ذخیره سازی 

فراهم کرد.
پژوهشگران دانشگاه و پژوهشکده رویان با استفاده 
اسپرم های  انجماد  برای  ترکیبات گیاهی، محیطی  از 
حیوانی و انسانی عرضه کردند که علاوه بر فریز کردن 
اسپرم انسان و شش نوع حیوان، موفق به تلقیح مصنوعی 

در گاو شیری و بز شدند.
گروه  علمی  هیأت  شرفی،عضو  محسن  دکتر 
از  اسپرم  انجماد  اینکه  بر  تأکید  با  دانشگاه  دامپروی 
محیط های  گفت:  است،  برخوردار  بالایی  تکنولوژی 
انجماد خارجی دارای فرمولاسیون های بسته و در اختیار 
کشورهای سازنده است؛ از این رو اسپرم های مورد نیاز از 

خارج با هزینه های گزاف وارد می شود.
ما در این پروژه تحقیقاتی که با همکاری محققان پژوهشگاه رویان اجرایی 
شده است برای اولین بار فرمولاسیونی برای انجماد اسپرم بر پایه گیاهی ارائه 

کردیم.
وی عنوان این طرح را »تاثیر محیط انجماد اسپرم بر توانایی لقاح و 
تکوین رویان های آزمایشگاهی« ذکر کرد و ادامه داد: برای به دست آوردن این 
فرمولاسیون جدید حداقل 15 پروژه تحقیقاتی اجرایی شد و طی آن توانستیم 

به دانش فنی تک تک اجزای محیط های انجماد دست یابیم.
دکتر شرفی با بیان اینکه در این مطالعات 
موفق به انجماد اسپرم انسان و شش گونه حیوان 
انجماد  پروژه  اولین  کرد:  خاطرنشان  شده ایم 
اسپرم بر روی قوچ صورت گرفت و پس آن اقدام 
به فریز کردن اسپرم بز، گاو و اسب کردیم ضمن 
 آنکه اخیرا موفقیت هایی در زمینه انجماد اسپرم 

برخی از پرندگان حاصل شده است.
وی با اشاره به اهمیت این موفقیت گفت: در 
حال حاضر هزینه های هنگفتی از سوی ایران به 
کشورهای اروپایی برای واردات اسپرم پرداخت 
می شود که با اجرای این مطالعات قادر به ذخیره 

سازی اسپرم های مورد نیاز در کشور هستیم.
شرفی به بیان جزئیات محیط انجماد تولید 
شده در این تحقیقات پرداخت و گفت: محیط 
انجماد تولید شده بر پایه گیاهی است در حالی 
که در نمونه های خارجی از پروتئین های حیوانی 
استفاده شده است که احتمال انتقال آلودگی 
از کشوری به کشور دیگر وجود دارد از این رو 

دامداری ها تمایل زیادی به استفاده از اسپرم های فریز شده از این طریق دارند.
عضو هیأت علمی دانشگاه با تاکید بر این که در این مطالعات به دنبال 

راهکارهای جایگزین پروتئین های حیوانی بوده اند ادامه 
داد: در این طرح ترکیبات لسیتین سویا را به عنوان 
جایگزین پروتئین های حیوانی برای محیط های انجماد 
معرفی و برای این منظور اقدام به استخراج فسفاتیدیل 
سویا  گیاه  از   )phosphatidyl choline( کولین 
جایگزین های  معرفی  نیز  طرح  این  نوآوری  و  کردیم 

گیاهی برای این محیط ها است.
شرفی با اشاره به اینکه از لسیتین سویا با عنوان 
» محافظ برون سلولی« یاد می شود در خصوص نقش 
این ترکیبات گفت: اسپرم از دمای محیط وارد محیط 
انجماد با دمای منهای 19۶ درجه سانتیگراد می شود 
که دراین صورت اسپرم با تنش بسیار شدید انجمادی 

مواجه می شود. 
عملکرد این ترکیبات به گونه ای است که اسپرم را 
در برابر تنش انجمادی منهای 19۶ درجه سانتیگراد محافظت می کند و این 

مهمترین نقش این ترکیبات است که در این تحقیقات شناسایی شد.
وی با تاکید بر اینکه اگر روش انجماد به طور صحیح اعمال شود اسپرم ها 
از یک روز تا بیش از یک سال قابل نگهداری خواهند بود، ادامه داد: لسیتین 
سویا در محیط انجماد با ایجاد لایه ای محافظی در اطراف سلول اسپرم، اجازه 
نمی دهد که رادیکال های آزاد محیط انجماد آسیبی به غشای اسپرم وارد و آن 

را سوراخ کند.
شرفی در ادامه به مهمترین کاربرد انجماد 
اسپرم انسانی اشاره کرد و گفت: مهمترین کاربرد 
انجماد اسپرم انسانی مربوط به بیماران مبتلا به 

سرطان است. 
در این بیماران به دلیل شیمی درمانی و 
به  قادر  دیگر  است  درمانی ممکن  فرآیندهای 
تولید اسپرم نباشند که این روش انجماد کمک 

شایانی به این بیماران خواهد کرد.
در این مطالعات با پروسه ای که طی شد 
توانستیم اسپرم را با استفاده از لسیتین سویا و 
ترکیبات دیگر گیاهی که اخیرا به دانش آن دست 
یافتیم فریز کنیم و نتایج این تحقیقات نشان داد 
که با استفاده از این روش ۶0 درصد از اسپرم ها 

به صورت زنده باز می گردند.
مجری طرح همچنین بر ضرورت نگهداری 
اسپرم حیوانات به ویژه گاوهای شیری تاکید کرد 
و افزود: در حال حاضر در کشور سه میلیون گاو 
شیری داریم که برای تلقیح آنها سالانه تا سه 
میلیون پایوت اسپرم فریز شده نیاز است که مبالغ زیادی در این زمینه باید 

پرداخت شود.
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بهبود تولید داروی ضد سرطانی تاکسول در کشت سوسپانسون سلولی فندق
دانشگاه،  کشاورزی  دانشکده  پژوهشگران 
از  تاکسول  تولید  جهت  بخشی  امید  دستاورد 
منبعی غیر از گیاه سرخدار یافتند. سارا السادات 
راه پیما دانش آموخته مقطع دکتری گروه اصلاح 
بهبود  به  موفق  پژوهشی  طی  دانشگاه،  نباتات 
کشت  در  تاکسول  سرطانی  ضد  داروی  تولید 

سوسپانسون سلولی فندق شد.
درمان  در  مهمی  نقش  گیاهی  داروهای 
بسیاری از بیماری ها از جمله  سرطان دارند. در میان 
آنها، تاکسول یکی از مهم ترین و مؤثرترین داروهای 
ضد سرطانی است که تاکنون شناسایی شده است. 

کشت سلول و بافت گونه های سرخدار و به تازگی فندق، از امیدبخش ترین 
روش ها، برای تولید انبوه و ارزان این ترکیب می باشد. 

دانش آموخته دانشگاه در گفتگویی با خبرنگار ما ضمن بیان این مطلب 
در تشریح پژوهش خود گفت: به منظور افزایش میزان این داروی ارزشمند 
در فندق، عوامل و فاکتورهای مختلف از جمله تاثیر نوع منبع کربن محیط 
کشت، پیش ماده، الیسیتور و همچنین بررسی القاء پلی پلوئیدی در کشت 
سوسپانسیون سلولی آن مورد بررسی قرار گرفت. برای این منظور، در آزمایشی، 
از 4 نوع ترکیب قندی شامل 3% ساکارز، 3% گلوکز، 1/5% ساکارز به همراه 
1/5% گلوکز و 3% فروکتوز، در ترکیب با فنیل آلانین به عنوان پیش ماده در سه 
سطح )0، 1 و µM 3( و وانادیل سولفات به عنوان الیسیتور در سه سطح )0، 

0/05 و mM1/0( استفاده شد. اثر این ترکیبات 
تر  وزن  زنده مانی،  درصد  صفات  روی  تیماری 
سلول ها و میزان تاکسول درون سلولی، در روزهای 

۶ ، 8 و 10 دوره کشت بررسی شدند.
القای  آزمایش دیگری، جهت  افزود: در  وی 
پلی پلوئیدی، اثر غلظت های کلشیسین )0، 0/05، 
0/1، 0/2، 0/3 و 0/5 %( به مدت زمان )3، 4، 5، 
۶ و7 روز( در محیط کشت جامد و غلظت های )0، 
0/1، 0/2 و 0/3 %( به مدت زمان )1، 2، 3، 4 و 5 
روز( در محیط کشت مایع بررسی شدند. در نهایت، 
اثر عوامل فوق بر بیان دو ژن GGPPS و PAL به 
مورد مطالعه قرار گرفت و نتایج نشان داد که درصد زنده مانی سلول ها با افزایش 

مقادیر فنیل آلانین و وانادیل سولفات کاهش می یابد. 
راه پیما در ادامه به نتایج امید بخش این پژوهش اشاره کرد و گفت: نتایج 
نشان داد که مقدار تاکسول تولید شده در کشت سوسپانسیون سلولی فندق به 
موازات طول دوره کشت افزایش یافته است. به طور کلی عوامل مورد بررسی 
در این پژوهش، باعث افزایش میزان تاکسول در کشت سوسپانسیون سلولی 
فندق شده است که دستاورد امید بخشی جهت تولید تاکسول از منبعی غیر 

از گیاه سرخدار می باشد.
گفتنی است این پژوهش با راهنمایی دکتر احمد معیني عضو هیأت علمی 

دانشگاه انجام شده است.

بهبود خواص تایر به کمك نانوکامپوزیت ها توسط محققان دانشگاه تربیت مدرس
به  تربیت مدرس  محققان دانشگاه 
سفارش یک شرکت تولیدی ایرانی، در 
حال انجام آزمایشاتی در خصوص اثر 
استفاده از نانوذراتی مشخص بر خواص 
لاستیک تایرها هستند. در این طرح 
تلاش می شود تا به کمک فناوری نانو، 
شکلی  به  لاستیک ها  سایش  مشکل 

بهینه برطرف گردد.
تایر یک کامپوزیت مهندسی است که 
آمیزه    15 از  بیش  آن  ساخت  فرآیند  در 
لاستیکی مورد استفاده قرار می گیرد و باید 

در طراحی آن از دانش و مهندسی ویژه ای بهره گرفت.
به گفته  محمد علیمردانی، مجری طرح، چالش اصلی که از سابق پیش 
روی طراحان تایر بوده است، رسیدن به حد مطلوبی از مقاومت غلتشی، 
قابلیت چنگ زنی بر سطوح مرطوب و مقاومت سایشی است. کمتر شدن 
مقاومت غلتشی، کاهش مصرف سوخت خودرو و همچنین کاهش آلودگی 
هوا را به دنبال دارد. لذا کم شدن میزان آن گزینه  مطلوبی است. این در حالی 
است که کاهش این مقاومت، معمولاً با کاهش قابلیت اصطکاک مناسب تایر 

با سطوح مرطوب همراه می شود که پذیرفتنی نیست.
رویکرودی که در دهه های اخیر برای حل این مشکل دنبال شده است، 
استفاده از فناوری تایر سبز و جایگزین کردن دوده با نانوذرات سیلیکا در 

فرمولاسیون آمیزه  رویه تایر است.
همانگونه که اشاره شد این طرح، بهبود عملکرد تایر را به عنوان مهمترین 
قطعه  لاستیکی از نظر حجم تولید و اهمیت، دنبال می کند. این هدف با تغییر 
برهمکنش پلیمر-پرکننده از طریق اصلاح سطح نانوذرات سیلیکا و بررسی 

مقاومت به رشد ترک آمیزه های تولیدی در 
حال ارزیابی است.

علیمردانی در خصوص مزایای استفاده 
از نانوذرات سیلیکا گفت: جایگزین کردن 
ترکیب دوده )لاستیک استایرن بوتادی ان 
امولسیونی)E-SBR( با ترکیب نانوسیلیکای 
بوتادی ان  استایرن  اصلاح شده( لاستیک 
محلولی )S-SBR( می تواند شرایط بهینه ای 
از مقاومت غلتشی و اصطکاک در سطوح 
مرطوب را فراهم سازد. در عین حال مقاومت 
سایشی که در قطعات تحت بارگذاری های 
دینامیکی، مانند تایر خودرو و هواپیما، عمدتاً تحت کنترل سایش خستگی و 

مقاومت به رشد ترک است، در تایرهای سبز دچار کاهش می شود.
مجری این طرح در پایان با اشاره به اینکه کاهش مصرف سوخت و در 
نتیجه صرفه جویی اقتصادی و همچنین کاهش آلودگی هوا از فواید استفاده 
از فناوری نانو در تولید لاستیک خواهد بود، افزود: صنایع تولید تایر خودرو 
و هواپیما و همچنین تمام صنایعی که قطعات لاستیکی تولیدی آن تحت 
بارگذاری های دینامیکی قرار می گیرد، می توانند از نتایج این طرح بهره ببرند.

این طرح به سفارش شرکت تولیدی ایران تایر و در قالب پایان نامه  
دکترای محمد علیمردانی و با همکاری دکتر مهدی رزاقی کاشانی و دکتر 
میرحمید رضا قریشی از اعضای هیات علمی دانشگاه در حال انجام است. این 
پایان نامه توسط ستاد ویژه ی توسعه فناوری نانو به عنوان پایان نامه ی  مورد 

نیاز صنعت پذیرفته شده است. 
دانشجویان دانشگاه برای آگاهی از آیین نامه  حمایت از پایان نامه های 

مورد نیاز صنعت به سایت www.nano.ir/hrdc مراجعه نمایند
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با هدف تصفیه آب شرب و حذف آلودگی های محیطی؛

پژوهشگران دانشگاه فوم سخت تقویت شده با اثر فوق العاده 
در کنترل رشد باکتری E. coli تولید کردند

یابی خواص  ساخت و مشخصه 
اپتیکی پلی یورتان فوم سخت تقویت 
شده با ذرات نانو اکسیدی تشکیل 
دهنده ی شیشه سرامیک کوردریت 
در  دانشجویی  رساله  یک  قالب  در 
دانشگاه محقق شد.  فیزیک  بخش 
نتایج پس از ساخت نمونه نشان می 
دهد، با توجه به قیمت مناسب نمونه 

ها و اثرات فوق العاده آنها در کنترل رشد باکتری E. coli ، این نمونه 
برای تصفیه آب شرب و حذف آلودگی های میکروبی موجود در آن 

بسیار مفید است.
مرضیه ندافان دانش آموخته مقطع دکتری دانشگاه در تشریح طرح 
تحقیقاتی خود گفت: در این پروژه، نانوبلورک های شیشه سرامیک کوردریت 
به سه روش پچینی، سنتز احتراقی با شعله و سنتز احتراقی بدون شعله تهیه 
شد و بهترین نانوبلورک ها از لحاظ اندازه انتخاب گردید. سپس نمونه هایی از 
نانوکامپوزیت پلی یورتان سلول باز و سلول بسته به همراه نانوذرات اکسیدی 
تشکیل دهنده ی کوردریت )اکسید منیزیوم، اکسید آلومینا و سیلیکا( و 
خود نانوبلورک های کوردریت مورد بررسی قرار گرفتند. در ادامه درصدهای 
مختلفی از نانوذرات فوق به بستر پلیمری اضافه گردید و اثر این نانوذرات بر 
مشخصات فوم های مذکور با استفاده از میکروگراف های SEM ، میکروگراف 
های نوری، طیف سنجی FTIR ، طیف سنجی UV-Vis مورد تحلیل قرار 

گرفت.
وی در اشاره به نتایج این پژوهش تصریح کرد: نتیجه مهمی که از 

طیف سنجی ها بدست آمد این بود که 
بهبود  منظور  به  نانوذرات  از  برخی  در 
بخشیدن به مشخصات فوم، به هر میزانی 
نمی توان نانوذرات را به پلی یورتان افزود. 
از طرف دیگر، پاسخ دو پلی یورتان سلول 
باز و سلول بسته در مقابل افزودن این 

نانوذرات متفاوت می باشد. 
دیگر  قسمت  در  افزود:  ندافان 
صفحات پلی یورتان-نقره با غوطه ور کردن فوم پلی یورتان درون محلول 
کلوئید نقره به مدت 8ساعت بدست آمد. تصاویر SEM حاکی از آن است که 
این پوشش بعد از غوطه ور سازی درون کلوئید نقره از لحاظ شکل ظاهری 

آن بدون تغییر با فوم حالت خالص خواهد بود.
وی به اثرات نمونه در کنترل رشد باکتری E. coli اشاره کرد و گفت: 
مطالعات منحنی رشد باکتری با استفاده از آلوده سازی تک کلونی های 
باکتری Escherichia coli )E. coli( اثرات بالای بازدارندگی رشد آن را 
در محیط رشد LB مایع دارای صفحات فوم پلی یورتان پوشش داده شده با 
نانوذرات نقره نسبت به تیمار شاهد (ورقه های پلی یورتان عاری از نانوذرات 

نقره ) را نشان داد.
ندافان در پایان تأکید کرد: با توجه به قیمت مناسب نمونه ها و اثرات فوق 
العاده آنها در کنترل رشد باکتری E. coli ، این نمونه برای تصفیه آب شرب و 

حذف آلودگی های میکروبی موجود در آن بسیار مفید است.
گفتنی است این پژوهش با راهنمایی دکتر رسول ملک فر عضو هیأت 

علمی دانشکده علوم پایه انجام شده است.

پژوهشگران دانشکده مهندسی برق و کامپیوتر

موفق به ساخت نمونه آزمایشگاهي روبات کمك حرکتی اسکلت بیرونی شدند

پژوهشگران آزمایشگاه کنترل 
و  برق  دانشکده  در  پیشرفته 
کامپیوتر دانشگاه، موفق به ساخت 
و آزمایش یک نمونه آزمایشگاهی 
اسکلت  حرکتی  کمک  روبات 

بیرونی شدند.
دکتر سجاد ازگلی مجري این طرح 
این  ویژگي هاي  در گفتگویي درباره 
روبات اظهار داشت: روباتهای اسکلت 

بیرونی )exoskeleton( فناوری نوینی در دنیای روباتها هستند که به منظور 
افزایش توان حرکتی انسان ها ساخته می شوند.

عضو هیات علمي دانشگاه افزود: در این فناوری که مدتی است در مراکز 
پژوهشی جهان دنبال می شود، قدرت حرکتی روبات با توانایی هدایت و کنترل 

مغز انسان ترکیب شده و توان حرکتی بسیار خوبی به ارمغان می آورد.
وي با اشاره به کاربردهاي این روبات گفت: از این فناوری برای کمک به 
افراد کم توان )جانبازان، سالمندان و...( یا افزایش توان افراد دارای کار سنگین 

 ) و...  رزمندگان  کارگران،  )پرستاران، 
می توان استفاده کرد. روبات ساخته 
شده یک نمونه آزمایشگاهی دارای دو 
درجه آزادی است که در مقیاس واقعی 
ساخته شده و توسط رایانه کنترل می 

گردد.
از  فعلي  نمونه  کرد:  تصریح  وي 
لحاظ مکانیکي بصورت بهینه طراحي 
نشده و از این روبات تنها برای آزمودن 
الگوریتم های کنترلی ارائه شده در این تیم پژوهشی استفاده می گردد. با این 
حال هدف بعدی این تیم ساخت یک نمونه کامل با طراحي مکانیکي خوب و 
قابلیت اتصال به انسان است تا بتوان در شرایط واقعی تری الگوریتم های کنترل 

را مورد آزمون قرار داد .
عضو هیات علمی دانشگاه در پایان خاطر نشان کرد: بدین منظور با 
همکاران متخصص در رشته مکانیک همکاري خواهیم کرد تا نتایج این پژوهش 

عملیاتی شود.
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بررسی ضایعات پوست با استفاده از ادغام تصاویر پلاریزه خطی
بر اساس نتایج تحقیق پژوهشگران گروه مهندسی 
پزشکی دانشگاه بررسی ضایعات رنگدانه ای پوست 

با استفاده از ادغام تصاویر پلاریزه خطی ممکن شد.
آرزو جوشن دانش آموخته رشته مهندسی پزشکی 
و مجری این طرح تحقیقاتی گفت: روش استاندارد برای 
ارزیابی رشد ضایعات پوستی به منظور تشخیص، بیوپسی 
می باشد که به دنبال آن آزمایشات هیستوپاتولوژیک انجام 

می شود.
با توجه به معایب این روش اعم از تهاجمی بودن و زمان 
بر بودن، تمایل زیادی به استفاده از تکنیک های اپتیکی 
نشان داده شده است زیرا این تکنیک ها غیر تهاجمی بوده 

و در بافت بیولوژیکی تغییری ایجاد نمی کنند.
وی از تکنیک درموسکوپی به عنوان یکی از بهترین 
ضایعات  تشخیص  و  ارزیابی  برای  اپتیکی  های  تکنیک 

پوستی نام برد و گفت: یکی از بهترین تکنیک های اپتیکی، درموسکوپی می 
باشد. پوست انسان دارای خواصی است که باعث تغییر حالت پلاریزاسیونی نور 
می شود، بنابراین در درموسکوپی با نور پلاریزه می توان با استفاده از فیلترهای 
پلاریزاسیونی مختلف به حذف برخی از نورهای منعکس یا بازپراکنده شده از 

پوست، جهت مشاهده ساختارهای عمقی پوست پرداخت.
جوشن افزود: در تصویربرداری پلاریزاسیونی از پوست با زوایای مختلف، 
بیان گردید؛ بدین صورت  ویژگی های متفاوت ضایعه در سطوح مختلف 

با نور پلاریزه در زوایای پلاریزاسیونی  که درماتوسکوپی 
نزدیک به 90درجه ساختارهای عمقی پوست و در زوایای 
پلاریزاسیونی نزدیک به صفر درجه ساختارهای سطحی 
پوست را نمایان می سازد. داشتن همزمان ویژگی های 
سطحی و عمقی در یک تصویر، به پزشک در تشخیص 
ضایعه کمک می کند، در حالیکه حتی با استفاده از امکانات 

سخت افزاری جدید این امکان وجود نداشته است.
وی در خصوص طرح تحقیقاتی خود گفت: این تحقیق 
با استفاده از روش پیشنهادی، تمام ویژگی ها را در یک 
تصویر نشان داده و امکان رسیدن به یک تصویر واحد با تمام 
ویژگی ها را فراهم کرده است. نتایج حاصل از ادغام تصاویر 
0 و 90 درجه پلاریزاسیونی نشان داده است که تصویر 

نهایی به تصویر 22/5 درجه نزدیک می باشد.
پژوهشگر دانشگاه تصریح کرد: بدین ترتیب پزشک می 
تواند علاوه بر تصاویر 0 و 90 درجه که حاوی بیشترین اطلاعات سطح و عمق 
می باشند با استفاده از روش پیشنهادی در این پژوهش، تصویر 22/5 درجه را 
به صورت نرم افزاری تولید کند بطوریکه این تصویر حاوی اطلاعات ترکیبی از 
دو تصویر قبل است و می توان از آن برای تشخیص دقیق تر ضایعات رنگدانه 

ای بهره برد.
گفتنی است این پژوهش یا راهنمایی دکتر محمد حسین میران بیگی 

عضو هیأت علمی دانشکده برق و کامپیوتر دانشگاه انجام شده است.

دانشکده  در  که  پژوهش  یک  در 
برای  شد،  انجام  دانشگاه  کشاورزی 
ماشین  سامانه  توانایی  بار  نخستین 
بینایی به منظور اندازه گیری رنگ عسل 
و تشخیص منشاء گیاهی عسل و تقلب 
با شیرین کننده ها توسط تصویربرداری 
فراطیفی و طیف سنجی NIR بررسی 
گردید. نتایج این پژوهش نشان دهنده 
آن است که می توان از سامانه ماشین 
به عنوان یک  بینایی در صنعت عسل 

روش سریع و غیر مخرب استفاده کرد.
سهامه شفیعی دانش آموخته مقطع دکتری و مجری این پروژه تحقیقاتی 
به خبرنگار ما گفت: در این پژوهش برای نخستین بار توانایی سامانه ماشین 
بینایی به منظور اندازه گیری رنگ عسل و پارامترهای مرتبط با آن یعنی 
ظرفیت ضداکسایشی کل عسل، ترکیبات فنولی کل و مقدار خاکستر عسل، 
با کاربرد تصویربرداری مرئی و همچنین تشخیص منشاء گیاهی عسل و تقلب 
با شیرین کننده ها توسط تصویربرداری فراطیفی و طیف سنجی NIR انجام 

و بررسی شد.
وی در توضیح مراحل انجام طرح خود گفت: در این راستا ابتدا تصاویر 
نمونه های عسل در نور مرئی تهیه و همزمان میزان ظرفیت ضداکسایشی 
کل، ترکیبات فنولی کل و مقدار خاکستر نمونه های تصویربرداری شده 
در آزمایشگاه تعیین گردید. به منظور ایجاد مدل های پیش بینی رنگ و 
پارامترهای مرتبط با آن، از روش شبکه های عصبی مصنوعی برای واسنجی 

بهره گیری شد.

تشخیص عسل اصل از تقلبی با روش تصویربرداری فراطیفی
شفیعی در ادامه افزود: در بخش دیگری از 
این پژوهش امکان تعیین منشاء گیاهی عسل 
و تشخیص تقلب با شیرین کننده ها به کمک 
 NIR تصویربرداری فراطیفی و طیف سنجی
بررسی شد. بدین منظور تصاویر فراطیفی و 
طیف سنجی NIR در حد عبور اخذ گردید 
و پس از انجام پیش پردازش های لازم، از مدل 
های شبکه عصبی مصنوعی )ANN( استفاده 

شد.
وی در اشاره به نتایج این پژوهش اظهار 
اساس  بر  تصاویر  بندی  دسته  نتایج  داشت: 
منشاء گیاهی نشان داد که مدل ANN دارای بهترین عملکرد بوده و %85/7 
تصاویر نمونه های مورد آزمون را به درستی دسته بندی می نماید. مدل 
ANN برای تشخیص عسل تقلبی نیز دارای بهترین عملکرد است بطوریکه 
پیکسل های مربوط به عسل های اصلی و تقلبی را با دقت 100% و %94/۶7 
به ترتیب در دسته آموزش و آزمون از هم تفکیک می نماید. همچنین مقایسه 
نتایج حاصل از طیف سنجی NIR با تصویربرداری فراطیفی نشان داد که 
تصویربرداری فراطیفی نسبت به طیف سنجی NIR دارای مزایایی برای 

تشخیص منشاء گیاهی عسل و تقلب با شیرین کننده ها است.
شفیعی در پایان تصریح کرد: نتایج حاصل از این پژوهش، پتانسیل کاربرد 
سامانه ماشین بینایی را در صنعت عسل به عنوان یک روش سریع و غیر 

مخرب نشان می دهد. 
این پژوهش با راهنمایی دکتر سعید مینایی و دکتر نصرالله مقدم و با 

مشاوره دکتر محسن برزگر از اعضاء هیأت علمی دانشگاه انجام شده است.
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یافته های پژوهشگران دانشگاه در زمینه بهترین
 روش حفظ باروری بیمـــاران شیمی درمانی

انجماد بافت تخمدان به 
سه روش، اکنون به عنوان 
یک شیوه در حفظ قدرت 
سرطانی  بیماران  باروری 
تحت شیمی درمانی مطرح 
است؛ بر همین اساس اخیرا 
پژوهشـــگران دانشگاه 
مطالعاتی  مدرس  تربیت 
در فاز آزمایشگاهی انجام 
معرفی  به  که  داده اند 
کم هزینه ترین  و  بهترین 

نوع این روش می پردازد.
معصومه عبداللهی، دانش 

آموخته مقطع دکتری دانشگاه و مجری این طرح با اشاره به جزئیات این 
تحقیقات گفت: در بیماران مبتلا به سرطان که تحت شیمی درمانی قرار 
می گیرند، بخشی از بافت های تولید مثل آنها مانند تخمدان ها از بین می رود.

وی به برخی از روش های درمانی برای رفع این مشکل اشاره و اظهار 
کرد: برای رفع این مشکل و به منظور حفظ قدرت باروری بیماران تحت 
از آغاز شیمی درمانی و  آنها، قبل  بافت تخمدان  از  شیمی درمان، بخشی 

رادیوتراپی برداشته و منجمد می شود.
عبداللهی ادامه داد:  برای انجماد این بافت روش های انجماد آهسته، 
شیشه یی و فوق سریع وجود دارد که در حال حاضر در کلینیک های باروری 

و ناباروری از روش انجماد آهسته استفاده می شود.
مجری این طرح، استفاده از روش  آهسته در مراکز درمانی را هزینه بر 
و زمان بر دانست و خاطرنشان کرد: این که کدام یک از روش های انجماد 
می توانند به عنوان یک روش بهینه در مراکز درمان ناباروری مورد استفاده 
قرار گیرند تاکنون مورد مطالعه قرار نگرفته که در مطالعه انجام شده درصدد 

انجماد  روش  بهترین  معرفی 
بودیم.

دانشگاه  آموخته  دانش 
افزود: در این مطالعات به منظور 
بررسی کیفیت بافت تخمدان 
در روش انجماد شیشه ای اقدام 
به ارزیابی میزان آپوپتوز )مرگ 
پس  برنامه ریزی شده(  سلولی 
از انجماد شیشه و ذوب بافت 

تخمدان کردیم.
نحوه  بیان  به  عبداللهی 
اجرای این تحقیقات پرداخت 
و افزود:  برای این منظور بافت 
تخمدانی که به روش شیشه یی منجمد شده بود را به موش هایی که سیستم 
ایمنی آنها از طریق گاما تراپی تضعیف شده بود پیوند زدیم و یک ماه پس از 

پیوند، بافت تخمدان را مورد بررسی قرار دادیم.
وی اضافه کرد: در این بررسی ها با استفاده از تکنیک های مختلف اقدام 

به بررسی میزان آپوپتوز در این بافت کردیم.
مجری طرح با اشاره به نتایج به دست آمده از این بررسی ها گفت: 
بررسی های ما نشان داد که تفاوتی در بافت در قبل و بعد از انجماد به روش 
شیشه یی وجود ندارد به گونه ای که پس از یک ماه تغییراتی در قبل و بعد از 

انجماد بافت مشاهده نشد.
پژوهشگر دانشگاه با بیان این که به نظر می رسد باید شرایط انجماد بهینه 
شود تا به نتایج مطلوب در مراکز درمان ناباروری دست یافت، گفت: از آنجایی 
که انجماد آهسته هزینه های بالایی دارد و زمان زیادی برای انجماد می طلبد از 
این رو روش انجماد شیشه یی می تواند به عنوان روش جایگزین روش انجماد 

آهسته مطرح شود.

سرپرست دانشگاه:
تاسیس دانشکده مهندسی صنایع و سیستم ها 
در جلسه اخیــر هیات امنـا تصویب شــد

سرپرست دانشگاه در نشست یازدهم خرداد ماه شوراي 
مهندسی  دانشکده  اندازی  راه  خبر  اعلام  دانشگاه، ضمن 
سازی  سبک  و  توسعه  از  گزارشی  ها،  سیستم  و  صنایع 

سیستم اداری دانشگاه ارائه کرد.
وی با اشاره به تغییرات ساختاری دانشکده های دانشگاه گفت: 
تاسیس دانشکده مهندسي صنایع و سیستم ها به عنوان آخرین 
زنجیره توسعه شانه اي ساختار دانشکده اي دانشگاه در هیات امنا 
تصویب شد و از این پس توسعه ای در زمینه تعداد دانشکده ها 

نخواهیم داشت. همچنین کاهش تعداد معاونت ها در دانشکده ها به 
2 مورد و کاهش مدیریت ها در دانشگاه جهت جلوگیري از بروکراسي 
اداري و سبک سازي سیستم اداري نیز در دستور کار دانشگاه است.

دکتر احمدی در ادامه تصریح کرد: در جلسات آتي هیات امنا 
وارد مباحث مهم و راهبردي خواهیم شد و از معاونت هاي مختلف 
دانشگاه خواستیم مباحث مهم و زیر بنایي را از نظر تغییر ساختار و 
قوانین و مقررات لازم براي توسعه سریع تر و بهتر دانشگاه یا کسب 

امکانات مناسب در دستور کار آینده هیات امنا قرار دهند.
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به دنبال یافتن روشی دقیق، مؤثر و کارآمد در تشخیص سرطان پستان؛

انجام ناحیه بندی تصاویر التراسوند با روش کانتور فعال
پزشکی  مهندسی  گروه 
ناحیه  مدرس،  تربیت  دانشگاه 
با روش  التراسوند  بندی تصاویر 
تئوری  بر  مبتنی  فعال  کانتور 
نئوتروســوفی بـــرای تعیین 
تشخیص  در  ضایعه  دقیق  مرز 

سرطان پستان را انجام دادند.
مهسا لطف اللهی دانش آموخته 
رشته مهندسی پزشکی و مجری این 
طرح تحقیقاتی به خبرنگار ما گفت: 
مرگ  عامل  دومین  پستان  سرطان 

بانوان در جهان است. تعیین مرز دقیق ضایعه برای تشخیص سرطان مهم 
است. از آنجایی که بسیاری از ویژگی های مهم برای تمایز ضایعه خوش خیم 
و بدخیم بر اساس کانتور، شکل و بافت ضایعه است، ناحیه بندی دقیق برای 

یک تشخیص موفق ضروری است. 
وی افزود: التراسوند یک ابزار غربالگری اولیه مؤثر و ایمن برای تشخیص 
ضایعه خوش خیم و بدخیم است. اگر چه به علت نویز ذاتی و کنتراست پایین 
تصاویر التراسوند پستان، ناحیه بندی اتوماتیک ضایعه هنوز چالش برانگیز است.
لطف اللهی در خصوص طرح تحقیقاتی خود اظهار داشت: در این تحقیق 
به دنبال روشی دقیق، مؤثر و کارآمد با کمترین دخالت کاربر برای ناحیه 
بندی تصاویر التراسوند پستان بودیم. به این منظور، ابتدا به علت ماهیت 
نویزی و کنتراست پایین، این تصاویر را با روش میانگین غیر محلی نویززدایی 
کرده و با روش مبتنی بر منطق فازی کنتراست را بهبود دادیم. در بخش 

ناحیه بندی از مدل مبتنی بر کانتور 
فعال استفاده کردیم. به این منظور در 
تعریف تابع انرژی از اطلاعات محلی 
وزن دار ویژگی های تصویر در مقیاس 
کنترل پذیر استفاده کردیم. یکی از 
این ویژگی ها شدت روشنایی است. 

وی ادامـــه داد: بــرای تعیین 
نئوتروسوفی  قوانین  از  دوم  ویژگی 
شاخه  نئوتروسوفی  شد.  استفاده 
جدیدی از فلسفه است که با ورودش 
به بحث ناحیه بندی تصاویر با لبه 
های مبهم، توانایی مقابله با عدم قطعیت را دارد. در این روش برای هر پیکسل 
یک پارامتر عدم قطعیت تعریف می شود. وقتی این پارامتر بیشتر از حد 
آستانه بود، مقدار آن پیکسل به صورت میانگین وزن دار همسایگی در نظر 
گرفته شدو در غیر این صورت مقدار پیکسل بدون تغییر باقی ماند. به این 
ترتیب از توقف کانتور در مینیمم های محلی که بافت مشابهی با ضایعه دارند، 

جلوگیری کردیم. 
لطف اللهی در پایان افزود: همچنین به منظور جلوگیری از کمینه شدن 
طول کانتور روی مرز ضایعه و پیدا کردن لبه های تیز، ضریبی برای عبارت 
طول کانتور در تابع انرژی قرار داده شد بطوریکه در لبه های ضایعه اجازه 

کمینه شدن به کانتور داده نشود.
گفتنی است این پژوهش با راهنمایی دکتر علی محلوجی فر عضو هیأت 

علمی دانشکده برق و کامپیوتر دانشگاه انجام شده است.

مدل سازی انتشار و تشخیص کرم اینترنتی کاترپیلار
پژوهشگران گروه مهندسی کامپیوتر دانشگاه تربیت مدرس موفق 
اینترنتی  و تشخیص کرم  انتشار  تحقیقاتی،  شدند طی یک طرح 
استتار شده ناهمپوشان )کاترپیلار( را مدل سازی کنند. بدافزارهای 
خود انتشار که به کرم های کامپیوتری معروفند، حمله های مخربی را 

روی شبکه های کامپیوتری به راه می اندازند.
در  کامپیوتر  مهندسی  رشته  آموخته  دانش  آذریان  ص احد  خصو

طرح تحقیقاتی خود به خبرنگار ما گفت: در این 
نام  به  هوشمند  اینترنتی  کرم  یک  پژوهش، 

کاترپیلار معرفی می شود که مصالحه مناسبی 
بین مخفی ماندن و سرعت انتشار در شبکه 
برقرار می کند. این کرم دارای ویژگی های 

از  هدف  است.  ناهمپوشانی  و  استتارشدگی 
ویژگی استتارشدگی، پویش کنترل شده میزبان های قربانی است؛ 

به گونه ای که کل حجم ترافیک پویش از آستانه تشخیص سیستم 
های ناظر تهدید اینترنت کمتر باشد و هدف از ویژگی 

ناهمپوشانی، پویش بهینه میزبان های قربانی 
است بطوری که هر میزبان قربانی بیس از یک 

بار پویش نشود.
وی افزود: برای شناسایی مشخصه های انتشار این کرم اینترنتی، مدل 
ریاضی مبتنی بر مدل SIR پیشنهاد شد. زیرا مدل های استاندارد از قبیل 
SI و SIR نمی توانند این نوع از کرم ها را به صورت دقیق تر مدل کنند. با 

انجام آزمایش های مختلف نشان داده شد که این کرم سرعت مناسبی دارد، 
همچنین با مقایسه سه مدل SI ، SIR و مدل ارائه شده دریافتیم که مدل های 
قبلی به دلیل رشد توانی و در نظر گرفتن پویش تصادفی قادر به مدل سازی 

این نوع کرم نیستند.
آذریان ادامه داد: همچنین در این پژوهش روشی جهت تشخیص این نوع 
کرم ها ارائه شد. در روش پیشنهادی مجموعه ای از بردارهای خصیصه برای هر 

میزان استخراج می شود. 
در نهایت بردارهای خصیصه میزبان های مختلف 
به عنوان ورودی به ماشین بردار پشتیبان تک کلاسی 
داده شده و مدلی برای ترافیک ایجاد می شود، سپس 
بر اساس مدل یاد گرفته شده، میزبان های مشکوک در 
هر درگاه شناسایی شده و در صورتی که تعداد میزبان 
های مشکوک هر درگاه از آستانه تعیین شده برای آن 

درگاه بیشتر شود، هشدار وجود کرم اعلام می شود.
وی در پایان تأکید کرد: روش پیشنهادی قادر به 
تشخیص همه ترافیک های پویش کرمی استفاده شده 
در این پژوهش با نرخ هشدار نادرست 4.1 درصد است. 
همچنین این روش قادر به شناسایی میزبان های آلوده است که پیش 

از این، روشهای مشابه فاقد این ویژگی بودند.
گفتنی است این پژوهش با نظارت و هدایت دکتر مهدی آبادی عضو هیأت 

علمی دانشگاه انجام شده است.
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در  تربیت مدرس  دانشگاه  پژوهشگران 
کرده اند  استفاده  روشی  از  خود  تحقیقات 
را  نانوساختارهای فلز- آلی  که قادر است 
با شکل و ساختار کنترل شده تولید نماید. 
این روش منجر به کاهش هزینه های تولید 
تولید  در  نیز  بالایی  سرعت  و  می شود 
محصول دارد. از این نتایج می توان در صنایع 

مختلف از جمله الکترونیک بهره گرفت.
در برخی از کاربردها نیاز به یک ساختار )مورفولوژی( خاص از یک ترکیب 
ضروری است. برای سنتز میکرو و نانو ساختارها با مورفولوژی های خاص و 
هدایت شده، روش های محدودی وجود دارد. از جمله  این روش ها می توان به 

روش مدولاسیون اشاره کرد.
به گفته  دکتر محمد یاسر معصومی، مجری طرح، در این کار پژوهشی 
سنتز کنترل شده  چارچوب های فلز-آلی بر پایه  فلز روی، با استفاده از روش 
مدولاسیون در ابعاد میکرو و نانو و با مورفولوژی های صفحه و میله ای شکل مد 

نظر قرار داشته است.
معصومی در ادامه افزود: روش پیشنهادی منجر به سنتز سریع، هدفمند 
و هدایت شده  چارچوب های فلز-آلی شد. لذا از این نتایج می توان برای تولید 
مواد نانوساختار با مورفولوژی خاص استفاده کرده و در صنایعی به ویژه صنعت 
الکترونیک از آن بهره برد. البته چارچوب های فلزی - آلی به دلیل کاربردهای 
بالقوه خود در کاربردهای وابسته به ساختار مانند ذخیره و جداسازی گاز، تبادل 

یونی، تجزیه و شناخت مولکولی و نیز تحویل دارو نیز اهمیت ویژه ای دارند.
این محقق در خصوص نحوه  سنتز این نانوساختار عنوان کرد: همانگونه که ذکر 

توسط محققان دانشگاه تربیت مدرس انجام شد؛
روشی برای سنتز نانوساختارها با شکل و ساختار کنترل شده

شد در این کار هدف استفاده از یک روش تولید 
نانوذرات بود که قابلیت هدایت و کنترل مورفولوژی 
را داشته باشد. برای دستیابی به این هدف از روش 
مدولاسیون و نیز پیریدین به عنوان یک عامل 
مدولاتور  یا   )capping reagent( کننده  مسدود 
استفاده شده است. عامل مسدود کننده در حقیقت 
ترکیبی است که برای واکنش با مواد اصلی واکنش 
دهنده رقابت کرده و با انجام این رقابت، رشد را در 
راستایی خاص محدود می کند. بدین ترتیب رشد چارچوب فلز-آلی در جهتی 

خاص محدود شده و باعث هدایت و رشد ساختار در جهاتی دیگر می شود.
نانوساختارهای سنتز شده دارای مورفولوژی های میله ای و صفحه ای شکل 
هستند. در این تحقیق اثر تغییر در شرایط دمایی، زمانی و غلظت مواد اولیه، بر 
تغییر مورفولوژ ی ها مطالعه شده است. سپس عملکرد کاتالیستی مورفولوژی های 
ناوناگل  میله ای و صفحه ای سنتز شده در یک واکنش کاتالیستی تراکمی 
)Knoevenagel( بررسی شد. این واکنش واکنش تراکمی بین ترکیبات کربونیل 
دار با ترکیبات دارای متیلن فعال، برای تولید پیوند بین کربن-کربن و یکی از 
مهم ترین روش های تهیه آلکن های استخلافی است. طبق نتایج، در حالت میله ای 

شکل و در اندازه های نانو، سرعت واکنش کاتالیستی افزایش داشته است.
گفتنی است دکتر محمد یاسر معصومی، پژوهشگر فرا دکترای دانشگاه تربیت 
مدرس، دکتر سعیده بهشتی و دکتر علی مرسلی، عضو هیأت علمی دانشگاه 
تربیت مدرس، در انجام این تحقیقات همکاری داشته اند. نتایج این طرح در 
مجله  CRYSTAL GROWTH & DESIGN )جلد 15، شماره 5، سال 2015، 

صفحات 2533 تا 2538( منتشر شده است

محققان دانشکده علوم پزشکی در یک 
تاثیر  مطالعه  و  بررسی  به  پژوهشی  طرح 
مهار آنزیم β اکسیداسیون بر رشد و تکثیر 

سلول های سرطانی پروستات پرداختند.
دکتر فاطمه کرمی تهرانی، عضو هیات علمی 
دانشگاه با همکاری پژوهشگرانی از دیگر موسسات 
علمی با پشتیبانی صندوق حمایت از پژوهشگران 
و فناوران معاونت علمی )بنیاد ملی علم ایران( اثر 

مهار آنزیم کارنیتین پالمیتویل ترانسفراز-1 بر روند رشد و آپوپتوز رده های 
سلولی 3PC و LNCaP را مورد بررسی قرار داده است.

کرمی تهرانی در این باره اظهار کرد: مطالعات قبلی نشان داده اند که 
گلیکولیز برای رشد و تکثیر سلول های سرطانی ضروری است. با این وجود 
بر اساس برخی مطالعات، سلول های سرطانی پروستات برای تامین نیازهای 
بیوانرژتیک خود به اکسیداسیون اسیدهای چرب متکی هستند. بنابراین، در این 
مطالعه اثر مهار آنزیم کلیدی مسیر β اکسیداسیون، یعنی کارنیتین- پالمیتویل 
ترانسفراز-1 بر رشد و تکثیر رده های سرطان پروستات 3PC و LNCaP مورد 

ارزیابی قرار گرفته است.
وی افزود: در این مطالعه، ابتدا غلظتی از مهارکننده )اتوموکسیر( که سبب 
حداکثر مهار آنزیم مذکور می شد، تعیین شد. سپس در حضور این غلظت، بقای 
سلول های  3PC و LNCaP در زمان های 24،48 و 72 ساعت تعیین شد و با 
استفاده از Annexin V-FITC، سنجش فعالیت ویژه کاسپاز 3 و رنگ آمیزی 

هوخست 33258، ابعاد مختلف آپوپتوز ارزیابی شد. 
همچنین در پاسخ به تیمار با اتوموکسیر، تغییرات 
از  گرفت.  قرار  سنجش  مورد  نیز   ATP سطح 
طرف دیگر با افزودن پالمیتات به محیط کشت، 
اثر اسیدهای چرب برونزاد بر رشد و تکثیر سلول ها 

مورد ارزیابی قرار گرفت.
محقق طرح تصریح کرد: نتایج نشان داد که 
اتوموکسیر در غلظت 100 میکرومولار، حداکثر 
کاهش فعالیت آنزیم کارنیتین-پالمیتویل ترانسفراز-1 را سبب شد. تیمار 
 ATP سلول ها با اتوموکسیر در غلظت مذکور، منجر به کاهش معنی دار سطح
شده است، در حالی که اثر معنی داری بر رشد، القای آپوپتوز، افزایش فعالیت 
کاسپاز 3 و ایجاد تغییرات مورفولوژیک مختص آپوپتوز نداشته است. در حضور 
 LNCaP پالمیتات، فعالیت آنزیم کارنیتین-پالمیتویل ترانسفراز-1، بویژه در رده

بطور معنی داری افزایش یافت.
کرمی تهرانی تصریح کرد: بر اساس نتایج حاضر می توان نتیجه گرفت 
که سلول های سرطانی پروستات از اسیدهای چرب برای تامین انرژی استفاده 
می کنند، در حالی که مهار متابولیسم اسیدهای چرب اثر چندانی بر رشد و 
تکثیر رده های مورد مطالعه ندارد و احتمالا سلول های سرطانی پروستات همانند 
بسیاری از انواع دیگر سلول های سرطانی به گلوکز برای تامین ماده و انرژی متکی 
هستند. بعلاوه سلول های رده LNCaP از لحاظ متابولیکی از رده PC3 متفاوت 

هستند.

توسط محققان دانشگاه صورت گرفت؛

بررسی تاثیر مهار آنزیم β اکسیداسیون بر رشد و تکثیر سلول های 
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داروی  نانوحامل  ساخت  به  موفق  دانشگاه  پژوهشگران 
ضدسرطان شدند که بدون استفاده از ترکیبات کمکی، دارو را به 

میزان مناسبی بارگذاری و در سلول هدف، آزادسازی می کند.
مرتضی سرپرست دانش آموخته کارشناسی ارشد شیمی تجزیه 
دانشگاه و مجری این طرح در گفتگویی درباره این دستاورد تحقیقاتی 
گفت: نانوحامل سنتز شده علاوه بر توانایی دارورسانی هدفمند به سلول 
سرطانی، با استفاده از خاصیت فلورسانس خود امکان تصویربرداری از 
سلول سرطانی را نیز مهیا می کند. این نانو حامل را می توان به عنوان 
اولین نمونه نانوحامل هایی دانست که بدون استفاده ترکیبات کمکی، 
دارو را به میزان مناسبی بارگذاری کرده و در سلول هدف، آزادسازی 
می کنند و این باعث کاهش اثرات جانبی و تعداد دفعات تزریق داروی 

ضد سرطان می شود.
وی به دو مشکل اساسی پزشکان در درمان سرطان شامل تشخیص 
سلول سرطانی و انتقال دارو به صورت هدفمند به سلول مورد نظر 
اشاره کرد و گفت: نبود سیستم مناسب برای رفع این مشکل باعث بروز 
عوارض جانبی بسیار دردناک شیمی درمانی می شود. علاوه بر آن پخش 
شدن دارو در کل سیستم بدن، استفاده از دوره های مکرر شیمی درمانی 

را ایجاب می کند که مضرات آن بر هیچ کس پوشیده نیست.
سرپرست با بیان اینکه اگر سیستمی طراحی شود که به کمک 
آن بتوان محل سلول هدف را به خوبی شناسایی کرد و یا حاملی 
طراحی شود که علاوه بر ممانعت از پخش سریع دارو در تمام بدن، 
دارو را به صورت انتخابی به سوی بافت خاصی هدایت کند، بدین صورت 
اثرپذیری دارو افزایش یافته و اثر جانبی سمیت آن کاهش خواهد یافت.

وی در تشریح طرح تحقیقاتی خود گفت: در این پژوهش به کمک 
یک پروتئین بسیار ارزان قیمت، نانوکلاستر فلزی سنتز شد که علاوه بر 
سمیت بسیار پایین، دارای خاصیت فلورسانس و الکتروشیمیایی است. 
در ادامه با استفاده از نانوکلاستر سنتز شده و به کمک هیالورونیک اسید 

نانوحامل سنتز شد. هیالورونیک اسید یک پلی ساکارید بسیار زیست 
سازگار است و توانایی اتصال به سلول های سرطانی نظیر سرطان سینه 

و رحم را دارد.
سرپرست افزود: نانوحامل سنتز شده علاوه بر توانایی دارو رسانی به 
سلول سرطانی، با استفاده از خاصیت فلورسانس خود امکان تصویربرداری 

از سلول سرطانی را نیز فراهم می کند.
به گفته وی، تست های انجام شده نشان داد که نانوحامل مورد نظر 
به صورت اختصاصی به سلول های سرطانی رحم و سینه متصل شده و 
بدین صورت به کمک تصویربرداری فلورسانس سلول های سرطانی مورد 

نظر از سلول سالم تشخیص داده شد.
وی با اشاره به مزیت های نانو حامل طراحی شده گفت: نانوحامل 
 )doxorubicin( بارگذاری شده با داروی ضد سرطان دکسوریبوسین
می تواند دارو را به صورت اختصاصی به سلول سرطانی هدف انتقال دهد 
و باعث تخریب آن ها شود. علاوه بر آن نانوحامل طراحی شده می تواند 
مانع آزادسازی دارو در محیط فیزیولوژیک )خون( شود که این مزیت 
به همراه عدم اتصال نانوحامل به سلول سالم، باعث کاهش شدید اثرات 

جانبی داروی ضد سرطان می شود.
سرپرست ادامه داد: از دیگر مزیت های نانوحامل سنتز شده توانایی 
منحصر به فرد بودن آن در آزادسازی وابسته به زمان دارو در سلول 

سرطانی است که می تواند به کاهش دفعات تزریق دارو منجر شود.
وی در پایان تأکید کرد: استفاده از نانوکلاسترسنتزی در بستر 
پروتئین به عنوان پایه ساخت نانوحامل را می توان گامی نوین در عرصه 

شناسایی و درمان سرطان معرفی کرد.
این پژوهش با عنوان »دارورسانی هدفمند به سلول های سرطان 
پستان )MCF-7( با استفاده از نانوکلاستر کادمیم در قالب آلبومین« با 
راهنمایی دکتر میرفضل اله موسوی و با مشاوره دکتر نادر علیزاده مطلق 

در دانشکده علوم پایه دانشگاه انجام شده است.

کاهش عوارض دردناک شیمی درمانی

دارورسانی به سلول های سرطانی بدون ترکیبات کمکی با نانوحامل 
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بیانات مقام معظم رهبری در جشن فارغ التحصیلی دانشجویان دانشگاه تربیت مدرس 1377/6/12
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هفته  دولت از سالها پیش برگزار می شود؛ سنتّ 
مسئولین  برای  باشد  فرصتی  که  است  همین 
زحمت کش دولت ها که گزارش کنند تلاشهای 
عزم  را،  های خودشان  موفقّیتّ  را،  خودشان 
یا چند سال  آینده  یک سال  برای  را  خودشان 
آینده؛ و از آنها تقدیر بشود و از کارهایی که انجام 
گرفته، از طرف مسئولین، از طرف مردم تشکرّ 
بشود، تقدیر بشود و احیاناً تذکرّی داده بشود یا 
مثلاً تأمین کاستی ای مورد مطالبه قرار بگیرد؛ 

هفته ی دولت برای این است.

بیانات در دیدار رئیس جمهور و اعضاى هیأت دولت  94/6/3

..... هفته دولت .....

کسي که از خدا طلب خیر مي کند حیران نمي شود و کسي 
که در کارها با مردم مشورت مي کند پشیمان نمي شود. 

پیامبراعظم )ص(

مرضیه رحیم- مینا طاهری
محمود شهروسوند 


